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مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم ؛

بازسازی مجتمع نور
 ۲۵ میلیارد تومان اعتبار نیاز دارد 

مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه قم: 

خرید و فروش سهمیه یارانه ای فرآورده های نفتی ممنوع است

و  :بازسازی  گفت  قم  استان  اسلامی  تبلیغات  مدیرکل 
ارائه  برای  نور  فرهنگی  مجتمع  ساخت های  زیر  بهسازی 
خدمات فرهنگی و ورزش و هنری نیاز به اعتبار ۲۵ میلیارد 
تومانی دارد. حجت الاسلام مرتضی شعبان زاده در جریان 

بازدید احمد امیرآبادی فراهانی نماینده مردم قم در مجلس 
شورای اسلامی از مجتمع فرهنگی نور با بیان اینکه روزانه 
۹۵۰ نفر از مردم مناطق ۲، ۳ و ۶ شهر قم از این مجتمع 
گذشته  دهه  یک  در   : اظهارداشت  می کنند  استفاده 
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معاون محیط زیست و خدمات شهری شهرداری قم تاکید کرد:

 ضرورت آموزش ایمنی و مدیریت بحران
 به شهروندان 
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مدیر پشتیبانی مسجد مقدس جمکران خبرداد:

 توزیع ۷۵ هزار پرس غذای گرم شب و روز عید غدیر

معاون محیط زیست و خدمات شهری شهرداری قم گفت: 
خصوص  در  شهروندان  آگاهی  افزایش  و  عمومی  آموزش 
مباحث ایمنی خصوصاً صنایع، اصناف، دانش آموزان و بانوان 

از مهم ترین فعالیت های پیشگیرانه برای جلوگیری از حوادث 
اینکه  بیان  با  مقدم  اصفهانیان  مهدی  است.  ناخوشایند 
هرساله شاهد بروز حوادث مختلفی در سطح شهر قم هستیم 

زیر ساخت ها و امکانات این مجتمع دچار فرسودگی شده است 

ولادت باسعادت امام موسی کاظم )ع (را تبریک می گوییم.
آیت الله سید حسن خمینی:

پافشاری برخی بر تشدید اختلافات 
بسیار خطرناک است 

یــادگار امــام راحــل تأکیــد کرد 
تشــدید  بــر  برخــی  پافشــاری 
اختلافات بســیار خطرناک است. 
دیدیــم جریان تکفیــری که نمونه 
آن در داعش بود و شــما در سوریه 
آزارهــای زیــادی از آن دیدیــد، بــا 
تحلیل هــای غلط به جــای اینکه 
هجمه خود را به صهیونیســت ها 
2و دشمنان اسلام متوجه کند، مثل 

سخنگوی قوه قضاییه:
حکم دادگاه سوئد برای

 حمید نوری یک رسوایی است
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عبدالواحد موسوی لاری: 
سختگیری در حوزه های اجتماعی

جامعه را دوقطبی می کند
ســخنگوی قــوه قضاییــه درباره 
حکم حبس ابد برای حمید نوری 
از ســوی دادگاه ســوئد، ایــن رأی 
غیرمنصفانــه  و  غیرعادلانــه  را 
خوانــد و گفت: حکم صــادره یک 
رســوایی و محل اعتراض اســت.  
مسعود ستایشی روز سه شنبه در 
نشست خبری ضمن گرامیداشت 
عید ســعید غدیرخم؛ عید اکمال 

عضو مجمع روحانیون مبارز 
گفت: تفکری کــه اکنون دارد 
به سختگیری در حوزه حجاب 
دامــن می زنــد در ســال های 
قبل هم وجود داشــته اســت 
امــا متاســفانه الان احســاس 
می کنند که میدان برای آن ها 
باز و عرصه فراهم شده است. 

حجت الاســلام عبدالواحــد  7

  

پایانی  با اشاره به مراحل  مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم 
شاخص  پروژه  این  درصدی   ۹۰ پیشرفت  از  اسلامی،  جمهوری  تونل  پروژه 
با  امامی در گفت وگویی،  ابوالفضل میریک  داد. سید  ترافیکی شهری خبر 
اشاره به آخرین وضعیت پروژه تونل جمهوری اسلامی در منطقه دو شهرداری 
قم، اظهار داشت: این پروژه هم اکنون ۹۰ درصد پیشرفت فیزیکی دارد که 
زیرگذر شماره چهار این پروژه حدفاصل بین بلوار جمهوری اسلامی تا میدان 
مدیرعامل  است.  شده  آسفالت  و  تکمیل  کامل  به صورت  حسین)ع(  امام 

عملیات  تکمیل  از  قم  شهرداری  مسافربری  پایانه های  سازمان  مدیرعامل 
ساماندهی پایانه خرمشهر در سال جاری خبرداد و گفت: طی سه ماه نخست 
سال جاری ۵۰۰ هزار مسافر از طریق پایانه های مسافربری قم جابه جا شده اند 
که وضعیتی نزدیک به دوران قبل از بیماری است. سیدرضا حسینی در جلسه 
شورای اداری سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم، اظهار داشت: طی دو 
سال گذشته با شیوع بیماری کرونا، این سازمان لطمه و خسارت بی سابقه ای از 
کاهش و جابه جایی مسافر متحمل شد. وی بازگشت شرایط جابه جایی مسافر به 

مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم  خبرداد:
پیشرفت ۹۰ درصدی پروژه تونل جمهوری اسلامی

مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم :
پایانه خرمشهر امسال ساماندهی می شود
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ارائه خدمات شفاف مبتنی 
برعدالت به ایثارگران

در کنار خیر شهادت خیری دیگری که همانا خدمت به 
خانواده شهدا و ایثارگران است، مطرح است. در این چند 

ماه قبول خدمت با تمام همت در مسیری پر عزت قدم نهاده که هر لحظه اش موهبتی 
است از جانب پروردگار برای خدمت به قشر معززی که با ایثار و جانفشانی مایه اقتدار و 

سربلندی نظام مقدس جمهوری اسلامی و امت شهید پرور ایران شدند.
 بنیاد شهید و امور ایثارگران براساس ماموریت ذاتی خود، وظیفه توسعه و ترویج فرهنگ 
ایثار، جهاد و شهادت و خدمت به جامعه معزز ایثارگران را بر عهده داشته و مسئول تامین 
خدمات معیشتی، فرهنگی، درمانی و آموزشی به بیش از ۳ میلیون و ۶۰۰ هزار نفر از 

خانواده معظم شهدا و ایثارگران می باشد.
در طول هشت ماه گذشته بارها به مجلس شورای اسلامی رفته و با کمیسیون ها و 
فراکسیون های مختلف مجلس در مورد مشکلات و دغدغه های جامعه ایثارگری به 
گفت وگو نشسته و یا میزبان نمایندگان مجلس بوده ایم. حاصل این تلاش ها و تعامل 
بی سابقه تغییرات وسیع در بودجه سال ۱۴۰۱ به نفع جامعه ایثارگری بوده است که 
هم اکنون در افزایش حقوق خانواده معظم شهدا و ایثارگران، پرداخت معوقات بنیاد 
شهید و امور ایثارگران، آغاز پرداخت پاداش بازنشستگی برخی گروه های ایثارگری، 
تصویب واگذاری خودرو به ۱۰ هزار نفر از ایثارگران در قانون، تمدید قانون تبدیل وضعیت 

ایثارگران و سایر قوانین به نفع جامعه ایثارگری آشکار شده است.
بنده و همکارانم توفیق داشتیم تا در قالب طرح سپاس با بیش از ۷۰۰ هزار خانوار 
از جامعه ایثارگری دیدار داشته باشیم و علاوه بر سفرهای استانی و برپایی میز خدمت 
و دیدار چهره به چهره ، دیدارهای ویدئو کنفرانسی با ایثارگران استان ها و با حضور در 
آسایشگاه ها و بیمارستانها پای درد و دل آنها نشستیم تا مسائل را از زبان خود این عزیزان 
بشنویم و برای رفع مسائل آنها برنامه های لازم اجرایی شود. همچنین با راه اندازی سامانه 
»دیدار« و امکان ارتباط با مدیران بنیاد برای ایثارگران با هدف شفاف سازی، دسترسی 

همگان برای دیدار و عدالت محوری میسر شده است.
خوشبختانه در سال گذشته و عمدتا شش ماهه دوم با حمایت رئیس جمهور محترم 
حضرت آیت الله رئیسی تبدیل وضعیت ۵۷ هزار ایثارگر در دستگاه های اجرایی محقق 
شد. همچنین ۱۰ درصد از برنامه دولت در حوزه اشتغال و ۵ درصد در حوزه تأمین 
مسکن دولت به ایثارگران اختصاص خواهد یافت. حمایت از تشکیل شرکت های دانش 
بنیان با مشارکت ایثارگران در  استان ها و نیزحمایت ویژه صندوق اشتغال و کارآفرینی 
ایثارگران از طرح های بزرگ در زمینه اشتغال دانش بنیان و کارآفرینی ایثارگران از دیگر 

برنامه ها و رویکردهای تحولی بنیاد شهید و امور ایثارگران است.
 همکاری درساخت فیلم و سریال درباره شخصیت های حوزه ایثار و شهادت از هر 
استان و ثبت و ضبط خاطرات والدین شهدا در قالب خاطرات شفاهی را در دستورکار 
قرار داده ایم و هم اکنون بیش از ۲۰ توافق نامه در استانها و معاونت سینمایی وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی انجام شده است که تا دو سال آینده با همکاری صداوسیمای 

مراکز استان ها محقق می شود.
در بخش درمان در کنار کاهش مشکل بیمه درمان تکمیلی ایثارگران با کمک دولت، 
انجام موفقیت آمیز عمل کاشت ایمپلنت مصنوعی برای نخستین بار در کشور برای 
جانباز ۷۰ درصد، امیدی مضاعف در دلمان ایجاد کرد تا با استفاده از توان علمی 
دانشمندان کشور به ایثارگران خدمت کنیم. یکی از چشم اندازهایمان افزایش تخت 

های  درمانی و آسایشگاهی است.
برنامه ریزی برای اصلاح وضعیت شرکت های زیانده سازمان اقتصادی کوثر و خروج 
از بنگاه داریی ، مولدسازی دارایی ها و اموال و اصلاح پرتفوی سازمان های اقتصادی 
با رویکرد تأمین نیازهای جامعه هدف، مبارزه نظام مند و سیستمی با فساد، تبعیض، 
شفاف سازی و اصلاح نظام مالی حاکم بر شرکت ها و مقید نمودن مجموعه بنیاد شهید و 
امور ایثارگران و سازمان های وابسته در پرهیز از روزمرگی و حرکت پویا و مؤثر در چارچوب 
برنامه عملیاتی منبعث از اسناد بالادستی، به منظورکارآمدی بیشتر و مؤثرتر و ارتقاء 
جایگاه بنیاد در نظام حاکمیت کشور از اهداف پیش روی در بنیاد شهید و امور ایثارگران 
است. شاخص اصلی دولت مردم داری و عدالت است و رئیس جمهور بر این نگاه تأکید 
دارند به عنوان نماینده رئیس جمهور در حوزه ایثارگران با پیگیری مصوبات دولت در 
چارچوب قانون و منابع مالی باید بیشترین رضایتمندی ایثارگران جلب شود و با وجود 
یکپارچگی در دولت و رابطه خوب با مجلس کار به جلو پیش خواهد رفت و مشکلات را 

یک به یک حل خواهیم کرد.
امید که به فضل الهی در ادای تکلیف رهروی شهدا، توفیق یابیم و در مکتب ایثار و 

شهادت سرافراز به پاسداری از ارزش ها و آرمان ها باشیم.
معاون رییس جمهور و رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران

سید امیرحسین قاضی زاده هاشمی *

مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم ؛

بازسازی مجتمع نور ۲۵ میلیارد تومان 
اعتبار نیاز دارد 

زیر ساخت ها و امکانات این مجتمع دچار فرسودگی شده است 

مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم گفت :بازسازی و بهسازی زیر ساخت های مجتمع 
فرهنگی نور برای ارائه خدمات فرهنگی و ورزش و هنری نیاز به اعتبار ۲۵ میلیارد تومانی 

دارد.
حجت الاسلام مرتضی شعبان زاده در جریان بازدید احمد امیرآبادی فراهانی نماینده 
مردم قم در مجلس شورای اسلامی از مجتمع فرهنگی نور با بیان اینکه روزانه ۹۵۰ نفر 
از مردم مناطق ۲، ۳ و ۶ شهر قم از این مجتمع استفاده می کنند اظهارداشت : در یک 
دهه گذشته تلاش های زیادی برای نگهداری و بازسازی تنها مجموعه فرهنگی منطقه 
نیروگاه صورت گرفته، اما به دلیل نبود اعتبار، زیر ساخت ها و امکانات این مجتمع دچار 
فرسودگی شده است. شعبان زاده افزود: نصب سیستم ایمنی و اعلام حریق ساختمان، 
تعویض تجهیزات موتورخانه استخر و بهسازی، تکمیل و راه اندازی مجدد سینما با نصب 

۵۰۰ صندلی را ۳ طرح اولویت دار برای بازسازی مجتمع فرهنگی نور برشمرد.
شیوه اداره مجتمع فرهنگی نورباید تغییر کند 

نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی نیز دراین بازدید گفت: این مجموعه 
فرهنگی بعد از ۳ دهه فعالیت، دچار فرسودگی زیر ساختی شده است و نیاز به بازسازی 

و بهسازی اساسی در زمینه موتورخانه، استخر، سالن سینما، زائر سرا وآمفی تئاتر دارد.
احمد امیرآبادی فراهانی افزود: در ۳ سال گذشته، بودجه ها و ردیف های اعتباری برای 
این مجموعه تصویب شده است و برای امسال هم تلاش می کنیم ۳ تا ۵ میلیارد تومان به 
این مجموعه اختصاص داده شود. نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی با اشاره به 
اینکه این مجتمع، تنها مجموعه فرهنگی و ورزشی در منطقه محروم نیروگاه است گفت: 
در حال حاضر این مجموعه به صورت هزینه درآمد اداره می شود که با توجه به توانایی مالی 
پایین مردم این منطقه، این روش شیوه مناسبی برای اداره این مجتمع نیست. وی افزود: 
برای این مجموعه باید از ظرفیت های بودجه ای دولت و برخی هلدینگ های اقتصادی و 

خیران استفاده کرد تا مشکلات این مجموعه بر اساس اولویت ها به حداقل برسد.
 

مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه قم: 

خرید و فروش سهمیه یارانه ای 
فرآورده های نفتی ممنوع است

مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه قم با تاکید بر این که خرید و فروش 
و واگذاری سهمیه فرآورده های نفتی که در قالب کارت هوشمند سوخت عرضه می شود 
به غیر، ممنوع است، گفت: بر اساس مواد ۹ و ۱۶ ضوابط اختصاصی فرآورده های نفتی 
برگرفته از قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز، خرید و فروش سهمیه یارانه ای فرآورده های 

نفتی از طریق کارت هوشمند سوخت ممنوع است.
سید محمود طاهری با بیان اینکه  از ابتدای سال گذشته تا ۲۵ تیرماه امسال، یک هزار 
و ۲۳۰ قطعه کارت سوخت جامانده در جایگاه های عرصه سوخت این استان به مالکان 
تحویل شد  اظهارداشت: در بازه زمانی سال گذشته تا ۲۵ تیرماه امسال، پنج هزار  بابیان 
و ۹۳۵ قطعه کارت سوخت در جایگاه های عرصه سوخت این استان جامانده که از این 

تعداد، چهار هزار کارت باطل شده و ۷۰۵ کارت موجود است.
وی با تاکید بر نگهداری صحیح از کارت های سوخت،  تصریح کرد: با توجه به افزایش 
زمان صدور کارت سوخت، از شهروندان درخواست داریم نسبت به حفظ و نگهداری از 
کارت سوخت خود دقت لازم را داشته باشند، ضمن اینکه اگر کارت مفقود شده مورد 

سوءاستفاده قرار گیرد، مسوولیت  آن بر عهده مالک کارت سوخت می باشد.
وی ادامه داد: به محض این که کارت سوختی در جایگاه های سوخت جا می ماند 
مسوولان جایگاه موظف هستند اطلاعات کارت را در فرمت خاصی ثبت و در تابلو 
اعلانات جایگاه نصب نمایند و پس از گذشت ۱۰ روز، کارت های سوخت را در تاریخ های 
یکم، یازدهم و بیست و یکم هر ماه تحویل ناحیه مرکزی این شرکت نمایند و مالک 
کارت می تواند با ارائه مدارک، کارت را تحویل بگیرد. طاهری خاطرنشان کرد: چنانچه 
ظرف ۲۰ روز از تاریخ تحویل کارت ها به ناحیه مرکزی، مالک مراجعه ننماید، کارت های 

جامانده ابطال شده و به ستاد شرکت ملی پخش ارسال می شود.
به گفته وی، فرآیند تولید کارت ۲ تا ۳ ماه به طول می انجامد و هزینه گزافی را به 

بیت المال تحمیل می نماید.

رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدار رئیس جمهور روسیه و هیئت همراه:

آمریکایی ها از منطقه شرق فرات
 در سوریه باید بیرون رانده شوند

نیاز ایران و روسیه به همکاری ها روزافزون و متقابل است

رهبر معظم انقلاب در دیدار رئیس جمهور ترکیه:

 حمله به سوریه به ضرر ترکیه 
و به نفع تروریست ها خواهد بود
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سفر پوتین به ایران؛ نمایی از 
یک ائتلاف استراتژیک

رئیس جمهور روسیه روز سه شنبه ۲۸ تیر برای شرکت 
خود  ترک  و  ایرانی  همتایان  با  سه جانبه  اجلاس  در 

در چارچوب مذاکرات آستانه برای حل و فصل دیپلماتیک مسائل سوریه به تهران سفر 
کرد و طی آن دیدارهایی با مسئولان کشورمان داشت.

سفر رئیس جمهور روسیه به ایران حامل دو پیام مهم و قابل تأمل به جهانیان است:
اول اینکه، این سفر در حالی رخ می دهد که سفر منطقه ای بایدن و دیدار وی با 
مقامات عربستان سعودی و رژیم صهیونیستی به پایان رسیده است. قرابت زمانی 
این سفرها و دستورکارهای آنها بیان گر اهمیت و جایگاه خاص غرب آسیا و ایران در 
سیاست خارجی قدرت های بزرگ است. سفر ولادیمیر پوتین به ایران حکایت از آن دارد 
که روسیه قصد ندارد به دلیل درگیری در اوکراین، روابط استراتژیک خود با متحد بانفوذ 
خود در غرب آسیا را رها کرده و این منطقه راهبردی را به امریکا و متحدان منطقه ای 

آن واسپارد.
دوم اینکه، با توجه به تحرکات دیپلماتیک منطقه ای درجریان سفر اخیر رئیس جمهور 
امریکا به نظر می رسد هدف اصلی بایدن تلاش برای پیشبرد روند عادی سازی روابط 
برخی کشورهای عربی با رژیم صهیونیستی و تشکیل یک ائتلاف امنیتی جدید در 
سطح منطقه با مشارکت امریکا، صهیونیست ها و برخی کشورهای حاشیه خلیج فارس 
بوده است. ناگفته پیداست که سمت وسوی این جریان منطقه ای معطوف به ایران 
منطقه ای،  بافت  این  در  ایران است.  تهدیدهای  به اصطلاح  با  مقابله  با دستمایه 
با سفر  و مقابله جویانه  ایران واکنشی مخالفت جویانه  به  سفر رئیس جمهور روسیه 
رئیس جمهور امریکا و اقدامات و طرح های منطقه ای آن که آماج آن را مقابله با جمهوری 
اسلامی ایران تشکیل می دهد تلقی می گردد. رهاورد تقابل قدرت های بزرگ، اعلام 
افزایش حمایت روسیه از ایران به عنوان مؤتلف منطقه ای خود در برابر امریکا و متحدان 
آن است. این امر بیش از هر چیز مبین بی اعتباری فهمِ وهم آلود غربیها مبنی بر انزوای 

بین المللی جمهوری اسلامی ایران است.
سفر پوتین به تهران نشان از آن دارد که ایران و روسیه برای نزدیکی بیشتر به سوی 
یکدیگر گام برمی دارند. عوامل و متغیرهای متعددی پیشران گسترش روابط همگرایانه 
دو کشور در شرایط فعلی می باشند. مهمترین عوامل پیشران  را می توان این گونه 

برشمرد و تبیین کرد:
اولین عامل، مقابله با سیاست های ضدروسی و ضدایرانیِ امریکا است. سفر پوتین 
به ایران در حالی رخ می دهد که درگیری های روسیه در اوکراین ادامه دارد؛ درگیری که 
مسکو طی آن در پاسخ به تلاش ها برای گسترش ناتو، وارد جنگی غیرمستقیم با غرب 
شده و آماج تحریم های فزاینده قرار گرفته است. کشورهای غربی منزوی سازی روسیه 
در جهان را به طور جدی و همه جانبه در دستور کار قرار داده اند. در چنین وضعیتی، 
مسکو درصدد بی اثر ساختن تلاش غربیها برای تحمیل کسری نفوذ ژئوپلیتیک به این 
کشور از طریق توسعه روابط راهبردی با مهم ترین قدرت غیر غربی منطقه راهبردی 
غرب آسیا یعنی جمهوری اسلامی ایران است و تقویت همگرایی با کشورمان را در 
دستور کار قرار داده است. سفر پوتین به تهران دقیقا در راستای اجرای چنین سیاستی 

پیگیری می شود.
در سوی دیگر این معادله، جمهوری اسلامی ایران نیز بعد از خروج یکجانبه امریکا از 
توافق هسته ای در معرض سیاست حداکثرسازی فشار ازجانب کاخ سفید قرار گرفته و 
با بدعهدی کشورهای اروپایی مواجه شده است. در چنین شرایطی، جمهوری اسلامی 
ایران با حمایت دولت و مجلس انقلابی، علاوه بر در پیش گرفتن راهبرد اقتصاد 
مقاومتی، سیاست خارجی خود را بیش از پیش بر توسعه روابط با قدرتهای نوظهور، 
تقویت روابط با همسایگان و اتخاذ دیپلماسی متوازن بنا نهاده است و در این فرایند 
تقویت همکاری ها با دولت روسیه از اهمیت بسزایی برخوردار شده است. اینک  که 
تهران و مسکو هم زمان آماج سیاست های تحریمی امریکا و غرب قرار گرفته اند، محور 
اصلی مذاکرات مقامات دو کشور درجریان سفر پوتین به تهران، همکاری های اقتصادی 
و منطقه ای، به ویژه مسأله مقابله با تحریم ها خواهد بود؛ از این رو، می توان استدلال کرد 
که این سفر و دیدارهای دیپلماتیک از این نوع نشانه هایی از عزم ایران و روسیه برای 
خنثی سازی سیاست های ضدایرانی و ضدروسی واشنگتن را بازتاب می دهند. دومین 
عامل، رویکرد مشترک درقبال نظم ساختاری بین المللی و مخالفت با هژمونیک گرایی 
امریکا است. ایران و روسیه دارای مواضع یکسان در ضدیت با نظم جهانی ناعادلانه 
لیبرال تحت رهبری امریکا که داعیه دار نظام بین الملل تک قطبی است، هستند. 
درواقع، دو کشور مهمترین منبع تهدید و ناامنی در جهان را سیاست های یکجانبه گرایانه 
امریکا و همراهی کشورهای اروپایی در این زمینه می دانند. براین اساس، تهران و مسکو 
نظام جهانی مستقر را نامطلوب دانسته و در پیِ درافکندن نظام جهانی جدید و مطلوب 
هستند. از نگاه آنها، نظم جایگزین می باید از تمرکز قدرت به سوی توزیع پراکنده 
قدرت حرکت کرده و حکمرانی جهانی با سازوکارهای چندجانبه گرایانه را قوام بخشد. 
سومین عامل، سوابق همکاری های راهبردی منطقه ای در حوزه های جغرافیایی 
مختلف است. ایران و روسیه دارای پیشینه ای نسبتاً طولانی در زمینه همکاری های 
راهبردی در مناطق مختلف هستند. این دو کشور، هریک در محیط هایی قرار گرفته اند 
که به طور بالقوه و بالفعل درگیر بی ثباتی و بحران می باشند. همکاری های منطقه ای 
تهران-مسکو جهت مدیریت امنیت در آسیای مرکزی و غرب آسیا پس از جنگ سرد 
نشان از منافع راهبردی مشترک آنها دارد. تعامل ایران و روسیه در مدیریت بی ثباتی ها 
و ناامنی های تاجیکستان در دهه ۹۰، همکاری دو کشور در صحنه بحران افغانستان 
بعد از قدرت یابی طالبان در دور اول دهه ۱۹۹۰ و در دور دوم ۲۰۲۱ و به شکل بسیار 
مشهود در صحنه نبرد سوریه نمونه هایی از مهمترین سوابق همکاری های راهبردی 
منطقه ای دو کشور محسوب می گردند. در این میان، همکاری موفقیت آمیز تهران و 
مسکو در غرب آسیا و مشخصاً در سوریه از چنان اهمیت استراتژیکی برخوردار است که 
از آن به عنوان نقطه عطفی در تاریخ روابط دو کشور یاد می شود. موضوعی که یکی از 

محورهای مذاکرات سران دو کشور درجریان سفر پوتین خواهد بود.
عامل چهارم، سابقه همکاری های راهبردی دوجانبه در حوزه های موضوعی مختلف 
است. ایران و روسیه در حوزه هایی مانند  انرژی هسته ای و دفاعی-تسلیحاتی از سابقه 
تعاملات گسترده و قابل توجهی برخوردارند. همکاری مسکو در راه اندازی و فعال سازی 
نیروگاه هسته ای بوشهر در فازهای مختلف و همچنین مقاومت آن در برابر فشارهای 
امریکا جهت عقب نشینی از پروژه های هسته ای ایران، نمونه ای بسیار مهم در این زمینه 
محسوب می گردد. همکاری راهبردی دو کشور در حوزه های دفاعی-تسلیحاتی نیز 
اگرچه همواره تحت فشارهای فزاینده امریکا قرار داشته، اما تداوم یافته است. به عنوان 
نمونه ای روشن از این همکاری ها می توان به فروش سامانه موشکی S-۳۰۰ به ایران 
به رغم فشارهای فراوان امریکا بر روسیه و همچنین مخالفت مسکو در شورای امنیت 

سازمان ملل با تمدید تحریم های تسلیحاتی این سازمان علیه ایران اشاره کرد.
این عوامل که می توان از آنها به عنوان پیشران های همکاری های راهبردی ایران و 
روسیه نام برد، نقش بسیار مهمی در دستورکار مذاکرات مقامات دو کشور در جریان سفر 
پوتین به تهران دارد. افزون براین، چنین تحرکاتی قوام بخش »سیاست نگاه به شرق« 
به عنوان رویکرد غالب سیاست خارجی ایران خواهند بود و بر توان جمهوری اسلامی 
ایران جهت موازنه سازی در برابر مجموعه غرب خواهد افزود. حفظ دستاوردهای ناشی 
از پیروزی های استراتژیک در منطقه غرب آسیا و کاهش آثار مخرب ناشی از تحریم های 
ظالمانه که محور مذاکرات مقامات ایرانی و روسی را تشکیل خواهد داد، مهمترین 
حوزه های منفعت تهران و مسکو است که در جریان سفر پوتین به تهران دنبال می شود.
رئیس مرکر پژوهش های مجلس شورای اسلامی

سخنگوی وزارت امور خارجه:

رژیم صهیونیستی جرأت رویارویی نظامی 
با ایران را ندارد

سخنگوی وزارت امور خارجه کشورمان در گفت وگویی با تاکید بر اینکه واشنگتن همه 
مطالب ایران را که در متن توافق سال ۲۰۱۵ آمده است، نپذیرفت، خاطرنشان کرد: طولانی 
کردن زمان مذاکرات به نفع هیچ طرفی به ویژه آمریکا نیست.  ناصر کنعانی، سخنگوی 
وزارت خارجه در گفت وگویی تفصیلی با شبکه العالم به سوالاتی پیرامون »سیاست های 
همکاری دولت سیزدهم با کشورهای منطقه«، »آخرین وضعیت تماس های دیپلماتیک 
ایران و عربستان«، »واکنش ها به سفر بایدن به منطقه« و »واکنش ها به عادی سازی روابط 
با رژیم صهیونیستی« پاسخ داد. کنعانی در این گفت وگو تاکید کرد: رژیم صهیونیستی 
جرأت رویارویی نظامی با ایران را ندارد و تهدیدهای اخیر رژیم صهیونیستی صرفا جنگ 
روانی است. وی گفت: این رژیم جرأت و قدرت رویارویی نظامی با ایران را ندارد و پاسخ ایران 
به هرگونه حماقتی که رژیم صهیونیستی مرتکب شود، ویران کننده خواهد بود. سخنگوی 
وزارت خارجه در بخشی از گفت وگوی خود خاطرنشان کرد: جو بایدن رئیس جمهور 
آمریکا در تشکیل ائتلافی نظامی ضد ایران شکست خورد و کشورهای منطقه به آمریکا 
اعتمادی ندارند. وی گفت: تهران نگرانی های امنیتی ترکیه را در مرزهای جنوبی این کشور 

درک می کند و با این حال مخالف ایده منطقه حائل داخل سوریه است.

اخبار

در دیدار روسای جمهور ایران و روسیه صورت گرفت؛

تاکید بر استمرار روند توسعه مناسبات 
راهبردی تهران و مسکو

آخرین وضعیت روابط دوجانبه میان جمهوری اسلامی ایران و فدراسیون روسیه در دیدار 
روسای جمهور دو کشور مورد بحث و بررسی قرار گرفت و بر توسعه مناسبات دو کشور در 

عرصه های مختلف تاکید شد.
ولادیمیر پوتین رئیس جمهور روسیه که برای شرکت در اجلاس سه جانبه کشورهای 
ضامن روند آستانه به ایران سفر کرده، پس از ورود به تهران، با حضور در نهاد ریاست 
جمهوری اسلامی ایران، با حجت الاسلام سیدابراهیم رئیسی، رئیس جمهور کشورمان 

دیدار کرد.
در این دیدار دو طرف ضمن مرور آخرین وضعیت مناسبات میان دو کشور که در دوره 
اخیر رشد قابل توجهی داشته است، از جهش در روابط دوجانبه به خصوص در حوزه 
اقتصادی، امنیتی، زیرساختی، انرژی، تجارت و صنعت ابراز خشنودی کرده و اراده خود 

را تداوم این مسیر و تقویت آن ابراز کردند.
در عین حال دو طرف ضمن یادآوری موفقیت های مشترک در مقابله با تروریسم، بر 
ضرورت توسعه همکاری ها در عرصه های جدید منطقه ای و فرامنطقه ای تاکید کردند و از 

اراده جدی خود برای تقویت امنیت کشورهای مستقل در منطقه خبر دادند.
رئیسی در این دیدار اراده دو کشور بر توسعه مناسبات دوجانبه را قابل توجه خواند 
و گفت: پس از دیدار در مسکو و عشق آباد، روند همکاری ها رو به رشد بوده و این روند 

همچنان باید تقویت شود.
رئیس جمهور با اشاره به سابقه همکاری موفقیت آمیز دو کشور در مبارزه با تروریسم 
در سوریه، این همکاری را زمینه ساز تقویت امنیت و ثبات در منطقه دانست و افزود: 
کشورهایی که در منطقه غرب آسیا مدعی مبارزه با تروریسم بودند، هیچ گام موثری در این 
زمینه برنداشتند اما این جمهوری اسلامی ایران و روسیه بودند که با همکاری جدی در 

بحث مبارزه با تروریسم، صداقت و اراده جدی خود را در این زمینه نشان دادند.
ولادیمیر پوتین، رئیس جمهور روسیه نیز در این دیدار ضمن ابراز خرسندی از حضور 
در سرزمین میهمان نواز ایران، از افزایش همکاری های دو کشور در عرصه های مختلف 
بویژه در حوزه امنیت بین المللی خبر داد و گفت: ایران و روسیه سهم بسیار بزرگی در حل 

و فصل بحران سوریه دارند.
  

دبیر ستاد اربعین اعلام کرد؛

خروج از مرز بدون ثبت نام در سامانه 
سماح ممکن نیست

 معاون امنیتی انتظامی وزیر کشور با تأکید براینکه زائران مراسم اربعین حسینی حتما 
باید قبلا در سامانه سماح ثبت نام کرده باشند، گفت: ثبت نام در این سامانه حکم داشتن 

روادید را دارد و بدون ثبت نام خروج از مرز ممکن نیست. 
»سید مجید میراحمدی« با اشاره به برگزاری نود و دومین جلسه ستاد اربعین در وزارت 
کشور افزود: با توجه به توافقات انجام شده با ستاد اربعین عراق و مقامات وزارت کشور 
عراق، مرز خسروی قطعا باز است و درباره مرزهای تمرچین و باشماق هم با دوستان عراقی 

توافق شد.  
وی افزود: همچنین قرار شد مرز سومار هم در زمان حضور زایران عراقی برای انتقال 
موکب ها استفاده و مقرر شد گیت های طرف عراقی هم باز شود تا کمترین توقف را در 

گذرگاه های مرزی داشته باشیم.
دبیر ستاد اربعین با تأکید بر سه نکته، ثبت نام در سامانه سماح را شرط عبور زائران ایران 
از مرزها دانست و گفت:  اگر زائران در این سامانه ثبت نام نکرده باشد امکان خروج از مرز 

را ندارند چون ثبت نام در سامانه سماح داشتن حکم روادید است.
میراحمدی داشتن گذرنانه معتبر با اعتبار بیش از ۶ ماه را مسأله دوم و تزریق دو دُز 
واکسن را نکته سوم برشمرد و اضافه کرد: آنانی که ۶ ماه از تزریق دُز دوم واکسن شان 
گذشته است حتما باید دُز یادآودی را تزریق کنند چون سامانه »ایران من« به سامانه سماح 

متصل و اطلاعات زائران همه در این سامانه موجود است.
معاون وزیر کشور با تأکید بر اعزام گروهی به مراسم اربعین امسال اظهار داشت: تا آنجا 
که امکان پذیر  است زائران را به سفر گروهی الزام می کنیم از این رو تأکید شد مساجد 
محور اعزام باشد تا برای زائران سرپرست انتخاب کنند و مدیریت خدمات و عبور برای آنها 

تسهیل شود.
وی درعین حال افزود: البته کسی که خارج از گروه هم باشد می تواند از مرز عبور کند.

میراحمدی با اشاره به اهمیت بحث مدیریت جمعیت و ایجاد زیرساخت ها برای عبور و 
عدم ازدحام جمعیت، گفت: مدیریت گرما و تأمین آب نوشیدنی هم مطرح است که در 

مورد نخست سایه بان ها و در مورد دوم هم کارخانه های یخ ایجاد شده است.  
دبیر ستاد اربعین تأکید کرد: هیچ دستگاه و مسئولی حق گرفتن یک ریال از زائر بابت 
ارائه خدمات را ندارد مگر اینکه از قبل این موضوع  در ستاد اربعین بررسی و مصوب شود.

سرلشکر باقری مطرح کرد؛

لزوم افزایش همکاری های نظامی
 دو کشور ایران و ترکیه

همکاری  مشترک  زمینه های  ترکیه  و  ایران  گفت:  مسلح  نیروهای  ستادکل  رئیس 
متعددی از جمله در حوزه مقابله با تروریسم، مسائل منطقه، همکاری های مرزی و 

رزمایشی و تعامل در بخش صنعت نظامی دارند.
سردار محمد باقری در دیدار با حلوصی آکار وزیر دفاع ترکیه، با اشاره به اهمیت روابط 
ترکیه زمینه های مشترک همکاری  و  ایران  نظامی دو کشور اظهار داشت: دو کشور 
تروریسم، مسائل منطقه، همکاری های مرزی،  با  مقابله  از جمله در حوزه  متعددی 
برنامه های آموزشی و رزمایشی و تعامل در بخش صنعت نظامی دارند که باید مورد بررسی 

قرار گیرد.
وی با تاکید بر گسترش مناسبات و افزایش روابط نظامی بین دو کشور گفت: با توجه 
به اینکه ایران و ترکیه دو همسایه دیرینه با ارتباطات گسترده نظامی هستند از این رو باید 
دیدارهای دو جانبه و رفت و آمد بین نیروهای مسلح دو کشور بیش از گذشته باشد تا بدین 

ترتیب در بسیاری از مسائل مشترک به نتیجه برسیم.
جمهوری اسلامی ایران نسبت به نگرانی های ترکیه در حوزه مناقشات مرزی که اشرار 
در مرزهای دو کشور ایجاد می کنند حساس است و همواره در راستای رفع سوء تفاهمات 

گام برداشته است.
جمهوری اسلامی ایران نیروهای خود را در مرز با کشور ترکیه افزایش داده تا رفت و 

آمدهای غیرقانونی به حداقل برسد.
در ادامه ژنرال حلوصی آکار وزیر دفاع کشور ترکیه نیز بر افزایش همکاری های نظامی 
دو کشور در منطقه و مقابله با تروریسم و همکاری های مرزی تاکید کرد. همکاری های 
نظامی دو کشور باید در پرتو چارچوب و مفادی که در گذشته مطرح شده به نتیجه برسد.

وزیر کشور :

بیش از ۹۰ درصد فرمانداری ها تعیین 
تکلیف شدند 

وزیر کشور رابطه با اینکه درباره ابقاء یا تغییر چند درصد از استانداران و فرمانداران کشور 
تصمیم گیری شده است؟ خاطرنشان کرد: تقریباً بیش از ۹۰ درصد فرمانداری ها تعیین 

تکلیف شدند.
احمد وحیدی وزیر کشور در در رابطه با شیوع دوباره کرونا و احتمال تأثیر آن روی 
برگزاری مراسم پیاده روی اربعین و یا بازگشت به احتمال اعمال مجدد محدودیت ها، 
گفت: ما امیدوار هستیم چنین نشود و با مراعات هایی که صورت می گیرد نیاز به وضع 

محدودیت های جدید نباشد.
وی افزود: فعلًا اساس و بنای ما این است که ان شاءالله اربعین با همان آزادی های عمل 
پیش بینی شده انجام شود و اگر احیاناً مسائل جدیدی پیدا شد، ستاد ملی کرونا باید 

تصمیم گیری کند که امیدوار هستیم چنین نیازی ایجاد نشود.
وزیر کشور در رابطه با اینکه آیا وزرات کشور در حوزه افزایش قیمت ها گزارش جدیدی 
از تخلفات را در دستور کار خود داشته است؟ تصریح کرد: یکی از کارهایی که مرتب در 
وزارت کشور پیگیری می شود ارزیابی قیمت ها است که به اطلاع مسئولین ذی ربط 
رسیده می شود. وحیدی اضافه کرد: البته مسئول برخورد با این تخلفات سازمان تعزیرات 
حکومتی است و میدان داران اصلی این امر وزارت جهاد کشاورزی و وزارت صمت هستند 
و ما نیز از حیث وظایف قانونی خود، در وزارت کشور قیمت ها و اشکالات در این حوزه را 
جمع آوری می کنیم و به مسئولین ذی ربط منتقل می کنیم. وی در رابطه با اینکه درباره 
ابقاء یا تغییر چند درصد از استانداران و فرمانداران کشور تصمیم گیری شده است؟ 

خاطرنشان کرد: تقریباً بیش از ۹۰ درصد فرمانداری ها تعیین تکلیف شدند.

رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدار رئیس جمهور روسیه و هیات همراه با تأکید 
بر ضرورت عملیاتی شدن تفاهم ها و قراردادهای بین دو کشور، هوشیاری در مقابل 
سیاست های فریبکارانه غرب را لازم دانستند و تأکید کردند: آمریکایی ها از منطقه شرق 

فرات در سوریه باید بیرون رانده شوند. 
به گزارش پایگاه اطلاع رساني دفترمقام معظم رهبري؛ حضرت آیت الله خامنه ای عصر 
روز سه شنبه در این دیدار با تأکید بر اینکه حوادث جهانی نشان دهنده نیاز ایران و روسیه 
به همکاری های روزافزون و متقابل است، افزودند: تفاهم ها و قراردادهای متعددی بین 
دو کشور از جمله در بخش نفت و گاز در جریان است که باید تا انتها پیگیری و عملیاتی 
شوند. ایشان همکاری های اقتصادی ایران و روسیه را بویژه در پی تحریم های غرب، 
ضروری و به نفع هر دو کشور دانستند و در خصوص حوادث اوکراین گفتند: جنگ یک 
مقوله خشن و سخت است و جمهوری اسلامی از اینکه مردم عادی دچار آن شوند به 
هیچ وجه خرسند نمی شود اما در قضیه اوکراین چنانچه شما ابتکار عمل را به دست 

نمی گرفتید، طرف مقابل با ابتکار خود، موجب وقوع جنگ می شد.
رهبر انقلاب با تأکید بر اینکه غربی ها با روسیه قوی و مستقل به کلی مخالف هستند، 
ناتو را موجودی خطرناک خواندند و افزودند: اگر راه در مقابل ناتو باز باشد حد و مرزی 
نمی شناسد و اگر جلوی آن در اوکراین گرفته نمی شد، مدتی بعد به بهانه کریمه، همین 
جنگ را به راه می انداختند. حضرت آیت الله خامنه ای خاطرنشان کردند: البته امروز 
آمریکا و غرب ضعیف تر از قبل شده و با وجود تلاش و هزینه زیاد، بُرد سیاستهای آنها در 

منطقه ما از جمله در سوریه، عراق، لبنان و فلسطین بسیار کم شده است.
ایشان مسأله سوریه را بسیار مهم خواندند و با تأکید بر موضع جمهوری اسلامی مبنی بر 
مخالفت با حمله نظامی به این کشور و لزوم جلوگیری از آن، گفتند: یک مسئله مهم دیگر 
در موضوع سوریه، اشغال مناطق حاصلخیز و نفت خیز شرق فرات بوسیله آمریکایی ها 

است که این قضیه باید با بیرون راندن آنها از آن منطقه علاج شود.
حضرت آیت الله خامنه ای با تقبیح دخالتهای رژیم صهیونیستی در قضایای منطقه، 

مواضع اخیر رئیس جمهور روسیه علیه صهیونیستها را تحسین برانگیز خواندند.
که  را  برنامه هایی  و  سیاست ها  اسلامی،  جمهوری  کردند:  تأکید  ادامه  در  ایشان 
منجر به بسته شدن مرز ایران و ارمنستان شود، هرگز تحمل نخواهد کرد. رهبر انقلاب 
همکاری های بلندمدت ایران و روسیه را جداً  و عمیقاً  به نفع هر دو کشور خواندند و خطاب 
به آقای پوتین گفتند: جنابعالی و رئیس جمهور ما هر دو اهل اقدام و پیگیری هستید، 
بنابراین همکاریهای دو کشور در این دوره باید به اوج خود برسد. ایشان با تأیید سخنان 
رئیس جمهور روسیه درباره ضرورت راه اندازی خط آهن رشت- آستارا، این کار را موجب 

تکمیل خطِ حمل ونقلِ شمال- جنوب و به نفع هر دو کشور دانستند.

دلار را باید به تدریج از مسیر معاملات جهانی خارج کرد
حضرت آیت الله خامنه ای همچنین هوشیاری در مقابل فریبکاری غرب را ضروری 
خواندند و گفتند: آمریکایی ها هم زورگو هستند و هم حیله گر، و یکی از عوامل فروپاشی 
دوره  در  روسیه  البته  بود،  آمریکا  مقابل سیاستهای  در  خوردن  فریب  شوروی سابق 

جنابعالی استقلال خود را حفظ کرده است
ایشان همچنین با تأیید سیاست جایگزینی پول های ملی در روابط دو کشور و استفاده 
از ارزهای دیگر به جای دلار، گفتند: دلار را باید به تدریج از مسیر معاملات جهانی خارج 

کرد و این کار به صورت تدریجی، ممکن است.
در این دیدار که آیت الله سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور نیز حضور داشت، ولادیمیر 
پوتین درباره حوادث اوکراین گفت: هیچ کس طرفدار جنگ نیست و جان دادن مردم 
عادی یک تراژدی بزرگ است اما رفتار غرب موجب شد که ما انتخابی جز عکس العمل 
نداشته باشیم. رئیس جمهور روسیه با برشمردن عوامل و ریشه های اختلافات روسیه 
و اوکراین، بویژه اقدامات تحریک آمیز غرب و آمریکا در سالهای اخیر از جمله کودتا در 
اوکراین و همچنین سیاست گسترش ناتو با وجود تعهدات قبلی آنها مبنی بر پرهیز 
ما  گفتند  اروپایی  کشورهای  از  بعضی  گفت:  روسیه،  سمت  به  پیشروی  هرگونه  از 
مخالف عضویت اوکراین در ناتو بودیم اما تحت فشار آمریکا با آن موافقت کردیم که این 

نشان دهنده فقدان حاکمیت و استقلال آنها است.
ترور سردار سلیمانی نمونه ای از شرارت های آمریکایی هاست

پوتین، ترور سردار سلیمانی را نمونه دیگری از شرارت های آمریکایی ها برشمرد و در 
بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به تحریم های غرب علیه روسیه گفت: این تحریم ها 
به ضرر غرب است و نتیجه آن مشکلاتی از جمله افزایش قیمت نفت و بحران تأمین مواد 
غذایی است. رئیس جمهور روسیه با اشاره به سوءاستفاده آمریکا از ابزار دلار برای تحریم و 
غارت کشورهای دیگر، این کار را در نهایت به زیان آنها و موجب تضعیف اعتماد جهانی به 
این ارز و حرکت کشورها به استفاده از پول های جایگزین دانست و گفت: روسیه و ایران در 
حال طراحی روش های جدید برای استفاده از پول های ملی در روابط دو کشور هستند. 
رئیس جمهور روسیه با تأیید مواضع رهبر انقلاب درباره منطقه قفقاز، مواضع دو کشور 
در قضیه سوریه از جمله در مخالفت با حمله نظامی به شمال این کشور را کاملًا منطبق 
با یکدیگر خواند و گفت: منطقه شرق فرات باید تحت کنترل نیروهای نظامی سوریه 
قرار بگیرد. پوتین همکاری های دو کشور را در همه بخش ها و پروژه ها در حال پیشرفت 
دانست و افزود: ایران و روسیه در سوریه در حال مبارزه مشترک با تروریسم هستند و در 
زمینه نظامی نیز تلاش می کنیم همکاری های دو کشور و همچنین همکاری و مانورهای 

سه جانبه با چین را توسعه دهیم.

رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدار رئیس جمهور روسیه و هیئت همراه:

آمریکایی ها از منطقه شرق فرات در سوریه باید بیرون رانده شوند

رئیس جمهور  دیدار  در  اسلامی  انقلاب  معظم  رهبر   
ترکیه و هیئت همراه تاکید نمودند :حفظ تمامیت ارضی 
سوریه بسیار مهم است و هر گونه حمله نظامی در شمال 
سوریه قطعاً به ضرر ترکیه، سوریه و همه منطقه، و به نفع 

تروریست ها خواهد بود.
به گزارش پایگاه اطلاع رساني دفترمقام معظم رهبري؛ 
حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اسلامی پیش 
اردوغان  آقای رجب طیب  از ظهر روز سه شنبه در دیدار 
رئیس جمهور ترکیه و هیئت همراه با تأکید بر لزوم افزایش 
تجاری،  همکاری های  به ویژه  کشور  دو  همکاری های 
رژیم صهیونیستی را از عوامل اصلی ایجاد اختلاف بین 
کشور های اسلامی برشمردند و با تأکید بر اینکه آمریکا و 
رژیم غاصب نمی توانند جلوی حرکت عمیق فلسطینی ها را 
بگیرند، در خصوص مسئله سوریه خاطرنشان کردند: حفظ 
تمامیت ارضی سوریه بسیار مهم است و هر گونه حمله 
نظامی در شمال سوریه قطعاً به ضرر ترکیه، سوریه و همه 

منطقه، و به نفع تروریست ها خواهد بود.
حضرت آیت الله خامنه ای در این دیدار، حجم و کیفیت 
تبادلات و همکاری های اقتصادی دو کشور را بسیار کمتر از 
ظرفیت های موجود خواندند و تأکید کردند: این مسئله در 

مذاکرات بین رؤسای جمهور حل و فصل شود.
از  را در گرو عبور  ایشان، عزت و عظمت امت اسلامی 
و هوشیاری در مقابل سیاست های  اختلافات سلیقه ای 
تفرقه افکن، دانستند و گفتند: یکی از عوامل ایجاد اختلاف 
و دشمنی در منطقه، رژیم غاصب صهیونیستی است که 

آمریکا نیز از آن پشتیبانی می کند.
اسلام  دنیای  اول  مسئله  را  فلسطین  انقلاب،  رهبر 
برشمردند و تأکید کردند: با وجود اقبال بعضی دولت ها به 
رژیم صهیونیستی، ملت ها عمیقاً با این رژیم غاصب مخالف 

هستند.
ایشان با تأکید بر اینکه نباید به امریکا و رژیم صهیونیستی 
تکیه کرد، گفتند: امروز نه رژیم صهیونیستی، نه آمریکا و نه 
دیگران نخواهند توانست جلوی حرکت عمیق فلسطینی ها 

را بگیرند و عاقبت کار به نفع مردم فلسطین خواهد بود.
حضرت آیت الله خامنه ای در ادامه، مسئله تمامیت ارضی 
سوریه را بسیار مهم برشمردند و با اشاره به برخی نقل قول ها 

مبنی بر حمله نظامی به شمال سوریه، تأکید کردند: این کار 
قطعاً هم به ضرر سوریه هم به ضرر ترکیه و هم به ضرر منطقه 
است و اقدام سیاسی مورد انتظار از جانب دولت سوریه را نیز 

محقق نخواهد کرد.
از  ترکیه  رئیس جمهور  نفرت  اظهار  به  اشاره  با  ایشان 
گروه های تروریستی، گفتند: با تروریسم حتماً باید معارضه 
نیز  تروریست ها  نفع  به  نظامی در سوریه  اما حمله  کرد، 
خواهد بود البته تروریست ها محدود به یک گروه خاص 
درخواست  به  پاسخ  در  اسلامی  انقلاب  رهبر  نیستند. 
رئیس جمهور ترکیه مبنی بر همکاری ایران برای مبارزه با 
گروه های تروریستی، گفتند: ما در مبارزه با تروریسم مطمئناً 

با شما همکاری می کنیم.
امنیت  ما  اینکه  بر  تأکید  با  خامنه ای  آیت الله  حضرت 
ترکیه و مرز های آن را امنیت خود می دانیم، خطاب به آقای 
اردوغان گفتند: شما نیز امنیت سوریه را امنیت خود بدانید. 
مسائل سوریه را باید با مذاکرات حل کرد و ایران، ترکیه، 

سوریه و روسیه با گفتگو این مسئله را تمام کنند.
ایشان همچنین با ابراز خرسندی از بازگشت قره باغ به 
آذربایجان، گفتند: البته اگر سیاستی مبنی بر مسدود کردن 
مرز ایران و ارمنستان وجود داشته باشد، جمهوری اسلامی 
با آن مخالفت خواهد کرد چرا که این مرز یک راه ارتباطی 

چند هزار ساله است.
رهبر انقلاب افزایش همکاری های ایران و ترکیه در همه 
مسائل منطقه را مفید و لازم خواندند و افزودند: ما همواره 
از دولت شما در مسائل داخلی و در مقابل دخالت ها دفاع 

کرده ایم و همچنانکه گفتید دوستان دوران سخت یکدیگر 
هستیم و برای ملت مسلمان ترکیه دعا می کنیم.

اردوغان: هیچ گاه در مقابل اجحاف علیه ایران 
ساکت ننشسته ایم

در این دیدار که آقای رئیسی رئیس جمهور کشورمان نیز 
حضور داشت، آقای اردوغان با تبریک اعیاد قربان و غدیر 
خم، اتحاد امت اسلامی و افزایش همبستگی ایران و ترکیه 
را لازم دانست و گفت: ترکیه هیچگاه در مقابل اجحاف علیه 
ایران ساکت ننشسته و برادری ایران و ترکیه در همه زمینه ها 

باید گسترش پیدا کند.
آقای اردوغان با تأکید بر اینکه همواره مخالف تحریم های 
یکجانبه علیه ایران بوده و خواهیم بود، گفت: از انتظارات 
مشروع ایران در برجام، حمایت، و شرکت های ترکیه ای را به 

سرمایه گذاری در ایران تشویق می کنیم.
رئیس جمهور ترکیه با اشاره به درگیری ایران و ترکیه با 
تروریست ها در طول سال های متمادی، گفت: در سوریه 
گروه های تروریستی، مورد حمایت تسلیحاتیِ سنگین از 
طرف کشور های غربی همچون آلمان، انگلیس، فرانسه و 

به ویژه آمریکا هستند.
خصوص  در  ترکیه  موضع  اینکه  بیان  با  اردوغان  آقای 
تمامیت ارضی سوریه مشخص است، افزود: از دولت سوریه 
انتظار داریم روند های سیاسی را آغاز و به صورت فعال در 
نشست های کمیته قانون اساسی شرکت کند. در اجلاس 
آستانه مسئله سوریه به صورت ویژه در دستور کار است و 

امیدواریم به نتایج خوبی دست پیدا کنیم.

رهبر معظم انقلاب در دیدار رئیس جمهور ترکیه:

 حمله به سوریه به ضرر ترکیه و به نفع تروریست ها خواهد بود 

بابک نگاهداری *

 رئیس جمهور گفت: سطح روابط اقتصادی و تجاری یا توجه به ظرفیت های دو 
کشور حتماً کافی نیست و هدف ما افزایش تبادلات تجاری با ترکیه به ۳۰ میلیارد 

دلار است.
حجت الاسلام سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور عصر روز سه شنبه پس از امضای 
اسناد همکاری میان ایران و ترکیه در نشست مطبوعاتی ضمن تبریک عید قربان و 
غدیر، اظهار داشت: بدون تردید سفر جناب اردوغان به جمهوری اسلامی ایران نقطه 

عطفی برای ارتقای سطح روابط میان دو کشور است.
وی افزود: در مذاکراتی که ما داشتیم اراده جدی دو کشور برای ارتقای سطح روابط 

اقتصادی و تجاری و حوزه های مختلف مورد بحث و بررسی قرار گرفت.
رئیس جمهور بیان کرد: این سطح از روابط اقتصادی و تجاری یا توجه به ظرفیت های 
دو کشور حتماً کافی نیست و سطح روابط می تواند در سطح بالاتری شکل بگیرد و 
فکر می کنم می توان ۳۰ هزار میلیارد تومان یعنی سه برابر افزایش فعلی را در این 
حوزه هدف گذاری کرد. رئیسی گفت: تأسیس شهرک های صنعتی مشترک میان 
دو کشور از تصمیماتی است که در این مذاکرات گرفته شد. تأسیس پارک های علم 
و فناوری که بتواند با بخش های مختلف فعال و شرکت های دانش بنیان فعالیت کند 
مورد بحث و بررسی قرار گرفت. وی افزود: تمدید قرارداد انتقال گاز ۲۵ ساله که قبلًا 
مطرح بود، امروز مورد تاکید قرار گرفت تا تمدید شود و انتقال گاز شکل وسیع تری به 
خود بگیرد. رئیس جمهور تصریح کرد: توسعه سرمایه گذاری میان دو کشور از نکات 
مورد تاکید در این نشست بود و فعالیت شرکت های فعال در ترکیه و ایران می تواند به 
نحو مشترک در هر دو کشور ادامه پیدا کند تا در جهت توسعه سرمایه گذاری و توسعه 

روابط دو کشور قدم بردارد.

باید با تروریسم مبارزه کرد تا امنیت مرزها و کشورها تضمین شود
رئیسی اضافه کرد: همکاری دو کشور در مسائل امنیتی بسیار اهمیت دارد و امنیت 
مرزهای دو کشور بسیار مهم و مورد تاکید است و همکاری دستگاه های امنیتی دو 

کشور می تواند نقش مؤثری در امنیت مرزها داشته باشد.
وی با بیان اینکه مبارزه با تروریسم، مواد مخدر و جرایم سازمان یافته از مهمترین 
مسائل مورد بحث بود، گفت: تروریسم ممکن است اسامی مختلفی داشته باشد اما با 
هر اسمی که داشته باشد باید مبارزه با آن مورد تاکید باشد. حالت دو گانه ای که امروز 
غرب به آن مبتلا شده و میان تروریسم ها تفاوت قائل شده است را رد کردیم و تاکید 
کردیم باید با هر اسمی از تروریسم مبارزه کرد تا امنیت مرزها و کشورها تضمین شود.
رئیس جمهور خاطرنشان کرد: همکاری دو کشور در مسائل منطقه ای از مواردی 
بود که مورد تاکید دو کشور قرار گرفت و هر دو کشور تاکید ویژه ای بر امنیت کشور 
سوریه دارند. روابط خوب دو کشور می تواند به روابط منطقه ای و بین المللی خوب 
میان دو کشور منجر شود و هر دو کشور می توانند در امنیت منطقه و امنیت در سطح 
بین الملل نقش داشته باشند و مذاکرات صورت گرفته می تواند در تحقق این امر نقش 
مؤثری داشته باشد. رئیسی گفت: امیدوار هستیم امروز امضای سند راهبردی و تأیید 
وزرای دو کشور منتهی به روابط گسترده میان دو کشور شود و چشم انداز وسیعی 
از روابط برای دو کشور به همراه داشته باشد. بار دیگر از رئیس جمهور جمهور ترکیه 
تشکر می کنم و امیدوار هستم این سفر با برکت روابط برای ایران و کشور دوست و 
همراهمان، ترکیه همراه باشد. وی افزود: این سازمان ها در هر کشوری که موجودیت 
داشته باشند، باعث برهم خوردن ثبات در این کشورها می شوند و ما باید با همه این 

سازمان های تروریستی برخورد داشته باشیم.

رئیسی درنشست مشترک مطبوعاتی با اردغان؛

 هدف ما افزایش تبادلات تجاری با ترکیه به ۳۰ میلیارد دلار است
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میوه های مفید برای مبتلایان به کم خونی فقرآهن

ورم ملتحمه به نام چشم صورتی نیز معروف است. ورم ملتحمه یک بیماری 
چشمی است که می تواند ناشی از یک ویروس یا باکتری باشد.

ورم ملتحمه، التهاب ملتحمه چشم است که بافتی شفاف و نازک بوده و سطح 
داخلی پلک و بخش سفید چشم را می پوشاند. این بافت کمک می کند پلک ها و 
کره ی چشم مرطوب بمانند. ورم ملتحمه می تواند در یک یا هر دو چشم رخ بدهد. 

ورم ملتحمه ای که در هر دو چشم روی می دهد معمولا منشاء ویروسی دارد.
این بیماری یکی از شایع ترین بیماری هایی است که در تابستان منتشر می شود. 
هوای بسیار گرم تابستان برای انتشار ویروس ها و باکتری های مربوط به این 
بیماری ایده آل می باشد. ورم ملتحمه می تواند ناشی از آلرژی و واکنش نسبت به 
مواد شیمیایی نیز باشد. تشخیص ورم ملتحمه ممکن است سخت و گیج کننده 

باشد.
شایع ترین علائم ورم ملتحمه چشم

. قرمزی در چشم ها
. خارش چشم ها

. ترشحات اطراف چشم در صبح
. آبریزش چشم ها

. تحریک در چشم ها

ورم ملتحمه یک عارضه ی بسیار واگیردار بوده و می تواند به راحتی از فردی به فرد 
دیگر منتقل شود. از آنجایی که ورم ملتحمه در تابستان شیوع بیشتری دارد، لازم 

است اقداماتی برای پیشگیری از ابتلا به آن انجام دهید.
شایع ترین علت های ورم ملتحمه چشم

گرد و خاک و گرده گل ها و گیاهان روی چشم ها خیلی اثر می گذارند زیرا چشم  ها 
کاملا بی دفاع اند و به همین دلیل در معرض ذرات اطراف خود قرار می گیرند.

مایت های خاک طی تابستان زیاد می شوند و باقیمانده ی آن ها می تواند در هوا 
پخش شده و واکنش های آلرژیک در چشم ها ایجاد کند که سبب خارش و قرمزی 

و سوزش چشم می شود.
اشعه ی فرابنفش خورشید نیز برای انسان بسیار مضرند و بر چشم ها از چند 
طریق اثر می گذارند. این پرتوهای فرابنفش می توانند منجر به تشکیل ناخنک 

چشم یا پتریژیوم، آب مروارید و مشکلات شبکیه شوند.
یکی از راه های اصلی انتشار عفونت چشم، ورم ملتحمه است. ورم ملتحمه در 
تابستان شایع تر بوده و عفونتی است که به راحتی بین افراد منتقل می شود. ورم 

ملتحمه به دلیل شنا در تابستان متداول تر است.
قرار گرفتن در معرض گرمای زیاد نیز چشم ها را مستعد انواع بیماری ها می کند. 
در تابستان بیشتر از زمان های دیگر در معرض انواع و اقسام میکروارگانیسم ها 

مانند باکتری ها قرار می گیریم و به این علت نیز بیماری های عفونی طی ماه های 
تابستان شایع ترند.

چگونه می توانید از ابتلا به ورم ملتحمه در تابستان پیشگیری کنید؟
دست ها را مکررا بشویید

رعایت بهداشت، اولین قدم به سمت محافظت از خودتان در برابر تمام ویروس  ها 
و باکتری هاست. همانطور که گفتم، ما در تابستان بیشتر در معرض عفونت ورم 
ملتحمه هستیم. بهتر است در طور روز مکررا دست ها را بشوییم، خصوصا اگر زیاد 

بیرون می رویم.
به چشم هایتان دست نزنید

ساده ترین راهی که ویروس ها و باکتری ها می توانند با چشم هایتان تماس پیدا 
کنند، از طریق دست هاست. حتی اگر عادت دارید طی روز بارها دست هایتان را 
بشویید باز هم توصیه می کنیم به صورت و چشم هایتان دست نزنید. لمس صورت 

می تواند باعث ورم ملتحمه و دیگر عفونت ها شود.
از حوله ی تمیز برای صورتتان استفاده کنید

یک راه ساده ی دیگر برای باکتری ها و ویروس ها که خود را به چشم هایتان 
برسانند از طریق حوله صورتتان است. چشم های ما در تماس مستقیم با حوله 
صورت و یا هر چیزی است که از آن برای خشک کردن صورت استفاده می کنیم. 
حوله ها اغلب گرم و مرطوب اند، خصوصا در تابستان. هر روز حوله تان را عوض 

کنید تا جای مناسبی برای رشد باکتری ها نباشند.
از حوله مشترک استفاده نکنید

علاوه بر اینکه حوله شخصی تان باید کاملا خشک و تمیز باشد، از حوله مشترک 
هم نباید استفاده کنید. همانطور که گفتیم ورم ملتحمه بی نهایت مُسری است و 
خیلی راحت می تواند از فرد به فرد منتقل شود. حتی اگر کسی هیچ علامتی از 
ورم ملتحمه ندارد باز هم نباید از حوله ی مشترک با او استفاده کنید، به هر حال اگر 

ورم ملتحمه هم نگیرید ممکن است به عفونت های دیگر دچار شوید.
از لوازم آرایشی تاریخ گذشته استفاده نکنید

خیلی از خانم ها برایشان مهم نیست که از لوازم آرایشی تاریخ گذشته استفاده 
کنند، اما این کار می تواند باعث ورم ملتحمه و انواع مشکلات پوستی مانند جوش 

و آلرژی شود.
داروهای چشم را قبل از مصرف چک کنید

تاریخ مصرف داروهای مربوط به چشم را حتما پیش از استفاده چک کنید. در 
واقع باید نسبت به تاریخ مصرف تمام محصولات پوستی حساس باشید چون 

می توانند موجب ورم ملتحمه و دیگر عفونت ها شوند.
روبالشی تان را زود به زود عوض کنید

بالش هم وسیله ی دیگری است که با صورت ما تماس مستقیم دارد. استفاده 
از روبالشی که مدتهاست شسته نشده می تواند شما را در معرض انواع ویروس ها 
و باکتری ها قرار دهد. پس همیشه از روبالشی تمیز استفاده کنید تا دچار ورم 

ملتحمه و دیگر عفونت های ناحیه صورت نشوید.
چند توصیه دیگر

برای پیشگیری از ورم ملتحمه چشم وقتی بیرون هستید عینک آفتابی بزنید، 
چشم ها را نمالید و آن ها را مکررا با آب سرد بشویید. فقط از استخرهایی استفاده 

کنید که به تمیزی و بهداشت آن ها اطمینان دارید.
اگر زیاد گل مژه می زنید، هفته ای یک بار چشم ها را با شامپو بچه رقیق شده 
و پنبه تمیز کنید یا از کمپرس گرم و تحت نظر پزشک از آنتی بیوتیک موضعی 

استفاده کنید.

مراقبت های چشمی تابستانه؛

سنگ کلیه در تابستان و آنچه باید ورم ملتحمه چشم در تابستان؛ علائم و پیشگیری
در مورد آن بدانید

علت اصلی سنگ کلیه، کم آبی بدن است. در روزهای گرم تابستان خیلی 
از فعالیت ها را در بیرون از خانه انجام می دهیم و طبیعی است بدنمان آب 
و مایعات زیادی از طریق عرق از دست بدهد. بنابراین اولین کاری که باید 
بکنیم این است که بدن را خوب هیدراته کنیم، خصوصا اگر مستعد تشکیل 

سنگ کلیه هستیم.
سنگ کلیه زمانی تشکیل می شود که نمک و املاح در درون کلیه جمع 
می شوند. سنگ کلیه معمولا حاصل افزایش غلظت ادرار است که باعث 
می شود املاح کریستالی مانند کلسیم، اوریک اسید و اگزالات ژلاتینی شده 

و به هم بچسبند.
سنگ کلیه می تواند بر قسمت های مختلف سیستم ادراری از کلیه ها گرفته 
تا مثانه اثر بگذارد. علت های اصلی سنگ کلیه شامل سن، سبک زندگی، 
سابقه ی قبلی عوارض و بیماری ها و یا عوامل محیطی خصوصا فصلی 

می شوند.
اید بیشتر مراقب باشید زیرا گرمای تند و شدید این فصل، احتمال تشکیل 
سنگ کلیه را افزایش می دهد و علت آن نیز از دست دادن مایعات زیاد از 
طریق عرق و تجمع اوریک اسید در ادرار است. کلیه ها، سطح آب بدن را 
به واسطه ی غلیظ کردن ادرار حفظ می کنند و این باعث شکل گیری سنگ 
باید طی تابستان آب فراوان بنوشند و  بنابراین همه افراد  کلیه می شود. 

بدنشان را به خوبی آب رسانی کنند.
علل ایجاد سنگ کلیه در تابستان

. دهیدراته شدن بدن در اثر گرمای هوا: عدم نوشیدن آب کافی و تعریق 
زیاد می تواند بدن را دهیدراته کرده و احتمال سنگ کلیه را افزایش دهد. 
خصوصا افرادی که در نواحی بسیار گرم یا خشک زندگی می کنند، بیشتر در 

معرض ابتلا به سنگ کلیه اند.
. سن: سنگ کلیه معمولا گروه سنی بالاتر را درگیر می کند که دلیل آن 
تجمع کلسیم است؛ اما عوامل دیگری از سبک زندگی مانند چاقی در افراد 

جوان، آمار سنگ کلیه را در این گروه سنی نیز افزایش داده است.
. رژیم غذایی: مصرف زیاد قند و نمک و پروتئین می تواند احتمال تشکیل 
سنگ کلیه را بیشتر کند. خصوصا مصرف نمک زیاد، کلیه ها را وادار می کند 

کلسیم بیشتری تصفیه کنند و این یعنی افزایش ریسک سنگ کلیه.
. اضافه وزن و رژیم های غذایی خیلی کم کالری: هم وزن اضافی بدن 
و هم رژیم های لاغری خیلی سفت و سخت و کم کالری نیز می توانند سبب 

سنگ کلیه شوند.
برخی از بیماری ها و عمل های جراحی، ریسک  . بیماری های قبلی: 
سنگ کلیه را بیشتر می کنند. اختلالات گوارشی مانند اسهال مزمن، بیماری 
التهابی روده یا عمل بای پس معده از این دست عوارض اند. این بیماری ها، 
فرایند گوارش را تغییر می دهند و بر جذب آب و کلسیم بدن اثر می گذارند. 
همچنین افرادی که مکررا به عفونت های ادراری دچار می شوند، پُرکاری غده 
پاراتیروئید دارند، به سیستین اوریا دچارند و یا اسیدوز توبولار کلیوی دارند، 

بسیار احتمال دارد که به سنگ کلیه دچار شوند.
. برخی از مکمل ها و داروها: برخی از مکمل های غذایی مانند ویتامین 
داروهای  یا  ملین ها  کلسیمی،  آنتی اسیدهای  مانند  داروها  برخی  و   C

ضدافسردگی و ضدمیگرن نیز این ریسک را بالاتر می برند.
علائم سنگ کلیه

سنگ کلیه معمولا علامت قابل مشاهده خاصی ندارد، اما حرکت سنگ 
در کلیه ها یا وجود سنگ در میزنای یا لوله های ارتباط دهنده ی کلیه و مثانه 
می تواند در جریان ادرار اختلال ایجاد کرده و سبب تورم کلیه شود. بنابراین 

علائم اولیه شامل درد تیرکشنده در زیر دنده ها و پهلو می شود.
همچنین ممکن است فرد حین ادرار کردن احساس سوزش و درد کند.

دیگر علائم شامل ادرار زیاد و ادرار قرمز، قهوه ای و یا صورتی و کدر و بدبو 
می شود. اما درد شدید، خون در ادرار، مشکل در تخلیه ادرار، درد همراه با تب 

و لرز و تهوع نیازمند اقدام فوری پزشکی است.
چه باید کرد؟

. همانطور که گفتیم علت اصلی سنگ کلیه، کم آبی بدن است. در روزهای 
گرم تابستان خیلی از فعالیت ها را در بیرون از خانه انجام می دهیم و طبیعی 
است بدنمان آب و مایعات زیادی از طریق عرق از دست بدهد. بنابراین اولین 
کاری که باید بکنیم این است که بدن را خوب هیدراته کنیم، خصوصا اگر 
مستعد تشکیل سنگ کلیه هستیم. در طول روز و بین وعده های غذایی آب 
بنوشید. در زمان خواب حتما یک لیوان آب کنارتان بگذارید تا هر وقت تشنه 

یا بیدار شدید آب بنوشید. 
. غذاهای پُرنمک مانند فست فود خیلی کمتر مصرف کنید.

پروتئین های  خوردن  بخورید.  پروتئین  بدون  غذای  وعده  یک  روزانه   .
حیوانی، احتمال اسیدی شدن ادرار را افزایش می دهد.

. افرادی که سابقه ی سنگ کلیه دارند بیشتر احتمال دارد باز هم دچار 
سنگ کلیه شوند. این افراد باید بیشتر مراقب باشند و در صورت نیاز داروی 
تجویز شده پزشک را مصرف کنند و از خوردن غذاهای سنگ ساز بپرهیزند. 
مثلا افرادی که کلیه هایشان سنگ های اگزالات می سازد باید از مصرف 
سبزیجات برگ تیره و دیگر غذاهای اگزالات دار مانند فلفل و آیس تی اجتناب 
کنند. قهوه، اسفناج، شکلات، سیب زمینی شیرین، چغندر، محصولات 

سویا و بادام زمینی حاوی اگزالات هستند.
بزرگ ترین باورهای اشتباه در مورد سنگ کلیه

کلسیم نخورید! سنگ های کلیه معمولا کلسیمی و اگزالاتی هستند. برای 
همین زیاد می شنویم که افرادی که کلیه های سنگ ساز دارند باید کلسیم را 
از رژیم غذایی خود حذف کنند؛ اما عکس این مطلب درست است: رژیم 

غذایی کم کلسیم در واقع احتمال ابتلا به کلسیم را بیشتر می کند.
به  کرن بری  آب  نوشیدن  چند  هر  بنوشید!  اخته  زغال  یا  کرن بری  آب 
پیشگیری از عفونت های ادراری کمک می کند اما هیچ اطلاعات علمی ثابت 

نکرده که روی سنگ کلیه اثری دارد.
درمان سنگ کلیه

از شما  پزشک  است.  بزرگسالان مشابه  و  بچه ها  در  کلیه  درمان سنگ 
می خواهد زیاد آب بنوشید. معمولا پزشکان فرصتی می دهند تا سنگ بدون 

عمل جراحی دفع شود.
ممکن است داروهایی به شما داده شود تا ادرارتان کمتر اسیدی شود.

یا  باشد  را گرفته  ادرار  یا جلوی جریان  باشد  بزرگ  اگر سنگ خیلی 
علامتی از عفونت وجود داشته باشد، باید سنگ کلیه از طریق جراحی 

خارج شود.
لیتوتریپسی یا سنگ شکن نیز یک روش غیرتهاجمی است که در آن با 
استفاده از امواج صوتی با انرژی بالا، سنگ به تکه هایی خرد شده و سپس به 

راحتی از طریق ادرار خارج می شود.

سلامت

روش های تغذیه ای مراقبت از چشم
رژیم غذایی غنی از میوه ها و سبزی ها ممکن است سبب به تاخیر انداختن 

یا جلوگیری از پیشرفت بیماری های چشمی در سنین بالا باشد.
به گزارش   بهداشت نیوز؛  گاهی اوقات، افزایش سن با تضعیف چشم یا 
اختلالات بینایی همراه است. برخی از مشکلات شایع چشمی مرتبط با 
افزایش سن عبارتند از پیرچشمی، گلوکوم، دژنراسیون ماکولای وابسته به 
سن و آب مروارید. در ادامه نقش تغذیه در کنترل این بیماری ها را با هم مرور 

می کنیم. 
 دژنراسیون ماکولای وابسته به سن

»دژنراسیون ماکولای وابسته به سن« )AMD( یک بیماری مربوط به شبکیه 
چشم است که بینایی مرکزی را تحت تاثیر قرار داده و می تواند منجر به 

نابینایی در افراد مسن شود.
شده  شناخته  خطر  عوامل  از  خانوادگی  سابقه  و  نژاد  کشیدن،  سیگار 
هستند. با افزایش سن جمعیت، این بیماری می تواند به یک مشکل مهم 

بهداشت عمومی تبدیل شود.
رژیم غذایی غنی از میوه ها و سبزی ها ممکن است سبب به تاخیر انداختن 
یا جلوگیری از پیشرفت AMD شود. به علاوه اغلب از مکمل های حاوی 

ریزمغذی ها در درمان AMD استفاده می شود.
 آب مروارید

آب مروارید یکی دیگر از اختلالات بینایی است که با کدر شدن عدسی چشم 
شاخته می شود. رایج ترین درمان این مشکل جراحی است، به طوری که لنز 

کدر برداشته شده و با یک لنز مصنوعی دائمی جایگزین می شود.
قرار گرفتن در معرض اشعه ماوراء بنفش )UV( به طور مستقیم با پنج 
درصد از آب مروارید ها در سراسر جهان مرتبط است. رژیم غذایی سرشار از 
بتاکاروتن، سلنیوم، لوتئین، امگا ۳ و ویتامین های C و E ممکن است پیشرفت 
آب مروارید را به تاخیر بیندازد. از طرفی مطالعات نشان می دهد که مصرف 

زیاد سدیم و نمک ممکن است خطر ابتلا به آب مروارید را افزایش دهد.
 آب سیاه

»گلوکوم« یا آب سیاه گروهی از اختلالات چشمی است که سبب آسیب به 
عصب بینایی شده و ناشی از فشار زیاد چشم است. این مشکل، دومین علت 

شایع از دست دادن بینایی به حساب می آید.
از آنجایی که فشار خون بالا، دیابت و بیماری های قلبی عروقی خطر ابتلا 
به گلوکوم را افزایش می دهد، رژیم های غذایی مرتبط با پیشگیری یا مدیریت 
این بیماری ها در جلوگیری از ایجاد این مشکل چشمی می تواند دخیل باشد.

 پیرچشمی
ارتجاعی در عدسی است که باعث  از دست دادن خاصیت  پیرچشمی 
ناتوانی در فوکوس کردن در فواصل نزدیک و در نتیجه نیاز به عینک مطالعه 
می شود. این مشکل در حدود دهه چهارم زندگی آشکار می شود و با بدتر شدن 

دید، می تواند در خرید، آشپزی و غذا خوردن اختلال ایجاد کند.
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آیت الله اعرافی:

انقلاب اسلامی تحول عظیمی را در تاریخ 
حوزه های علمیه رقم زد

مدیرحوزه های علمیه کشور گفت: در طول تاریخ تشیع حوزه های علمیه با فراز و 
نشیب هایی مواجه بوده اند اما، انقلاب اسلامی به رهبری بنیان گذار کبیر انقلاب، 

تحول عظیمی را نه تنها در تاریخ حوزه های علمیه بلکه مراکز علمی ایران ایجاد کرد.
آیت الله علیرضا اعرافی، عضو فقهای شورای نگهبان و مدیر حوزه های علمیه کشور 
صبح روز ۲۸ تیرماه در دیدار رئیس دانشگاه اسلامی لبنان به رابطه دیرینه و تاریخی 
ایران و لبنان اشاره کرد و افزود: هجرت علمای لبنان به سوی ایران از قدیم نقطه آغازین 

این تعاملات و نزدیکی قلوب میان مردم لبنان و ایران بوده است.
عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی اظهارکرد: نظام آموزش عالی در ایران به دو شیوه 
دانشگاهی و حوزوی دنبال می شود که هر دو با پیروزی شکوهمند انقلاب اسلامی 
به رشد و شکوفایی دست یافتند، امروز در حوزه علمیه در دهها رشته مرتبط به علوم 
اسلامی و انسانی با رویکرد اسلامی هزاران طلبه ایرانی و غیر ایرانی را در مذاهب 

مختلف در دامن خود تعلیم و تربیت می کند تا برای جامعه اسلامی مفید باشد.
عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم ادامه داد: امروز بیش از هزار مرکز و مؤسسه 
علمی و آموزشی حوزوی در قم و سایر مناطق وجود دارد که نسبت به علم آموزی طلاب 

و فضلای حوزه علمیه نقش آفرینی می کنند.
آیت الله اعرافی بیان کرد: حوزه به عنوان مولد، بن مایه های مسائل فرهنگی و دینی 
در امتداد ادوار گذشته، در دور جدید بازنگری را مبتنی بر تدوین طرح های جدید رقم 
زده است؛ حوزه های علمیه تلاش نموده تا اسناد پایه ای را برای حرکت بلندمدت 

خودتنظیم نموده، منشور و چشم انداز و نظامات جامع حرکت خود را ترسیم کند.
مدیر حوزه های علمیه، طراحی برنامه های پنج ساله در حوزه نظام سازی و ترسیم هزار 
شاخص در آن اشاره کرد و افزود: در برنامه پنج ساله حوزه های علمیه، برش هایی از 
وظایف استانی، مرکزی، مؤسسه و مدرسه برای تعیین تکلیف بخش های ذی ربط تمام 

شبکه های حوزوی ترسیم شده است.
عضو شورای عالی حوزه های علمیه گفت: درون برنامه کوتاه مدت بالغ بر ۲۰۰ طرح  
جامع و تحولی قرار دارد که طرح جامع هنر یکی از برجسته ترین طرح های این منظومه 
به هم پیوسته است، خاطرنشان کرد: در کنار ترسیم نظام دانشی در حوزه رشته های 
تخصصی به عنوان درختواره رشته ها و ترسیم مسیر ایجاد تحولات عمیق در عرصه 
تولید محتوا؛ درختواره مهارت ها و آموزش های کاربردی ناظر به رسالت حوزه تدوین 

شده است.
مدیر حوزه های علمیه کشور به تشکیل دفتر فقه معاصر اشاره کردو افزود: بحمدالله 
حرکت خوبی به سمت فلسفه های مضاف و علوم انسانی به عنوان یکی از رویکردهای 
به  ناظر  عمیقی  علمی  تحولات  تا  آنیم  بر  و  ایم  کرده  آغاز  علمیه  حوزه های  نوین 
پاسخگویی به حوزه های جدید زیستی را دنبال کنیم. آیت الله اعرافی در پایان از تعامل 

و همکاری بین حوزه علمیه و دانشگاه اسلامی بیروت استقبال کرد.
 

مسئول علمی دوره تربیت مبلغ غدیر خبر داد:

شرکت ۲ هزار نفری طلاب سراسر کشور 
در طرح ملی غدیر

معاون آموزش مرکز تخصصی امام شناسی با بیان این که برای غدیر امسال تربیت 
بیش از ۲ هزار مبلغ غدیر هدفگذاری شده است، گفت: نشست های اقشاری طرح 

ملی تربیت مبلغ غدیر در اقصی نقاط ایران برگزار شد.
حجت الاسلام مهدی اسفندیاریپیش از ظهرروزسه شنبه در آئین اختتامیه طرح ملی 
تربیت مبلغ غدیر که در سالن اجتماعات بنیاد بین المللی امامت برگزار شد، گزارشی از 

فرایند برپایی این طرح ارائه کرد.
وی به همکاری مرکز آموزش های کاربردی دفتر تبلیغات اسلامی، جامعه الزهرا و 
نهادهای حوزوی در طرح ملی تربیت مبلغ غدیر اشاره کرد و اظهار داشت: فرایند 
برپایی این دوره با تاسیس میز غدیر آغاز و تربیت نیروهای بومی مبلغان غدیر در دو 

قالب حضوری، برخط و آفلاین برگزار شد.
مسئول علمی دوره تربیت مبلغ غدیر، به سختی ها و دشواری های برپایی دوره های 
تخصصی در سطح ملی اشاره و نشست های اقشاری این طرح در اقصی نقاط ایران 
را مورد توجه قرار داد و ابراز داشت: مدارس علمیه برادران و خواهران سراسر کشور 

استقبال زاید الوصفی نسبت به برگزاری دوره آشنایی با غدیر دارند.
وی پرده خوانی، ارائه محتواهای تخصصی و ضبط برنامه را از فرایندهای برگزاری 
این طرح عنوان کرد و اذعان داشت: مرکز آموزش های علمی کاربردی دفتر تبلیغات 
اسلامی همکاری وافری را در ضبط برنامه های تخصصی و ارائه آن بر بستر فضای 

مجازی داشته است.
حجت الاسلام اسفندیاری با اشاره به این که ۱۵۰۰ نفر از طلاب به صورت آفلاین 
در طرح ملی تربیت مبلغ غدیر شرکت کردند، خاطرنشان کرد: در جامعه الزهرا دوره 
موفقی برگزار و ۱۰۰ نفر از بانوان به صورت حضوری در طرح ملی تربیت مبلغ غدیر 

مشارکت نمودند.
مسئول علمی دوره تربیت مبلغ غدیر، دوره کرمانشاه، گلستان، بوشهر و البرز را از 
موفق ترین دوره های طرح ملی تربیت مبلغ غدیر توصیف کرد و ابراز داشت: علی رغم 
تمام محدودیت ها و چالش های میدانی، برنامه های متعدد و موفقی از صبح تا شب 

برگزار شد.
حجت الاسلام اسفندیاری با بیان این که برای حوزه خراسان دوره های فراوان و 
بسته های ویژه ای در نظر گرفته شده بود، خاطرنشان کرد: برای غدیر امسال تربیت 
بیش از ۲ هزار مبلغ غدیر هدفگذاری شده است؛ امیدواریم بتوانیم میز غدیر که با 

مشارکت نهادهای حوزوی برپا شده است را تقویت نماییم.

مسئول دبیرخانه گروه های جهادی حوزه علمیه  خبرداد:

خدمت رسانی 1۲۰۰ گروه جهادی 
حوزوی به مردم

مسئول دبیرخانه گروه های جهادی حوزه علمیه اظهار کرد: بیش از ۱۲۰۰ گروه 
جهادی حوزوی شناسایی و ایجاد شده که فصل مشترک بین همه آن ها این است که 

در ایام ناخوشی مردم در کنار مردم هستند.
حجت الاسلام ابولفضل علیخانی در میزگرد خبری با موضوع حمایت دستگاه های 
پشتیبانی کننده از گروه های جهادی در تابستان ۱۴۰۱ با حضور مسئولان گروه های 
جهادی دستگاه ها در دفتر قم خبرگزاری فارس برگزار شد، با بیان این که در آستانه 
سومین سالگرد دیدار رهبر انقلاب با جمعی از گروه های جهادی قرار داریم، گفت: در 
این دیدار مجموعه هایی که حضور داشتند، گزارشی را مبنی بر فعالیت های جهادی که 
در قشر، صنف و جغرافیای خودشان داشتند ارائه دادند و بعد از ارائه این گزارش ها رهبر 
انقلاب تاکید کردند همه این گزارش ها خیلی خوب است، اما کافی نیست و بروید ۱۰ 

برابر بیشتر کار کنید.
وی افزود: بر همین اساس ما در مجموعه مرکز مدیریت حوزه های علمیه دبیرخانه 
هماهنگی گروه های جهادی را تاسیس کرده ایم که در مقیاس کشور و در همه مدارس 
علمیه که شامل ۵۴۰ مدرسه علمیه می شود، گروه های جهادی آن ها را تشکیل و 
بعضی از آنها را ارتقا و گسترش دادیم.  ما با یک جامعه فارغ التحصیل از مدارس علمیه 
هم طرف بودیم که همه آن ها این ظرفیت را دارند که گروه های جهادی را در سطح 
محل، هیئت، مسجد، شهر و پایگاه بسیج خودشان راه اندازی کنند. مسئول دبیرخانه 
گروه های جهادی حوزه علمیه اظهار کرد: در این دو سال بیشتر از ۱۲۰۰ گروه جهادی 
حوزوی را ما شناسایی و ایجاد کردیم که فصل مشترک بین همه آن ها این است که 
در ایام ناخوشی مردم در کنار مردم هستند. گاهی در سیل و زلزله غمخوار مردم 
هستند و گاهی در مناطق محروم و کاستی های مادی در کنار مردم هستند.در کنار 
محرومیت زدایی و خدمات رسانی، به فعالیت های فرهنگی، تربیتی و تبلیغی خودشان 
هم به جهت طلبه بودن به شکل ویژه می پردازند. وی در رابطه با اینکه چه کارهایی در 
سومین سالگرد دیدار با مقام معظم رهبری انجام شده، بیان داشت: ما در سومین 
سالگرد این دیدار قرارگاهی را راه اندازی می کنیم که سابقه ای در حوزه ندارد. قرارگاه 
جهادی حوزه های علمیه با حضور ۲۵ گروه جهادی به صورت متمرکز در یک منطقه 
کم برخوردار از توابع شهرستان بابل حضور پیدا خواهند کرد. در ایام دهه اول محرم و 
دهه دوم محرم، این ۲۵ گروه به منطقه اعزام می شوند و خدمات عمرانی، سلامت، 
فرهنگی و تبلیغی خودشان را به مردم منطقه می رسانند که اصلی ترین پروژه ای که در 
آنجا قرار است انجام شود، اصلاح جاده های خاکی روستایی است. به جهت این که 
در شش ماهه دوم سال، به جهت بارش های مکرر باران، مردم آن منطقه معضل تردد 
دارند و به اشتغال و درمانشان آسیب وارد شده است. از این ۲۵ گروه، یازده گروه از گروه 
های جهادی استان قم هستند و هر گروه یک هفته و مجموعا در ۲۱ روز قرار است به 

کارهای جهادی بپردازند.

دبیر ستاد برگزاری نمایشگاه مسجد جامعه پرداز خبرداد:

افتتاح سومین نمایشگاه مسجد 
جامعه پرداز درقم

دبیر ستاد برگزاری نمایشگاه مسجد جامعه پرداز گفت: سومین نمایشگاه مسجد 
جامعه پرداز در مسجد مقدس جمکران در قم افتتاح می شود.

حجت الاسلام والمسلمین مهدی روحی، دبیر ستاد برگزاری نمایشگاه مسجد جامعه 
پرداز، با اشاره به راه اندازی سومین نمایشگاه "مسجد جامعه پرداز" در شهر مقدس قم، 
اظهار کرد: بنیاد هدایت سازمان تبلیغات اسلامی، نمایشگاه مسجد جامعه پرداز را با 
هدف بررسی راهکارهای رسیدن به مسجد جامعه پرداز، در دو بازه زمانی مختلف یکی 
در مشهد و دیگری در تهران برگزار کرده که هم اکنون نیز در حال راه اندازی سومین 

نمایشگاه می باشد.
وی با اشاره به دو نمایشگاه قبل، گفت: در نمایشگاه مشهد مقدس و نمایشگاه 
مصلای تهران شاهد حضور گروهی از مخاطبین خاص بودیم، اما به دلیل محدود بودن 

بازه زمانی نتوانستیم از مخاطبین بیشتری، دعوت کنیم.
حجت الاسلام روحی، با بیان اینکه در نمایشگاه مشهد امام های جماعت برتر کشور 
حضور پیدا کردند، افزود: بحمدالله در نمایشگاه تهران فرصتی داشتیم که از برخی 

متولیان فرهنگی و تبلیغی کشور در امر مسجد، میزبانی کنیم.
دبیر ستاد برگزاری نمایشگاه مسجد جامعه پرداز با اشاره به حضور وزرا، مسئولین 
در  افراد  این  کرد:  عنوان  تهران،  نمایشگاه  در  مختلف  نهادهای  و  سازمان ها 
بازدیدهای خود بیان کردند که نمایشگاه مسجد جامعه پرداز یک حرکت فاخر بوده 
و از نظر محتوایی نیز تا به حال چنین انسجام و یکپارچگی در نمایشگاهی وجود 

نداشته است.
وی ادامه داد: در برپایی نمایشگاه قم تلاش داریم ضمن حفظ انسجام و یکپارچگی، 

بتوانیم محتوای بیش تری را نیز جمع آوری و به مخاطبین خود ارائه دهیم.
حجت الاسلام روحی با بیان اینکه نمایشگاه سوم از نمایشگاه های قبلی تکمیل تر 
و جامع تر خواهد بود، خاطرنشان کرد: بررسی راهکارهای رسیدن به مسجد جامعه 
پرداز، مستندسازی محتواها، استفاده از احادیث و روایت ها، سیره ائمه و علما و... 

ازجمله اقداماتی است که در نمایشگاه سوم انجام خواهد شد.
وی در پایان با اشاره به مکان برگزاری سومین نمایشگاه مسجد جامعه پرداز، گفت: 
این نمایشگاه إن شاءالله بعد از عید غدیر با حضور برخی از شخصیت های عالی رتبه، 

در مسجد مقدس جمکران-شبستان بقیع آغاز به کار خواهد کرد.
 

 معاون تولیدات گیاهی جهاد کشاورزی استان قم:

۲ هزار و ۷۰۰ تُن بذر جو و گندم
 درقم تولید شد

 معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: ۲ هزار و ۷۰۰ 
تُن بذر جو و گندم در ارقام و طبقات مورد نیاز در این استان تولید شد.

محمد علی سلامی درگفت وگویی اظهارداشت :با تمام شدن مرحله برداشت از 
مزارع تولید بذر جو و گندم استان قم، حدود یک هزار و ۱۰۰ تُن بذر گندم و یک هزار و 

۶۰۰ تُن بذر جو در این مزارع تولید شد.
وی با اشاره به این که قم از جمله استان های موفق در زمینه تولید بذر گندم و جو به 
شمار می آید، افزود: انواع بذرهای گندم و جو تولید شده در قم کیفیت بالایی دارد و به 

همین دلیل مورد استقبال کشاورزان قرار می گیرد.
وی ادامه داد: گندم و جو از مهمترین محصولات کشاورزی به شمار می آیند و تولید 
بذر با کیفیت آن عامل مهمی برای توسعه کشت این محصولات راهبردی در سطح 

مزارع استان است.
سلامی گفت: براساس راهبرد الگوی کشت در زمینه تولید گندم، از ارقام مقاوم و 
مناسب کشت در شرایط آب و هوایی قم استفاده می کنیم تا این محصول غذایی مهم 

در استان باکیفیت مناسب تولید شود.
وی با اشاره به جایگاه مهم گندم در تامین امنیت غذایی، بیان داشت: تامین امنیت 
غذایی مردم مهمترین اولویت سازمان جهاد کشاورزی قم است و در همین راستا پیش 

بینی های لازم برای پاسخ به نیاز استان انجام شده است. 
گفتنی است کیفیت گندم تولیدشده در قم مطلوب است،  همچنین کشت گندم 
بیشتر در جعفرآباد این استان صورت می گیرد و کشاورزان بومی منطقه در این زمینه 

مهارت خاصی دارند.

مدیر پشتیبانی مسجد مقدس جمکران خبرداد:

 توزیع ۷۵ هزار پرس غذای گرم
 شب و روز عید غدیر

مدیر پشتیبانی مسجد مقدس جمکران گفت:بالغ بر ۷۵ هزار پرس غذای گرم با 
مشارکت بیش از ۲۰۰ خادم مسجد مقدس جمکران در شب و روز عید غدیر طبخ و بین 

زائران این مکان مقدس توزیع شد.
مجید سلیمیان در گفتگویی با اشاره به اینکه از دو هفته گذشته برنامه ریزی و تدارک 
جهت اطعام غدیر در مسجد مقدس جمکران دنبال شد، اظهار کرد: با مشارکت بیش 
از ۲۰۰ خادم مسجد مقدس جمکران بالغ بر ۷۵ هزار پرس غذای گرم در شب و روز عید 

غدیر طبخ و بین زائران این مکان مقدس توزیع شد.
وی با اشاره به اینکه ایستگاه های صلواتی این مکان مقدس هم در شب و روز عید 
غدیر به پذیرایی از خیل زائران پرداختند، ادامه داد: با مشارکت خیرین بیش از ۱۰۰ 

هزار لیوان چای و شربت و سه هزار بطری آب معدنی نیز توزیع شد.
مدیر پشتیبانی مسجد مقدس جمکران خاطرنشان کرد: در این ایام جمعی از اهالی 
کرمان نیز با استقرار در این مکان مقدس اقدام به طبخ و توزیع ۱۰ هزار قرص نان 
سنتی کرمانی کردند و بیش از ۱۰ هزار نان لواش نیز طبخ در اختیار زائران مسجد 

مقدس جمکران قرار گرفت.
 

مدیرکل ستاد اجرایی فرمان امام )ره( استان قم خبرداد:

طبخ و توزیع ۵۵ هزار غذای گرم به همت 
ستاد اجرایی فرمان امام)ره( 

مدیرکل ستاد اجرایی فرمان امام )ره( استان قم گفت: به مناسبت عید بزرگ غدیر 
۵۵ هزارپرس غذای گرم به همت بنیاد احسان ستاد اجرایی فرمان حضرت امام)ره( و 

با مشارکت خیرین و تشکل های مردمی در استان قم توزیع شد.
احمد عبدی از مشارکت این ستاد در پخت و اطعام ۵۵ هزارپرس غذای گرم در 
قالب پویش »احسان غدیر«، در روز عید غدیر بین خانواده های نیازمند مناطق محروم 
و کم برخوردار استان قم خبر داد که این تعداد پخت و اطعام در ابتدا ۱۶ هزار پرس 
پیش بینی شده بود که با استقبال و مشارکت خیرین به ۵۵ هزار پرس غذا افزایش یافت.
عبدی افزود: برای انجام  پویش احسان غدیر ۴۰ گروه جهادی همکار ستاد در قالب 
هیئات و مساجد سطح شهر مشارکت نموده و اقدام به پخت و توزیع غذای گرم در بین 

محبان امام علی )ع( کردند.
وی تصریح کرد: در مجموع به همت بنیاد احسان ستاد اجرایی فرمان حضرت 
امام)ره( و با مشارکت گروه های مردمی و هیات ها و موکب ها بیش از یک میلیون غذای 

گرم در مناطق کم برخوردار کشور طبخ و توزیع شد.

در ایام دهه ولایت و امامت  صورت گرفت؛

پیوند فیروزه ای 1۸ زوج جوان 
در مسجد مقدس جمکران

۱۸ زوج جوان در مسجد مقدس جمکران در ایام دهه ولایت و امامت آغاز زندگی 
مشترکشان را جشن گرفتند.

براساس  این گزارش ؛زوج های جوان از نقاط مختلف ایران اسلامی در ایام دهه 
امامت و ولایت به ویژه در عید بزرگ غدیر با حضور در اتاق عقد مسجد مقدس جمکران 
پیوند آسمانی خود را در این مسجد و همراه با تجدید بیعت با امام زمان )عج( آغاز 

کردند.
سایت  به  مراجعه  با  جمکران  مقدس  مسجد  در  آسمانی  پیوند  علاقه مندان   
jamkaran.ir می توانند مدارک درخواستی مورد نیاز را ارائه و برای استفاده از اتاق عقد 

جمکران ثبت نام کنند.
طرح »پیوند فیروزه ای« مسجد مقدس جمکران گامی در جهت  ازدواج آسان و تربیت 

نسل منتظر است.

می گوید از همان ابتدای آشنایی هر که رسید به ما گفت: »مگه میشه این همه 
تفاوت، شما  هیچیتون شبیه هم نیست« به جای اینکه برای ما آرزوی خوشبختی 
کنند، مدام به ما گوشزد می کردند . اما  من گوشم به این حرف ها بدهکار نبود و 
برایم همین مهم بود که همدیگر را دوست داریم و یکدیگر  را  درک می کنیم. از او 
می پرسم: »مگر چه تفاوت هایی با هم داشتید که این اندازه به چشم می آمد؟، با 
ناراحتی پاسخ می دهد: »خب اون از خانواده ثروتمندی بود، خانواده من اما خیلی 

معمولی،آداب و رسوم شهر و خانواده هایمان هم با ما خیلی فرق داشت.«
می پرسم: »مثلا چه فرقی« ، می گوید: »مثلا در رفت و آمدهایشان خیلی 
بدحجاب بودند، اهل حجاب و روابط با حریم زن و مرد نبودند، خانواده ما و فامیلمان 
اینطور نبودند. من هم می گفتم یک کم من کوتاه میام، یک کم اون ، با هم کنار 
میایم اما اولین اختلافمان از همان مراسم عقد شروع شد. آنها مراسم مختلط 
می خواستند اما خانواده من راضی نمی شدند. اینطور شد که خیلی از فامیل های 

ما اصلا به مراسم نیامدند.« حرفش را قطع می کند و جرعه ای آب می نوشد.
دوباره ادامه می دهد: »هرطور بود مراسم را گذراندیم و محرم شدیم، بعد از آن باز 
هم اختلافاتمان کم نشد، الان برای رفتن به هر میهمانی و مجلسی عزا می گیرم 
چون نمیتوانم لباسی که خودم دوست دارم بپوشم یا حجابی که خودم می پسندم را 
داشته باشم«. به او می گویم: »تو از اول همه اینها را می دانستی چرا ازدواج کردی؟« 
پاسخش یک کلام است: »دوستش داشتم و به این مسائل  توجه نمی کردم اما حالا 
می خواهم درستش کنم هرطور که شده، هرکار که لازم باشد می کنم تمام تلاشم را 

می کنم تا زندگیم حفظ شود«.
اینها صحبت های رد و بدل شده بین یک مشاور خانواده و دختر جوان است که به 
تازگی عقد کرده اما با دنیایی از اختلافات فرهنگی و عقیدتی روبه رو شده و مشخص 

نیست که بتواند آنها را حل کند و زندگی اش سامان بگیرد یا خیر! 
یکی از مهمترین مسائلی که هر زوج جوانی برای ازدواج موفق باید در نظر بگیرد 
علاوه بر عشق و علاقه ، کفویت در مسائل مختلف است. شاید این را از زبان بزرگترها 
و قدیمی ترها زیاد شنیده باشیم اما هیچ گاه بدان توجه نکردیم. کفویت به معنای 
تشابه در مسائل مختلف است که باعث پایداری یک ازدواج می شود. البته منظور از 
این تشابه این نیست که در هر چیز دو نفر شبیه هم باشند چه اینکه در خیلی مسائل 
می توان متفاوت و مکمل بود اما مواردی وجود دارد که بهتر است زوجین در آن زمینه 

ها بیشتر شبیه هم باشند تا متفاوت.
الْخَبِیثُونَ  وَ  لِلْخَبِیثِینَ  »الْخَبِیثاتُ  می فرماید:  کریم  قرآن  در  متعال  خداوند 
ا یَقُولُونَ لَهُمْ  ؤُنَ مِمَّ ولئِکَ مُبَرَّ

ُ
باتِ أ یِّ بُونَ لِلطَّ یِّ بِینَ وَ الطَّ یِّ باتُ لِلطَّ یِّ لِلْخَبِیثاتِ وَ الطَّ

زنان  پلید سزاوار  پلیدند و¬مردان  پلید سزاوار¬مردان  زنان  کَرِیمٌ«؛  رِزْقٌ  وَ  مَغْفِرَهٌ 
پلید، زنان پاک برای مردان پاک اند و¬مردان پاک برای زنان پاک. آنان از ¬آن چه 
درباره ¬شان می گویند منزّه اند و ¬برای آنان مغفرت و روزی نیکویی است. یکی از 
موارد تفسیر این آیه در ارتباط با کفویت است. به این معنا که افراد در ازدواج همسویی 
فکری، عقیدتی، اخلاقی با هم داشته باشند و به عبارتی به سراغ همفکر خود بروند.

1-افق دینی و عقیدتی
خیلی از افراد با هم ازدواج می کنند هر دو هم انسان های خوبی هستند اما دو 
خوبی که خیلی به درد هم نمی خورند مثلا به لحاظ عقیدتی و مذهبی با هم زمین 
تا آسمان تفاوت دارند یا اینکه حتی تفاوت های ریزی دارند که در همان ابتدا درباره 
اش با هم یا صحبت نمی کنند یا اینکه آن را فاکتور می گیرند.مثلا این را دیگر همه 
می دانند که اگر دو نفری که یکی به قیودات دینی پایبند باشد و دیگری اصلا این 
مسائل مذهبی را قبول نداشته باشد، اینهابا هم به بن بست و اصطحکاک می 

خورند.
دکتر »نصرالله  منصوری«، روانشناس و مشاور خانواده در ارتباط با افق های یک 
ازدواج موفق ما را یاری می کند ومی گوید: »من مراجعی داشتم که خانم و آقا با هم 
به اختلاف خورده بودند به خاطر اینکه آقا خیلی مقید به نماز اول وقت بود، خانم 
هم نماز می خواند اما مثلا چند ساعت بعد از اذان ، این آقا هم همیشه اعتراض می 
کرد که چرا همسرش بی توجهی به نماز اول وقت می کند و مدام همسر را توبیخ می 
کرد با اینکه بچه هم داشتند اما اختلافاتشان بالا گرفته بود و نزد مشاور آمده بودند.

بنابراین این کفویت در بحث نماز، روزه، حجاب، حضور در محافل و مجالس خیلی 
اهمیت پیدا می کند و افراد می بایست قبل از ازدواج در این زمینه ها شرایط خود و 
خانواده شان را برای هم توضیح دهند و به درک متقابل برسند وگرنه حتما در زمینه 
مسائل عقیدتی و مذهبی به دردسر و بن بست می رسند چرا که اصل این اختلافات 
پس از تولد فرزندان زیاد می شود مثل مراجع دیگری که داشتم و آقا مذهبی شدید 
 ـشش ساله اش نماز اول وقت یاد می داد، در حالیکه خانم به شدت  بود و به بچه پنج 
مخالفت می کرد و مدام همسرش را توبیخ می کرد که این چه چیزهایی است که به 

بچه یاد می دهی! اینها مباحث مهم و بنیادین است که باید حل شود«.
2-اقتصاد

شاید الان بحث شباهت های شرایط مالی و اقتصادی را بکنیم ، برخی اعتراض 
کنند که ای بابا الان دیگر همه دنبال شوهر پولدار یا زن پولدار هستند و ازدواج هم 
می کنند و زندگی شان خوب می شود، اینها ظاهر و پوسته قضیه است اگر به باطن 
زندگی هایشان ورود کنید، هزار آفت و آسیب می بینید که از همین تفاوت های 
اقتصادی نشأت می می گیرد اینکه یکی برده دیگری می شود یا اینکه مجبور به 
تن دادن به خواسته های طرف مقابل تا آخر عمرش می شود یا اینکه مدام از طرف 

همسر یا خانواده همسرش نیش وکنایه می شنود.
دکتر منصوری دراین زمینه نیز می گوید: »بخواهیم یا نخواهیم در هر جامعه افراد 
مشاغل مختلف و تفاوت های زیادی از این لحاظ با هم دارند، چنانچه دو نفری یکی 
در سطح خیلی عالی باشد و دیگری خیلی پایین، قطعا بگومگوها بعد از مدتی 
شروع می شود و کسی که سطح بالاتری دارد، دیگری را می چزاند یا سرزنش و 
تحقیر می کند. بنابراین روانشناسان توصیه می کنند که نسبت اقتصادی می 

بایست متعادل باشد.
درست است که برخی آنقدر با شخصیت هستند که هیچ گاه اجازه نمی دهند 
حرفی همسرشان را برنجاند یا اینکه اگر وضع مالی شان بالاتر است به خانواده 
همسرشان هم کمک می کنند و آنها را بالا می کشند، اما این موارد عمومیت ندارند، 
عموما شرایط باید طوری باشد که از نظر اقتصادی خانواده ها نزدیک هم باشند. 
اینها بتوانند با هم رفت و آمد کنند و صحبت داشته باشند یا اینکه درک متقابلی 
از هم برسند نه اینکه یک خانواده خود را آنقدر بالا بداند که اصلا در شأنش رفت 
و آمد با خانواده دیگر نباشد! اینها زوجین را به مرور زمان آسیب پذیر و روابطشان را 

تخریب می کند«.
3-تحصیلات

معمولا پیشنهاد می شود که تحصیلات دو نفر نیز برای ازدواج نزدیک به هم باشد. 
حتی مباحث روانشناسی آن را هم به کار بگذاریم، از قدیم هم همین را می گفتند که 
کبوتر با کبوتر باز با باز. بنابراین چنین چیزی درباره تحصیلات دو نفر نیز صدق می 
کند. اینکه یک نفر سیکل باشد و دیگری فوق لیسانس یا دکترا شاید ابتدا جذابیت 
های ظاهری شان برای هم زیاد باشد اما به مرور اینها همدیگر را سرزنش یا تحقیر 

خواهند کرد و این اتفاق ناخواسته هم ممکن است بیافتد.
دکتر منصوری می گوید :» حتی مراجعی داشته که خانم سیکل بوده و آقا پنجم 
دبستان و تا بحثشان می شده، تحصیلات عالیه اش را خانم به رخ آقا می کشیده! با 
اینکه آقا وضع مالی خوبی هم داشته اما خود تحصیلات عامل تفرقه شده شده بوده 
پس دیگر بگذریم ازاینکه یک نفر دکتر است و دیگری لیسانس هم ندارد و مسائل 
دیگر. شاید در برخی افراد استثناهایی دیده شود ، اما عمومیت ندارد که ازدواج 

های موفقی ازاینها دربیاید«.
4-آداب و رسوم

همین الان گنبد کاووس یک آداب و رسوم دارد، خوزستان، هرمزگان، شمال ایران 
، تهران با آذربایجان همه آداب و رسوم متفاوتی دارند که اگر دو نفر به هر دلیلی به 

هم نزدیک شده از دو فرهنگ و آداب و رسوم متفاوت و توجهی به این مسائل نداشته 
باشند، قطعا دچار مشکل از طرف خانواده ها خواهند شد.

دکتر در تبین این آداب توضیح می دهد: »یک زمانی شیربها مد بود، در برخی 
شهرها شیربها از داماد می گرفتند، الان خیلی جاها به جای شیربها خرید چند قلم 
اجناس زندگی  را به داماد محول می کنند. برخی شهرها آداب و رسوم حنابندان 
دارند و برخی اصلا اعتقادی ندارند. برخی عروسی سنگین می گیرند و برخی به 
ساده زیستی اعتقاد دارند. اینها مواردی است که می بایست زوجین از همان ابتدا 
مورد توجه قرار دهند که هر چند ساده به نظر بیاید اما در کنه قضیه اختلاف ایجاد 

می کند«.
5-خودشناسی دختر و پسر

نکته بعدی این است که یک دختر و پسر برای اینکه ازدواج موفقی داشته باشند 
به یک خودشناسی صحیح رسیده باشند. منظور از خودشناسی این است که خود 
را محک بزنند و ببینند آیا مسئولیت یک زندگی را می توانند قبول کنند صرف نظر 
ازاینکه لیسانس دارند یا دکترا ، مسئولیت پذیری به بلوغ روانی شان مرتبط می شود 
. دیگر این چیزی نیست که دختر و پسر بگویند حالا ما جلو می رویم، شد شد ، نشد 

نشد. یا مشکلات حل می شود!
دکتر منصوری معتقد است: »جوان باید خودش را برای پذیرش مسئولیت مادی 
و معنوی آماده  کند تا قبل ازاینکه به کسی قول و و عده وعیدی برای ازدواج داد، 
پشیمان نشود. عده ای با اشتباه درگیر یک رابطه می شوند و دو خانواده را هم دچار 
عذاب و اذیت می کنند. خانواده های ما هم اغلب به این مسئله توجه ندارند این 
نکته را هم پدر و مادرها باید در نظر بگیرند که در ازدواج حق هدایت دارند نه حق 
انتخاب همسر. این را صریحا دین نیز  گفته که شخصی در زمان امام صادق)ع( نزد 
ایشان رفت و گفت : پدر و مادرم برایم دختری انتخاب کردند اما من دختر دیگری 
را می پسندم، امام  هم به این جوان گفت آن دختری را انتخاب کن که خودت 

پسندیدی. آن جوان هم خیالش راحت شد و شاد از نزد امام رفت.
چنین چیزی زمانی نفی می شود که دختر یا پسر، خودشان فردی را انتخاب کرده 
باشند که مشکلات عدیده ای داشته و خانواده بدنامی هم دارد وگرنه پدر و مادرها 
الکی و ازا ین باب که مثلا از قیافه این دختر خوششان نمی آید، نباید به جای پسر 

تصمیم گیری و او را هم ناامید کنند.
6-افق مخاطب شناسی

گاه پیش می آید که یک دختر و پسری یک یا دو سال هم با هم هستند، می روند، 
می آیند و به خانه های هم در قالب نامزدی رفت و آمد دارند اما زمانی که از آنها 
می پرسی از این آقا چند نکته مثبت و چند نکته منفی بگو، پاسخی برای نکات منفی 
اش ندارد . چون به صرف هیجانات زودگذرش تنها خوبی در او دیده است. برای 

خیلی از جوان های ما این اتفاق می افتد.
این دسته جوانان تنها به ظواهر ساده توجه کرده و شیفته هیجانات لحظه ای 
و زودگذر هستند و اصلا به نحوه غذا خوردن، راه رفتن، صحبت کردن، آداب و 
معاشرت، سخاوت داشتن، دنیت یا شکاکیت و چیزهای منفی دیگر بی توجهی می 
کنند. مرحوم نلسون ماندلا معتقد بود که قیافه زیاد بعد از مدتی عادی می شود اما 

رفتار باید زیبا باشد.
دکتر منصوری می گوید: »مراجعی داشتم که از همان قبل ازدواج پسر رفتارهای 
شکاکیت خود را نشان داده بود مثلا دختر خانم هر جا که می رفت به او می گفت 
یک عکس برای من بیانداز یا مثلا با چه کسی رفتی، با او عکس سلفی بگیر، این 
دختر هم بعد مدتی نزد من آمده بود که نمی دانم چرا اینکارهارا می کند و من هم به 
او گفتم مشخص است او شکاک است! و شکاکیت از آن دست رفتارهای ذاتی است 

که به راحتی حل نمی شود«
7-تناسب تیپ شخصیتی

دکتر منصوری دراین باره می گوید: »برخی می گویند در ازدواج قیافه برای ما مهم 
نیست! اینها یا دروغ می گویند یا تظاهر می کنند به چنین چیزی. مگر می شود 
قیافه در حد استاندارد و معمولی مهم نباشد؟  اصلا اگر هر فردی در حد استاندارد 
همسرش زیبا نباشد، بعدها حواسش در زندگی پی دیگران می رود و عامل آفت 
های زیادی می شود خود زن و مرد شاید به این مسئله توجه نکنند اما حتی تفاوت 

قد خیلی زیاد بین زن و مرد هم آفت ایجاد می کند.«
یا مثلا برخی ژنتیکی اینطور هستند که کم حرف اند، طرف مقابلشان پرحرف 
و هیجانی است اینها اصلا کم حرفی را نمی شناسند، دختر و پسر باید توجه کنند 
ببینند می توانند با کسی که در طول روز دو کلمه هم حرف نمی زند یا کسی که 
مدام در حال صحبت است، کنار بیایند ؟ حال شاید اوایل هر کدام ازاینها برای هر 
دو طرف جذاب باشد اما به مرور زمان چه؟ اینها مواردی است که می بایست درباره 

اش تأمل بشود.
برخی رفتارها هم هستند که ذاتی اند یعنی در وجود فرد نهادینه شدند مثل همین 
شکاک بودن که درباره اش گفتیم یا مثلا خسیس بودن که ا زنکات منفی است اما 
برخی رفتارها اکتسابی هستند، با اینها راحت تر می توان کنار آمد درهرحال هیچ 
زوجی نباید به قصد تغییر طرف مقابل با او وارد زندگی مشترک شود و مثلا از یک 
رفتاری بدش می آید ، پیش خودش بگوید که آن را بعد از ازدواج تغییر می دهم 
چون امکانش خیلی کم است که بتوان یک فرد بالغ را تغییر داد مگر جزو رفتارهایی 
باشد که اکتسابی اند مثل رانندگی که می توان مثلا به مرور زمان تند رفتن را به با 
احتیاط رفتن تغییر داد. اما به نظر شما فرد خسیس یا شکاک را می توان تغییر داد؟

8-تناسب تفریحات و علاقه مندی ها
گاه از زوج های جوانی که به مرکز مشاوره برای ازدواج می آیند، می رسم که با هم 
رستوران رفتید، آداب غذاب خوردن هم را می دانید، از چه نوع تفریحی خوشتان 
می آید، ترجیح می دهید پارک بروید یا زیارت. خیلی ها شاید مدتی هم با هم رفت و 
آمد داشته  باشند اما اینها را متوجه نشوند و تشخیص ندهند. حتی اگر سنشان هم 
بالا باشد . ربطی به سن و تحصیلات ندارند اینها نکات ریزی است که به جای نکات 

الکی، جوان ها باید بدان توجه کنند.
9-تعدیل و تغییرات تیپ شخصیتی

دکتر منصوری می گوید: »برخی اوقات زن و مردها از هم خواسته هایی دارند که 
مثلا اوایل ازدواج خیلی دستوری به طرف مقابل می گویند این را تغییر بده یا اینکار 
را نکن یا بکن، آن طرف مقابل هم بعد سی و اندی سال مثلا یک شبه می خواهند 
رفتارش را تغییر بدهد، شاید در ظاهر بپذیرد که مثلا با دوست و رفیق هایش رفت و 
آمد نکند و همیشه خانه باشد یا اینکه خیلی رفتارهاش را کنار بگذارد اما در درونش 
ناراحت است و می داند که فیلم بازی می کند. این تغییرات هم تاریخ مصرف دارد  و 

زمانش که بگذرد، دو مرتبه فرد به حالت اول برمی گردد .«
10-سوتفاهم های رفتاری

یکی از مهمترین مسائل برای یک ازدواج موفق شناخت واقعی یکدیگر است 
برای اینکه دچار سوتفاهم نشوید وهر حرفتان به یکدیگر  برنخورد. دکتر منصوری 
می گوید: »زمانی که دو طرف شناخت درست از هم ندارند، وقتی یک مسئله 
ای پیش می آید به راحتی  قهر می کنند و رفتارهای دیگر. اما بعد که درست با 
هم صحبت می کنند ، متوجه می شوند که دچار سوتفاهم شده اند و مثلا به هم 

می گویند که من فکرمی کردم منظورت این است ولی اشتباه کردم«.
دنیای این روزهای جامعه ما در حال گذار از سنت به شرایط جدیدی است که 
دختر پسرها تلاش می کنند هر دو را داشته باشند، اگر چنانچه بخواهیم یک زندگی 
نسبتا خوب داشته باشیم، نخست می بایست به حرف خداوند توجه کرده واخلاق را 
محور زندگی قرار دهیم و دوم دست از چشم و هم چشمی برداریم و به یکدیگر وفادار 
باشیم. شما برای انتخاب درست همسرتان چه گزینه هایی را مدنظر قرار دادید؟ 
شاید یک زوج همه این موارد را بخوانند و تصور کنند که چه راه دشواری، درحالیکه 
اینطور نیست با یک برآورد ساده و عاقلانه می توان به همه این مسائل دست پیدا 

کرد.

 راه کارهای رسیدن به یک ازدواج موفق ؛

چطور همسر هم کفو پیدا کنیم؟
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 کسری منابع آب زیرزمینی در ۴۳ سال اخیر نشان می دهد از سال ۵۷ تقریبا 
مقدار تخلیه آب زیرزمینی از تغذیه بیشتر بوده و از حجم سفره ها و ذخیره استاتیک 
کم شده و هر سال کسری مخزن داشته ایم. در این مدت بین ۱۲۰ تا ۱۳۰ میلیارد 
متر مکعب ذخایر استاتیکی را که از قبل جمع شده بود برداشت کرده و به سمت 

تولید بردیم.
ابراهیم رئیسی در گفت وگو با ایلنا، درباره تداوم خشکسالی و وضعیت منابع آب 
زیرزمینی اظهار داشت: قرار بود با اجرای طرح تعادل بخشی آب های زیرزمینی 
کاهش برداشت داشته باشیم، ما ۳۰ میلیارد متر مکعب اضافه برداشت داریم و 
این بدان معناست بیش از آنچه که باید برداشت شده است، کسری منابع آب 
زیرزمینی در ۴۳ سال اخیر نشان می دهد. از سال ۵۷ تقریبا مقدار تخلیه آب 
زیرزمینی از تغذیه بیشتر بوده و از حجم سفره ها و ذخیره استاتیک کم شده و هر 
سال کسری مخزن داشته ایم. در این مدت بین ۱۲۰ تا ۱۳۰ میلیارد متر مکعب 
ذخایر استاتیکی را که از قبل جمع شده بود برداشت کرده و به سمت تولید بردیم. 

کشاورزان زوال آب های زیرزمینی را درک می کنند
وی افزود: امسال مرئی کردن آب های زیرزمینی نامگذاری شده مثلا وقتی از آب 

سطحی برداشت می شود محسوس است اما برداشت از آب زیرزمینی نامحسوس 
است و شاید تنها کشاورزان متوجه شوند زیرا هر سال باید از سطح پایین تری 

برداشت داشته باشند. 
تعداد دشت های ممنوعه را از 1۵ به ۳۳۵ دشت افزایش دادیم

این عضو هیات مدیره فدراسیون صنعت آب در ادامه تصریح کرد: در سال ۱۳۴۷ 
از ۶۰۹ دشت ممنوعه کشور تنها ۱۵ دشت ممنوعه بوده این رقم در سال ۹۵ 
به ۳۵۵ دشت رسیده که این پیام را می دهد نمی توانیم زیاد برداشت آب داشته 
باشیم. چارچوب منابع آب در کشور ما اینگونه است که ۶۰ درصد به آب زیرزمینی 
وابسته است و تکنولوژی هم این وابستگی را بیشتر و راحت تر کرده است، ضمن 
اینکه سوخت و برق ارزان هم مزید بر علت است. علاوه بر اینها آب زیرزمینی منبع 
مشترک است و اینگونه است که کشاورز این تصور را دارد اگر برداشت کمتری 
داشته باشد کشاورز همسایه بیشتر برمی دارد و این در اقتصاد به نام تراژدی منابع 

مشترک عنوان می شود.
بحران آب زیرزمینی تبدیل به بحران سرزمین خواهد شد

وی تاکید کرد: امسال باید مشکل آب زیرزمینی عیان شود و بگوییم در زیرِ 

زمین چه خبر است، سفره های آب زیرزمینی در تخلخل سنگ ها قرار دارند و 
وقتی آب را بر می داریم سنگ ها روی هم قرار می گیرند و کمترین حالت اینکه 
حجم مخزن کوچک می شود، بعد از آن فرونشست رخ می دهد یعنی بحران آب 
زیرزمینی تبدیل به بحران سرزمین خواهد شد. وقتی زمین پایین می رود لوله های 
آب، برق، گاز، کابل و جاده ها از بین می روند، اینها هزینه های اضافه هستند که 
جدای از کمبود آب دچار می شویم و با روند فعلی این اتفاقات شدیدتر می شود، 
ما از یک طرف مهار آب های سطحی را جدی نمی گیریم و از یک طرف دیگر 
از آب زیرزمینی به شدت استفاده می کینم، زیرا تصور می کنیم دادن مجوز حفر 
چاه عین اشتغال زایی ارزان است، اما در حوزه اقتصاد ایجاد یک مشکل شدیدتر 

است. 
انرژی گران شود تا استحصال آب ارزان نباشد

رئیسی بیان داشت: برای حل مشکل ابتدا باید در رابطه با نظام تولید غذا صحبت 
کنیم رابطه و و همبستگی بین آب و غذا و انرژی در آب زیرزمینی را مشخص کنیم، 
اکنون از انرژی استفاده می کنیم که آب را از زیرِ زمین بیرون بکشیم و غذا تولید 
کنیم که فقط ۳۰ درصد آن را استفاده کنیم و ۷۰ درصد مابقی از بین می رود اگر 
قرار باشد کسی آب زیرزمینی استفاده کند ابتدا باید انرژی گران شود که استحصال 
آب اینقدر ارزان نباشد و دیگر اینکه مواد غذایی خوب مصرف شود، همچنین یکی 
از روش های مهم مهار استفاده از آب های زیرزمینی اقتصاد گردشی است که سعی 
می شود از پسماند مواد غذایی استفاده کرده و به پروسه تولید برگردانیم. یعنی با 
میزان راندمان بالاتری از مواد غذایی استفاده کنیم، مسئله آب زیرزمینی فقط آب 
نیست مسئله غذا هم باید حل شود و در غیر این صورت دچار مسائل متفاوتی 

هستیم. 
کاهش آب های زیرزمینی مانع افزایش راندمان نیروگاه ها

وی ادامه داد: قرار بود که نیروگاه های گازی سیکل ترکیبلی شوند یعنی به جای 
استفاده از یک متر مکعب  سوخت برای تولید ۳ کیلووات ساعت، ۵ کیلووات ساعت 
برق تولید کرده و میزان قابل توجهی از سوخت صرفه جویی شود اما این هدف نیاز 
به آب دارد، تمام نیروگاه ها برای تبدیل شدن به سیکل ترکیبی نیاز به آب دارند و 
همگی هم در دشت های ممنوعه هستند که امکان استفاده از آب های زیرمینی 
را ندارند و از آب شیرین استفاده می کنند، بهرحال اکنون آب زیرزمینی باعث عدم 
امکان افزایش راندمان برق در نیروگاه های کشور شده و تبعات این پایین رفتن آب 

زیرزمینی را در بخش برق هم شاهدیم.
1۳۰ میلیارد متر مکعب آب از دست رفته جبران می شود؟

این کارشناس حوزه آب خاطرنشان کرد: راهکار اینکه ابتدا باید میزان ورودی به 
مخزن از مصرف بیشتر شود، بنابراین در بلندمدت باید ۱۳۰ میلیارد متر مکعب از 
دست رفته را جبران کنیم، در کوتاه مدت میزان مصرف و تولید برابر کنیم، می توانیم 
از منابع دیگر استفاده کینم و یا راندمان را بالا ببریم، سیگنال قیمتی اعمال کنیم 
و انرژی را افزیش دهیم. ابزارهای سیاستی برای افزایش بهره وری در کشاورزی 
بدون اینکه به معیشت مردم فشار وارد شود، بکار بگیریم، برای استفاده بهتر از آب 
مهمترین موضوع بهره وری غذایی است و استفاده از معیشت جایگزین غیرمرتبط 
با آب زیرزمینی مثل تجدیدپذیر و گردشگری روستایی است تا کشاورزان بتوانند با 

آب کمتر درآمد بیشتری کسب کنند.

در گفت وگو با عضو هیات مدیره فدراسیون صنعت آب مطرح شد:

رئیس کنفدراسیون صادرات مطرح کرد :تراژدی آب های زیرزمینی؛ از بحران سرزمین تا خاموشی

مصائب مصوبات خلق الساعه
 برای فعالان اقتصادی

رئیس کنفدراسیون صادرات با بیان اینکه مصوبات خلق الساعه موجب سلب 
قدرت تصمیم گیری از فعالان اقتصادی شده است، گفت: دولت باید شرایط 

واقعی اقتصادی را بپذیرد و به سمت تک نرخی شدن ارز حرکت کند.
محمد لاهوتی روزسه شنبه در سی و ششمین نشست هیأت نمایندگان اتاق 
بازرگانی تهران اظهار کرد: برخی از اختیارات در دولت دوازدهم از سازمان توسعه 
تجارت سلب شده بود اما در دولت سیزدهم این اختیارات از جمله واگذاری 
صندوق ضمانت صادرات، امور نمایشگاهی و مقررات صادرات و واردات به این 

سازمان بازگشت.
رئیس کنفدراسیون صادرات ایران افزود: البته عدم همراهی سایر دستگاه ها 
موجب کم اثر شدن این تصمیمات شده و عملًا تمام این تلاش ها یا با تأخیر به 
ثمر می رسد یا با مشکل مواجه می شود. لازم است تا بانک مرکزی، گمرک و وزارت 
جهاد کشاورزی همراهی بیشتری را با سازمان توسعه تجارت در راستای به ثمر 

رسیدن تلاش های این سازمان در حوزه حمایت از صادرات داشته باشند.
وی گفت: نبود ثبات در قوانین و مقررات موجب سلب قدرت تصمیم گیری از 
فعالان اقتصادی شده است، به گونه ای که این موضوع اجازه نمی دهد یک فعال 
اقتصادی حتی برای یک دوره کوتاه مدت نسبت به برنامه ریزی برای کسب و کار 

خود اقدام کند.
لاهوتی تصریح کرد: امیدوار بودیم در این دولت مصوبات خلق الساعه کاهش 
یابد، اما در ابتدای سال شاهد بودیم که عوارض صادراتی برای بعضی از کالاها 
وضع شد و بعد از مدتی نیز لغو شد این در حالی است که باید به صادرات به عنوان 

یک فرآیند توجه شود.
وی در ادامه با اشاره به تبادلات توافقی حواله، اظهار کرد: دولت در اقدامی 
خرید و فروش اسکناس ارز به نرخ توافقی را آزاد کرد که به نظر می رسد باید خرید 
و فروش توافقی حواله را نیز آزاد کند زیرا صادرات ۴۰ میلیارد دلاری بر مبنای 
اسکناس امکان پذیر نیست و باید زمینه را برای تبادلات توافقی حواله فراهم کرد. 
همچنین باید تلاش کند صادرکنندگان ارز خود را به راحتی در خارج از کشور در 
اختیار صرافی های مجاز قرار داده و رفع تعهد ارزی انجام دهند و ریال خود را در 

ایران دریافت کند.
لاهوتی با بیان اینکه باید به هشدار و پیشنهادهای بخش خصوصی توجه کرد 
و نسبت به اجرای آنها اهتمام ورزید، گفت: نمونه بی توجهی به هشدارهای 
بخش خصوصی در حوزه حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی و عدم اصلاح پایه های وارداتی 
گمرکی را می توان دید، به نحوی که بخش خصوصی از دی ماه سال گذشته در 
خصوص ضرورت همزمانی تغییر پایه های گمرکی با ارز ۴۲۰۰ تومانی تاکید 
کرده بود تا دغدغه دولت در خصوص تورم در این بخش حل شود اما امروز بعد از 
گذشت ۴ ماه شاهد هستیم که به این موضوع توجه نشد و اکنون دولت به دنبال 

ارسال لایحه به مجلس است.
رئیس کنفدراسیون صادرات ایران تاکید کرد: نرخ گذاری کالاهای صادراتی 
غیربورسی در گمرکات به یک معضل تبدیل شده و تا زمانی که ارز چند نرخی 
در سیستم بانکی مبنا قرار می گیرد این مشکلات وجود دارد زیرا هم اکنون نرخ 
ارز نیمایی، توافقی و غیره در کشور ملاک عمل است. دولت باید شرایط واقعی 

اقتصادی را بپذیرد و به سمت تک نرخی شدن ارز حرکت کند.
وی تصریح کرد: سقف و سابقه به یک معضل تبدیل شده و اگرچه به ظاهر 
سقف و سابقه حذف شده ولی اعمال مجدد رتبه بندی های صورت گرفته مجدد 
برای افرادی که سال ها به تجارت مشغول هستند محدودکننده است این در 
حالی است که دولت ابزار ثبت سفارش را دارد و می تواند واردات را مدیریت کند. 

این اقدام ممکن است فقط برای کارت اولی ها اقدام خوبی باشد.
لاهوتی تصریح کرد: دولت باید یک بار برای همیشه پرونده ورود موقت را ببندد 
و این فرصت را در اختیار واحدهای تولیدی که با ظرفیت خالی کار می کنند قرار 
دهد تا بتوانند از این فرصت استفاده کنند؛ البته موضوع رفع تعهد ارزی این 

دسته از فعالان اقتصادی هم همچنان حل نشده است.

رییس کمیسیون اقتصادی مجلس  خواستارشد؛

اجرای مرّ قانون درارتباط با افزایش حقوق 
بازنشستگان تامین اجتماعی 

رییس کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: دولت مکلف است به مرّ قانون در 
ارتباط با افزایش حقوق بازنشستگان تامین اجتماعی عمل کند و اوایل مردادماه 
فرصتی که هیئت تطبیق به دولت برای رفع مغایرت مصوبه با قانون داده، به اتمام 

می رسد.
دکتر محمدرضا پورابراهیمی در گفت و گویی با ایسنا درباره موضوع افزایش 
حقوق بازنشستگان بیمه تامین اجتماعی اظهار کرد: براساس روال قانونی، همه 
ساله با تصویب هیئت امنای صندوق و تائید وزیر، مصوبه افزایش حقوق به دولت 
ابلاغ شده و دولت تائید می کرد و این مبنای پرداخت حقوق بازنشستگان تامین 

اجتماعی در کشور بود.
وی افزود: امسال این موضوع را با تاخیر، هیئت امنا در تاریخ سوم خرداد 
تصویب کرد که درمصوبه آمده بود برای حداقل بگیران با یک فرمول )۵۷ درصد( 
و برای سایر با ۳۸ درصد افزایش حقوق محاسبه شود و این مصوبه به دولت ارسال 
و ۱۵ خرداد دولت تصویب کرد که برای حداقل بگیران، مصوبه هیئت امنا و برای 

سایر حداکثر ۱۰ درصد افزایش حقوق اتفاق بیفتد.
پورابراهیمی تصریح کرد: وقتی مصوبه دولت نهایی شد اعتراض کردیم که 
اساسا دولت نمی تواند خود را جایگزین سازمان تامین اجتماعی کند و ماده 
۹۶ قانون در این باره گفته تصویب مربوط به صندوق تامین اجتماعی و هیئت 
امناست و دولت آن را تائید می کند و اساسا جایگزینی دولت با سازمان در تصویب 

حقوق بازنشستگان خلاف صریح قانون است.
نماینده مردم کرمان و راور در مجلس ادامه داد: ما نامه زدیم و درخواست 
چند  مباحث،  این  خلال  در  و  شود  مطرح  تطبیق  هیئت  در  موضوع  کردیم 
جلسه با بازنشستگان در کمیسیون اقتصادی برگزار و در جلسه جمع بندی در 
هیئت تطبیق که ۲۸ خردادماه تشکیل شد، اعلام کردیم و هیئت، بعد از بررسی 
کارشناسی به این جمع بندی رسید که مصوبه دولت مغایر قانون است و نمی تواند 
اجرایی شود. وی افزود: براساس ضوابط و مقررات این مغایرت به دولت باید ابلاغ 
می شد و دولت براساس بازه زمانی که ۱۰ روز است، فرصت داشت پاسخ داده و 
موضوع مغایرت را رفع کند. پورابراهیمی گفت: طبق گزارشی که داریم، لایحه 
دولت در ارتباط با مغایرت مصوبه ۱۵ خردادماه در پرداخت حقوق سایر، موضوع 
کمک های جبرانی حقوق و دستمزد بوده یعنی عدد و رقمی پیشنهاد کردند که 
برای بازنشستگان تامین اجتماعی جبران بشود اما آنچه که در قالب مصوبه هیئت 
امنا ۳۸ درصد را مشخص کرده، وجود ندارد، لذا مجددا این موضوع در هیئت 
تطبیق رد شده و برای دومین بار مغایرت با قانون ۲۰ تیرماه به هیئت دولت ارسال 
شده است. رییس کمیسیون اقتصادی مجلس اظهار کرد: دولت مکف است به 
مرّ قانون در ارتباط با این موضوع عمل کند و اوایل مرداد فرصتی که هیئت تطبیق 
به دولت برای رفع مغایرت مصوبه با قانون داده، به اتمام می رسد و با توجه به اینکه 
بازنشستگان به شدت نیازمند این مابه التفاوت هستند، زودتر باید بحث افزایش 
حقوق این قشر تعیین تکلیف شود و امیدواریم دولت هر چه سریع تر این مسئله 

را براساس مصوبه هیئت امنای صندوق بازنشستگان تامین اجتماعی تائید کند.

کارشناس بازار سرمایه اظهار داشت: تصمیماتی مانند عدم 
ورود خودرو به بورس کالا با لابی های قدرتمندی انجام می شود 

که باید مورد بررسی قرار بگیرد
مهدی میرمعینی درباره دلایل خروج نقدینگی از بورس به 
ویژه سهامداران حقیقی و درجا زدن شاخص، اظهار داشت: در 
بررسی خروج سرمایه از بورس به یک نقطه مشترک می رسیم، 
آن هم ناامنی بازار سرمایه است. اساسا لازمه سرمایه  گذاری، 
پیدا  افزایش  ناامنی  و هر چه  امنیت است  برقراری  و  وجود 

می کند ریسک سرمایه گذاری هم بالاتر می رود.
انتظار  مورد  بازده  ریسک،  افزایش  با  اینکه  بیان  با  وی 
در حال حاضر  داد:  ادامه  نمی شود،  تامین  بالا  سهامداران 
تقبل  بازار  در  را  بالایی  ریسک  سهامداران  و  سرمایه داران 
کسب  را  انتظار  مورد  بازده  شرایط  با  متناسب  اما  می شوند 
نمی کنند و همچنین انتظار خوشبینانه ای هم  برای کسب 
بازده متناسب با شرایط موجود وجود ندارد بنابراین سرمایه گذار 

از بازار خار ج می شود.
این کارشناس بازار سرمایه گفت: اساس و پایه سرمایه گذاری 
اعم  داخل  بازارهای  و  بین المللی  جمله  از  حوزه ای  هر  در 
امنیت  برقراری  بحث  مالی  و  کالایی   بازار  ارز،  طلا،  بازار  از 
سرمایه گذاری است و این موضوع اولین عامل مهم برای ورود 

سرمایه گذاری محسوب می شود.
در  تحریم ها،  و  برجام  موضوع  از  فارغ  افزود:  میرمعینی 
سیاست گذاری اقتصادی که دولت انجام می دهد عمدتا شاهد 
افزایش ناامنی ناشی از اجرای آن  سیاست ها هستیم که عمدتا 
بدون در نظر گرفتن جوانب سرمایه گذاران بوده از جمله وضع 
مالیات سنگین، وضع تعرفه های سنگین، افزایش نرخ خوراک، 
حمایت  عدم  و  تعزیراتی  و  دستوری  قیمت گذاری  سیاست  
مناسب از بازار سرمایه که به نا امنی سرمایه گذاران منجر شده 

و شاهد آن هستیم که سرمایه داران با بدبینانه ترین ذهنیت و با 
بدبینانه ترین تحلیل نسبت به آینده از بازار خارج می شوند.

این کارشناس بازار سرمایه  با اشاره به افق چند ماه آینده بازار 
سرمایه با توجه به وضعیت بازارهای موازی ادامه داد: تمام این 
موضوعات به سیاست گذاری های اقتصادی دولت بر می گردد. 
دولت شاید ناخواسته یا نا آگاهانه سیاست هایی در حال اعمال 
دارد که نتایج تمام آنها، آسیب به سهام داران و سرمایه گذاران 
بازار است و تا زمانی که در تصمیماتی که اجرا می شود جوانب 
و منافع سرمایه گذاران در نظر گرفته نشود آش همان و کاسه 

همان است و این روند بازارادامه دارد.   

اظهار  گذشته  ماه  چند  در  شاخص  زدن  درجا  درباره  وی 
داشت: با این مشکل در دوره های قبل هم مواجه بودیم. اگر 
به روند شاخص در چند سال گذشته نگاهی داشته باشیم، 
می بینیم که هر 5 الی 4 سال یک بار بازار سرمایه، روند رشد 
و مواج تندی داشته اما نتوانسته آن روند را ادامه دهد و اساسا 

منبع آن رشد مواج هم یا رشد تورم بوده یا رشد نرخ ارز.
میرمعینی گفت: دراین مدت هم  کسانی که وارد بازار شدند 
یا از آن خارج شدند از فعالان بازار سرمایه نبودند و اغلب برای 
نوسان گیری وارد بازار شده بوده اند اما الان شاهد آن هستیم 
که فعالان بازار سرمایه و حرفه ای ها از  همین روند بازار سرمایه 

ناامید شده اند و در حال ترک بازار هستند.
این کارشناس بازار سرمایه در گفت وگو با ایلنا ادامه داد: رفته 
رفته حجم  بازار کاهش پیدا می کند و واقعیت این است که تمام 
این تصمیمات عمدتا برای رفع تکلیف بوده یا برای تامین مالی 
که تمام آن به ضرر سهام داران انجامیده  است. این در حالی 
است که سرمایه گذاری موتور محرک تمام حوزه های اقتصادی 
و  شده  اشتغال  ایجاد  باعث  و  می شود  محسوب  کشورها 
نقدینگی را به سمت حوزه های مولد سوق می دهد که در نهایت 

در این روند، درآمد اقشار مختلف جامعه افزایش پیدا می کند.
وی درباره تصمیمات وزارت صمت که منجر به تنش در بازار 
سرمایه شده، اظهار داشت: به طور قطع جوانب این تصمیمات 
در سایر بازارها بررسی نمی شود چراکه بدنه کارشناسی دولت 
بسیار ضعیف است و از سوی دیگر ملاحظات سیاسی وجود 
دارد و وزارت صمت هم محدودیت هایی دارد و ماموریتی که 
بر عهده آن گذاشتند که مهم ترین آن تامین درآمد برای دولت 

است و تنظیم بازارهاست.
میرمعینی با بیان اینکه در بدنه کارشناسی نگاه همه جانبه 
و کلی نگری وجود ندارد، افزود: تصمیمات با نگاه بخشی 
گرفته و به اجرا می رسد که نمونه آن تصمیمات در صنعت 
خودروسازی کشور است. شرکت های تولید کننده هر چند 
اشتغال بالایی دارند اما به حدی زیانده شده اند که در مرحله 

ورشکستی هستند و این وضعیت نمی تواند ادامه پیدا کند.
وی با اشاره به پیشنهاد واگذاری بورس کالا به وزارت صمت 
با  کالا  بورس  به  خودرو  ورود  عدم  مانند  تصمیماتی  گفت: 
لابی های قدرتمندی انجام می شود که باید مورد بررسی قرار 
بگیرد و در پیشنهاد واگذاری بورس کالا به وزارت صمت هیچ 
منطقی وجود ندارد که تمام عواملی که باعث ایجاد این شرایط 

شده حاصل بی کفایتی است.

یک کارشناس بازار سرمایه:

حرفه  ای های بورس در حال خروج از بازار سرمایه هستند

رئیس سازمان امور مالیاتی:

مالیاتی از مبالغ کارت به کارت نگرفته ایم
رئیس کل سازمان امور مالیاتی درباره اینکه مبالغ واریز شده از طریق کارت به کارت 
هم مشمول مالیات می شود، گفت: تاکنون مبالغ کارت به کارت شده بررسی نشده 
و برای بررسی این موارد نیاز به دستورالعمل بانک مرکزی درباره تفکیک حساب های 

تجاری و شخصی افراد داریم.
داوود منظور با بیان اینکه سازمان امور مالیاتی از فعالیت های اقتصادی مالیات 
می گیرد، اظهار کرد: این کار به این معنی  است که از آنچه نشان دهنده فروش و کسب 
درآمد و سود خالص فعالیت های اقتصادی است، بر اساس محاسبات کارشناسی و 
قانونی مالیات دریافت می شود و به هیچ  عنوان از دستگاه پوز، کارت به کارت و گردش 

حساب بانکی که نشانی از فعالیت اقتصادی ندارد، مالیات کسر نمی شود.
منظور افزود: واریز مبالغ بالای پول و به دفعات مکرر از طریق دستگاه پوز به حساب 
افراد می تواند نشان از فعالیت اقتصادی آن ها باشد و فعالان اقتصادی باید اظهارنامه 
مالیاتی خود را تنظیم و به سازمان امور مالیاتی کشور ارائه دهند. اگر فردی فعالیت 
اقتصادی داشته و گزارش درآمد خود را اعلام نکرده باشد و سازمان امور مالیاتی بر 
اساس داده های اقتصادی و گردش حساب های آن فرد به این نتیجه برسد که وی 
کسب وکار داشته و به درآمد بالایی دست پیدا کرده، علاوه بر پرداخت مالیات، طبیعتاً 

مشکلات قانونی برای آن فرد به وجود خواهد آمد.
شناسایی معامله کننده رمز ارز با درآمد ۶۰۰۰ میلیاردی

معاون وزیر امور اقتصادی و دارایی برای نمونه به شناسایی فردی که طی سال 
گذشته در معاملات رمز ارز مبلغ ۶ هزار میلیارد تومان از طریق دستگاه پوز کسب 
درآمد داشته اشاره کرد و افزود: این فرد هنوز اظهارنامه ای به سازمان امور مالیاتی 
کشور ارسال نکرده که در صورت عدم ارائه اظهارنامه در موعد مقرر علاوه بر اینکه باید 

مالیات خود را پرداخت کند، مرتکب جرم کیفری هم شده است.
وی بابیان اینکه حدود ۱۵۰ فعال اقتصادی شناسایی شده اند که مبلغ واریزی به 
دستگاه پوز آن ها بیش از ۱۰۰ میلیارد تومان بوده است و اظهارنامه مالیاتی ارائه 

نکرده اند، گفت: مبلغ واریزی به پوز این افراد، پول قرض الحسنه نیست.
شرط اخذ مالیات از کارت به کارت

وی در پاسخ به این پرسش که آیا مبالغ واریز شده از طریق کارت به کارت هم مشمول 
مالیات می شود، گفت: تاکنون مبالغ کارت به کارت شده بررسی نشده و برای بررسی 
این موارد نیاز به دستورالعمل بانک مرکزی در خصوص تفکیک حساب های تجاری و 

شخصی افراد داریم.
رئیس سازمان امور مالیاتی کشور بابیان اینکه بر اساس دستورالعمل بانک مرکزی 
باید طی یک ماه آینده حساب های شخصی و تجاری افراد از هم تفکیک و به سازمان 
امور مالیاتی کشور اعلام شود، تأکید کرد: تفکیک حساب ها یا بر اساس اعلام خود 
صاحبان حساب صورت می گیرد یا از طریق بررسی تراکنش ها و گردش مالی صاحب 

حساب توسط بانک مرکزی انجام می گیرد.
معاون وزیر امور اقتصادی و دارایی در تشریح شرایط تشخیص حساب های تجاری با 
اشاره به اینکه اگر تعداد دفعات واریزی به یک حساب طی  یک ماه از میزان تعیین شده 
به طور مثال بیش از ۱۰۰ مرتبه واریز به کارت فراتر باشد، گفت: این حساب مشکوک 
به تجاری بوده و از طریق بانک مرکزی به سازمان امور مالیاتی کشور معرفی می شود.

کنترل حساب ها، روشی برای شناسایی فرار مالیاتی
منظور در پاسخ به این پرسش که آیا این اقدام منجر به خروج سرمایه از بانک ها و 
تبدیل آن به سکه و دلار و زمین نمی شود، اظهار داشت: چنین اتفاقی رخ نمی دهد، 

جریان اقتصاد یک جریان زاینده است، اصحاب کسب وکار دائم در حال خریدوفروش 
هستند و در اقتصاد جایگزینی برای پول وجود ندارد. در دنیا یکی از روش ها برای 
شناسایی فرار مالیاتی کنترل حساب افراد است و اگر فردی مبلغی پول واریز و یا 
دریافت می کند، باید در قبال آن مبلغ پاسخگو باشد که این مبلغ بر چه اساس و 
مبنایی انتقال پیداکرده است. رئیس سازمان امور مالیاتی کشور افزود: دستگاه 
مالیاتی با هوشمند سازی سامانه ها در حوزه اخذ مالیات حساب  افراد را رصد می کند 
و فعالان اقتصادی بر اساس محاسبات مالی و میزان درآمد شناسایی شده، باید مالیات 
منصفانه دولت را پرداخت کنند. وی با بیان اینکه نظام مالیاتی امین مردم در مالیات 
ستانی عادلانه خواهد بود به همکاری بانک مرکزی در شناسایی متخلفان مالیاتی 
اشاره کرد و گفت: سلامت نظام اقتصادی کشور توسط نظام بانکداری بانک مرکزی 
کنترل می شود و مردم می دانند وظیفه بانک مرکزی همین است، لذا بر همین اساس 
بی اعتمادی مردم معنا و مفهومی ندارد. منظور با اشاره به ابراز برخی نگرانی ها از نحوه 
رسیدگی به حساب های بانکی تأکید کرد: ممکن است عده ای نخواهند حاکمیت 
نسبت به فعالیت آن ها مداخله داشته باشد ولی سازمان امور مالیاتی با هوشمند 
سازی سامانه های مالیاتی و به اعتبار اینکه مسئولیت استیفای حقوق مردم و دولت را 

بر عهده دارد، به دنبال جلوگیری از فرار مالیاتی، متخلفان اقتصادی است.
مهلت ارائه اظهارنامه اشخاص حقوقی تمدید نمی شود

معاون وزیر امور اقتصادی و دارایی در پاسخ به پرسش یکی از شنوندگان برنامه 
مبنی بر اینکه تنخواه دار شرکت هستند آیا مبلغ واریزی به حساب این افراد مشمول 
مالیات می شود، تصریح کرد: این قانون مشمول حساب هایی است که مبالغ واریز و 
برداشت شده در آن ها طی یک سال از یک مبلغ مشخص تعیین شده، تجاوز می کند، 
لذا اگر تنخواه واریزی مبلغ زیادی باشد، این فرد باید مستندات لازم برای اثبات تنخواه 
بودن این مبلغ را ارائه و به سازمان امور مالیاتی برای اخذ مالیات به شرکت مراجعه 
می کند. وی در پایان با اشاره به مهلت ارائه اظهارنامه سال ۱۴۰۰ تا پایان تیرماه سال 
۱۴۰۱، گفت: متأسفانه مجوزی برای تمدید این مهلت نداریم و اشخاص حقوقی باید 

تا پایان تیرماه اظهارنامه مالیاتی خود را به این سازمان ارائه دهند.
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مهاجرانی: اسکوچیچ شانس آورد قربانی نشد

 در ایران بازیکنان، مربی را انتخاب می کنند
سرمربی سال های دور تیم ملی فوتبال ایران گفت: اتفاقات حاشیه ای که در فوتبال 
ایران رخ داد و دو دستگی و اختلاف نظر را در بین بازیکنان شکل داد نزدیک بود 
اسکوچیچ را قربانی کند. هرچند او کارنامه خوبی دارد اما در برخی مشکلات پیش 
آمده خودش هم مقصر است. »حشمت مهاجرانی« در خصوص شرایط پیش آمده 
برای »دراگان اسکوچیچ« سرمربی تیم ملی فوتبال، اظهار داشت: افرادی که در کمیته 
فنی حضور دارند افراد مطلع و با تجربه ای هستند و به طور حتم برای رد صلاحیت 
اسکوچیچ دلیل منطقی و علمی داشتند. وی افزود: اختلافی که میان بازیکنان تیم 
ملی رخ داد در این اتفاق بی تاثیر نبود. دو دستگی و اختلاف نظر میان بازیکنان تیم 

ملی تیم اتفاق عجیب در فوتبال ایران بود که باعث شد نقطه منفی در کارنامه وی ثبت 
شود. البته باید این را هم گفت اسکوچیچ در برخی از اتفاقاتی که رخ داد تقصیر داشت 
و در برخی دیگر بی گناه بود.  سرمربی سال های دور تیم ملی فوتبال، خاطرنشان کرد: 
در طول دورانی که اسکوچیچ هدایت تیم را بر عهده داشت شاهد این بودیم او برخی 
از بازیکنان را محروم کرد اما دوباره به تیم ملی دعوت شدند. برخی اوقات یک مربی 
باید یک اصول و عقایدی را در نظر داشته باشد و روی این عقاید بایستد.  مهاجرانی 
تصریح کرد: در هیچ جای دنیا بازیکنان، مربی تیم ملی را انتخاب نمی کنند اما در 
فوتبال ایران برعکس شد. اتفاقی که چند روز پیش افتاد و برخی از بازیکنان خواهان 

ماندن اسکوچیچ بودند و برخی دیگر خواهان جدایی او شدند موضوعی بود که خارج 
از ظرفیت های حرفه ای فوتبال است. وی تاکید کرد: در بحث نتیجه گیری نمی توان 
اسکوچیچ را منکر شد و نتایجی که او بر روی نیمکت تیم ملی گرفت برای همیشه در 
کارنامه وی ثبت می شود. این مربی سریع ترین صعود را به مسابقات جام جهانی داشت 
و هیچ کس نمی تواند آنرا پاک کند. مهاجرانی اعلام کرد: اتفاقات حاشیه ای که در 
فوتبال ایران رخ داد و دو دستگی و اختلاف نظر را در بین بازیکنان شکل داد باید یک 
قربانی می گرفت. نزدیک بود اسکوچیچ قربانی اختلافات میان بازیکنان تیم ملی شود 

و باید به جای حضور در قطر مسابقات ایران را از تلویزیون تماشا می کرد.

کارشناس فوتبال با انتقاد از تصمیمی که فدراسیون فوتبال در مورد سرمربی تیم ملی اتخاد کرد، گفت: رفتار شایسته ای با 
اسکوچیچ انجام نشد و این باعث می شود او هیچ اقتداری در تیم ملی نداشته باشد.

رحمان رضایی در گفتگویی ،به رفت و برگشت اسکوچیج در تیم ملی اشاره کرد و اظهار داشت: فرایند اتفاقاتی که برای 
سرمربی تیم ملی افتاد باعث شد تا کار سخت او در جام جهانی بسیار سخت تر شود. البته اگر در جام جهانی سرمربی تیم ملی 

باشد!
ملی پوش سابق کشورمان بیان داشت: اگر قرار به برکناری مربی باشد، این پروسه رسم و عرف خاص خودش را دارد. ابتدا باید 
قدرت های تصمیم گیر در فدراسیون خودشان در این مورد به جمع بندی می رسیدند؛ نه اینکه دوگانگی تصمیم وجود داشته 
باشد. وی افزود: بعد از جمع بندی باید سرمربی را در جلسه ای محرمانه توجیه کرده و سپس جدایی او را اعلام می کردند. 
ضمن اینکه قبل از برکناری سرمربی باید جانشین او را هم انتخاب می کردند. این پیشکسوت فوتبال ایران ادامه داد: هیچ یک 
از این قواعد اجرا نشد و بعد از برکنار کردن اسکوچیچ اختلاف نظرها در این خصوص آشکار شد و سرانجام از آنجایی که 
جانشینی هم برای او انتخاب نشد مجدداً خودش را باز گرداندند. این رفتار با یک سرمربی زننده است و منجر به تحقیر او 
می شود. رضایی گفت: در خوش بینانه ترین حالت اگر اسکوچیچ در جام جهانی هم سرمربی ایران باشد، بازیکن مطمئن است 
که بعد از جام جهانی هیچ شانسی برای ادامه کار با تیم ملی ندارد و همین دیدگاه باعث می شود بازیکنان و به خصوص آنهایی 
که مخالف اسکوچیچ هستند از او تمکین نکنند و دو دستگی بین بازیکنان تیم ملی هم افزایش پیدا کند. دست آخر هم دود 
همه اینها در چشم تیم ملی و فوتبال ایران می رود. کارشناس فوتبال گفت: یک روز اسکوچیچ را برکنار کردند و گفتند صلاحیت 
ندارد، ۱۰ روز او را ابقا کردند. اگر صلاحیت ندارد که چرا امروز ابقا شد و اگر صلاحیت دارد، کمیته فنی چطور تشخیص داد 
که او صلاحیت ندارد. اینها همه ابهاماتی است که در خصوص اسکوچیچ وجود دارد و باید روشن شود. مدافع سابق تیم ملی 
ایران تاکید کرد: اسکوچیج خودش را مستحق نشستن روی نیمکت تیم ملی در جام جهانی می داند و برای همین این رفتار 
تحقیرآمیز را تحمل کرد. اما کار او بسیار سخت است و من از الان پیش بینی می کنم تعدادی از بازیکنان تیم ملی مقابل او 
جبهه گیری می کنند. البته باید خدا را شکر کنیم که فعلًا اردو یا بازی تدارکاتی نداریم که این اختلافات بیش از این عیان شود.
مربی فوتبال گفت: به عنوان کارشناس فوتبال و فردی که سال ها در تیم ملی بازی کرده از ملی پوشان درخواستی دارم و آن 
هم این است که در این مدت به خاطر منافع ملی اختلافات شخصی را کنار گذاشته و مربی تیم ملی چه اسکوچیچ بود یا هر فرد 

دیگری، در کنار هم و برای هم از حیثیت فوتبال ایران در قطر دفاع کنند.
وی در خاتمه بیان داشت: امیدوارم شرایط به گونه ای باشد که آرامش به تیم ملی بازگردد و با توجه به اینکه ملی پوشان ما اکثر 

لژیونر و حرفه ای هستند، رفتاری حرفه ای از خود نشان دهند و کارشان را با قدرت در تیم ملی ادامه دهند.

طفره رفتن مهاجم مورد نظر استقلال از حضور در تست پزشکی و ماندگاری وی در خارج از ایران موجب شده تا حضورش 
در تیم قهرمان لیگ برتر با ابهام مواجه شود.

براساس این گزارش، مذاکره استقلال با نماینده کاوه رضایی و توافق اولیه موجب شد تا این مهاجم به دنبال بازگشت 
به استقلال تهران بعد از سال ها باشد، اما مسوولان باشگاه شرط امضای قرارداد با مهاجم اسبق تیم را گذراندن تست 
پزشکی و حضور در ایفمارک اعلام کردند، شرطی که به نظر می رسد خوشایند کاوه رضایی نبوده، زیرا از زمان توافق ابتدایی 
استقلال با مهاجم کرمانشاهی فوتبال ایران هر روز خبر جدیدی از بازگشت وی منتشر می شود، اما رضایی به بهانه های 

مختلف از حضور در ایران سرباز می زند.
آخرین خبر از بازگشت رضایی مربوط به دوشنبه بیست و هفتم تیربود. در حالی که قرار بود رضایی  دوشنبه شب به ایران 
برسد اما تا کنون نه تنها خبری از بازگشت وی در رسانه های رسمی و سایت باشگاه استقلال منتشر نشده بلکه برخی از 

اخبار نقل و انتقالات حکایت از آن دارد که رضایی به دنبال شروط جدیدی برای باشگاه است.
قرار بود باشگاه استقلال یک توافق ۲ ساله بدون بند جدایی با این مهاجم ۳۰ ساله به امضا برساند اما اکنون رضایی به 

دنبال توافق یکساله است. توافقی که داستان حضور گذشته وی را در استقلال تکرار خواهد کرد.
اینکه چرا تاریخ سفر رضایی هر هفته تغییر می کند و او علاقه ای به بازگشت به ایران و حضور در تست پزشکی ندارد، سوالی 
است که مسوولان نقل و انتقالات باشگاه و کاوه رضایی باید به آن پاسخ دهند. در تحلیل رفتارهای رضایی پیش فرض های 
زیادی مطرح می شود اما یکی از مهمترین آنها، احتمال ادامه فوتبال وی در خارج از کشور است، زیرا رضایی با بهبود 
مصدومیت می تواند در لیگ بلژیک با شرایط بهتر مالی قرارداد امضا کند. رضایی سال گذشته مصدوم بود و بیشتر 

دیدارهای لیگ بلژیک را از دست داد. 
ترس از عملکرد ضعیف در تیم استقلال یکی دیگر از دلایل رضایی برای بازگشت به جمع آبی پوشان است. رضایی در 
حدود یک فصل مصدوم بود. مصدومیتی که میزان درمان آن هنوز مشخص نیست بلکه بسیاری از هواداران را نگران کرده 
که وی نتواند در چند بازی نخست تیم استقلال را همراهی کند. رضایی در استقلال باید با بازیکنان زیادی رقابت کند. 
آرمان رمضانی، ارسلان مطهری، کوین یامگا و سجاد شهباززاده مهمترین رقبای مهاجم اسبق فوتبال جوانان ایران هستند.
تاخیر در بازگشت رضایی به استقلال در حالی است که قرار بود وی بعد از تست های پزشکی به همراه تیم به اردوی ترکیه 
برود. البته حضور احتمالی وی در اردوی ترکیه به معنای قرارداد قطعی با استقلال نیست بلکه در نهایت ساپینتو بعد از اردو 
در خصوص ادامه همکاری با رضایی تصمیم خواهد گرفت. سرمربی پرتغالی تیم استقلال چند روز پیش هفت بازیکن این 

تیم را در لیست خروجی قرار داد.

کارشناس فوتبال:

رفتار فدراسیون با اسکوچیچ تحقیرکننده بود
چرا تاریخ سفر رضایی هر هفته تغییر می کند ؟

سرگیجه استقلالی ها از بی برنامگی »کاوه رضایی«

پاسور تیم ملی والیبال: 

با تمام وجود مقابل لهستان
 بازی خواهیم کرد

پاسور تیم ملی والیبال گفت: مطمئن باشید با تمام وجود مقابل لهستان بازی 
خواهیم کرد. از مردم  کشورم می خواهم ما را دعا کنند.

محمدطاهر وادی روز سه شنبه در گفت وگویی ، در خصوص تقابل تیم ملی والیبال با 
تیم قدرتمند لهستان در مرحله یک چهارم نهایی لیگ ملت ها و کری خوانی بازیکنان 
لهستانی اظهار داشت: ما در لهستان یک هفته تمرین خیلی خوب داشتیم و از لحاظ 
بدنی خیلی آماده هستیم. مصاحبه ها و کری خوانی بازیکنان لهستان هم بیشتر به 

تیم ما کمک می کند.
وی افزود: بازیکنان ایران نشان دادند وقتی بازیکنان حریف از خودشان تعریف 
می کنند و می گویند که دوست داشتیم در یک چهارم نهایی با تیم ایران روبرو شویم 

عملکردشان بهتر می شود.
پاسور تیم ملی والیبال درباره عملکردش در لیگ ملت ها گفت: خداراشکر همه 
بچه های تیم ملی روز به روز شرایط بهتری پیدا کردند. این موضوع نشان می دهد 
کادرفنی تیم ملی برای هر بازی برنامه خاصی دارد و ما هم تلاش می کنیم وظایفی که 

بر عهده داریم را به خوبی انجام دهیم.
وادی در مورد عملکرد درخشانش در هفته سوم لیگ ملت ها و جاخالی ها و دفاع های 
روی تورش که در فضای مجازی وایرال شد، عنوان کرد: در هفته اول لیگ ملت ها با 
انگشت آسیب دیده بازی کردم. خوشبختانه در هفته سوم مصدومیتم بهتر شد و 
توانستم عملکرد خوبی داشته باشم. وی با تقدیر از عملکرد کادرفنی تیم ملی والیبال 
اظهار داشت: مربیان تیم ملی خیلی زحمت می کشند. آنها تا دیروقت بیدار هستند و 
تیم های حریف را آنالیز می کنند. حتی گزیده فیلم های مسابقات را برای ما می فرستند 
و وظایف مان را بر اساس این فیلم ها به ما یادآور می شوند. پاسور تیم ملی والیبال در 
پایان خاطرنشان کرد: مطمئن باشید با تمام وجود مقابل لهستان بازی خواهیم کرد. از 

مردم  کشورم می خواهم ما را دعا کنند.
مرحله مقدماتی لیگ ملت های والیبال در گروه مردان  ۱۹ تیر به پایان رسید و هشت 
تیم ایتالیا، لهستان، آمریکا، فرانسه، ژاپن، برزیل، ایران و هلند با کسب جایگاه های اول 
تا هشتم به مرحله نهایی صعود کردند. تیم ملی والیبال ایران با هفت برد برابر چین، 
استرالیا، آمریکا، کانادا، لهستان، اسلوونی و صربستان و کسب ۲۰ امتیاز در رتبه هفتم 
جدول قرار گرفت و به مرحله نهایی این رقابت ها صعود کرد. ملی پوشان والیبال ایران در 
این رقابت ها پنج شکست تجربه کردند که برابر تیم های هلند، ژاپن، بلغارستان، برزیل 
و ایتالیا رقم خورد. مرحله نهایی لیگ ملت های والیبال سال ۲۰۲۲ در گروه مردان از 
۲۹ تیر تا دوم مرداد به میزبانی شهر بولونیا در کشور ایتالیا برگزار خواهد شد و تیم ملی 

والیبال ایران در مرحله یک چهارم نهایی به مصاف لهستان می رود.

دعوت ۲ بانوی قمی به تیم ملی تا درخشش در مسابقات شش جانبه تهران؛

خبرهای امیدوار کننده از گلف قم
ایمان / رضا ملکی

ورزش زیبای گلف با تلاش ستودنی مسئولان خدومش که در راس آنها دکتررضا 
دلاوری نقش به سزائی را ایفا می نماید توانسته درطول ۴ ماه گذشته درکشور درخشان 
ظاهر شود. اسرا قدسی بانوی پرافتخار گلف قم از جمله ورزشکاران آینده دار این رشته 
در ولایت بود که با نگاه درست نگار صیادی سرمربی تیم ملی بانوان کشور به اردوی 
انتخابی تیم ملی زیر ۱۸ سال دعوت شد. اسرا اقدسی با ۱۲ سال سن به همراه ملیکا 
لطفیان دیگر چهره دوست داشتنی گلف قم بود که هردوبا شایستگی به اردوی تیم ملی 
گلف دعوت شدند. همچنین در مسابقات قهرمانی کشور گلف که درمجموعه ورزشی 
انقلاب تهران برگزارشد و قمیها توانستند کاپ اخلاق این مسابقات را به خود اختصاص 
دهند تیم هی جو نماینده قم توانست عنوان شایسته اخلاق را به نام خود ثبت نماید. 
همچنین در مسابقات گلف آزاد که با حضور شش نماینده از استانهای مختلف ابران 
در زمین چمن مجموعه ورزشی انقلاب تهران به برگزار شد ،تیم قم با حضور حمید 
منصوری بازیکن مستعد دوآینده دار این تیم توانست عنوان سومی این مسابقات را 
کسب نماید نمایندگان تبریز وتهران جایگاه های اول تا دوم را بدست آوردند. امید می 
رود با تلاش روز افزون  ورزشکاران لایق و زحمتکش گلف قم در دو بخش  بانوان وآقایان 

بتوانیم سکوهای قهرمانی را فتح نمایم واین دور از انتظار نخواهد بود.

پیام پر معنای بازیکن استقلال؛

آیا هافبک آبی پوشان جدا می شود؟
 هافبک تیم فوتبال استقلال با انتشار پیامی معنا دار به صورت تلویحی از بازگشتش به 
فولاد خبر داد. آرش رضاوند که پس از نیم فصل دوری از استقلال و حضور قرضی در 
فولاد به جمع آبی پوشان بازگشته بود، ممکن است به زودی به فولاد بازگردد. رضاوند که 
مورد توجه جواد نکونام قرار دارد و نیم فصل خوبی را در فولاد سپری کرد، از بازیکنانی 
است که ساپینتو هم به حفظ او اظهار علاقه کرده و شرایط ادامه همکاری با آبی پوشان 
را هم دارد. با این وجود شنیده می شود که خودش شخصاً بیشتر تمایل به حضور 
در فولاد دارد. در حالی که دو باشگاه استقلال و فولاد بر سر این بازیکن مذاکراتی را 
داشتند، رضاوند با انتشار عکسی از خود با پیراهن فولاد همراه با کلمه »شُکر«، به 
صورت تلویحی بازگشتش به فولاد را تأیید کرد؛ و این در حالی است که او همراه با 
آبی پوشان در اردوی ترکیه حضور دارد و البته همزمان با آنها، فولاد هم در کشور ترکیه 
تمرینات آماده سازی اش را دنبال می کند. اگر توافقات بین دو باشگاه استقلال و فولاد 
صورت بگیرد، ممکن است رضاوند در همان کشور ترکیه اردوی تیمش را تغییر داده و 
به جمع فولادی ها بپیوندد. این معنایی است که از پیام منتشر شده از سوی رضاوند 

می توان برداشت کرد.

در دور رفت مسابقات لیگ دسته یک رقم خورد؛

 فولاد ارگ ماهان قم صدر نشین
 لیگ کشتی فرنگی کشور

تیم کشتی فولاد  ارگ ماهان قم در گروه D و در دور رفت مسابقات لیگ دسته یک 
کشتی فرنگی کشور در خرم آباد سه بار به میدان رفت و در هر سه دیدار به برتری رسید 

تا با کسب جایگاه صدرنشینی لرستان را ترک و به خانه برگردد.
براساس این گزارش ،تیم فولاد ارگ ماهان قم در اولین مسابقه خود با نتیجه ۸ بر ۲ 
آریو برزن بهبهان را از پیش رو برداشت و در دومین دیدار تیم هیات گیلان را با نتیجه ۶ 

بر ۴ با شکست بدرقه کرد.
سومین رویارویی فرنگی کاران قم مقابل تیم افلاک لرستان میزبان این رقابت ها بود 
که در نهایت پیروزی ۶ بر ۴ به سود فولاد ارگ ماهان قم بود تا نماینده قم در صدر این 

گروه قرار بگیرد.
ناصر تهرانی به عنوان سرمربی، روح الله میکائیلی و محمدعلی حیدری به عنوان 

مربی کار هدایت تیم فولاد ارگ ماهان قم را بر عهده داشتند.

روزشمار جام جهانی ٢٠٢٢ فوتبال، روز چهارشنبه بیست ونهم تیر ماه، عدد 
١٢۴ را نشان می دهد. مهلتی برابر برای ٣٢ تیم حاضر در این رویداد، با امکانات 
و نگرشی نابرابر. البته شرایطی که فوتبال امروز ما از سر می گذراند کم کم این 
واقعیت را ثابت می کند که آن قدرها هم امکانات برابر، مسأله نیست؛ این نگرش 
و طرز فکر حرفه ای ست که نقطه ی تمایز تیم ها می شود. ما در آستانه جام جهانی 
بیست و دوم یکی از نمونه های گل درشتِ از اصل به حاشیه رفتن، شده ایم. از 
سریع ترین صعود به جام جهانی، رسیده ایم به آماده ترین برای سریع ترین سقوط. 

البته اگر هنوز هم بتوانیم خودمان را تیم حساب کنیم.
گروه B، پیش از جام جهانی قطر

برگزاری  از  پیش  هم گروه مان  سه  برنامه های  و  خودمان  به  گذرا  نگاهی  با 
ایران در مرحله گروهی  تلخ وداع سریع  به خوبی حقیقت  جام جهانی قطر، 

جام جهانی را درک می کنیم.
*ایران

اگر از حال ما پرسیده باشید، در گروه B همه مشغول فوتبال اند؛ تیم های ملی 
انگلیس، ولز و آمریکا، غیر از ایران.فیفا برای اولین بار در تاریخ، برگزاری رقابت های 
جام جهانی را به ماه نوامبر منتقل کرد که به هوای پاییزی قطر برسد. ٣٠ آبان تا 
٢٧ آذر ماه ١۴٠١. ایران هم با توجه به تاریخ اولین دیدارش در جام جهانی مقابل 
انگلیس، ترتیب یک بازی دوستانه با کانادا را داد اما کانادا اوایل خرداد یک طرفه، 

این دیدار را لغو کرد. بازی دوستانه با برزیل، آرژانتین، نیوزلند و اکوادور هم در 
حد حرف بود. تا این که بالاخره فدراسیون ایران یک تصمیم دیگر گرفت. برپایی 
اردوی تدارکاتی؛ درست وسط گرما و شرجی قطر. در عوض قطر به اسپانیا سفر 
کرد. عربستان هم گرمای خرداد ماهش را برنتابید و اردوی خود را به اسپانیا 
برد. هیچ یک از تیم های حاضر در جام جهانی اردویی در دوحه نداشتند، حتی 

میزبان!
تیم ملی ایران هم به ناچار و برای فرار از گرمای بالای ۴٠ درجه، تمرینات خود 
را در ساعات ١٩ و ٢٠ برگزار می کرد تا به دیدار دوستانه اش با الجزایر برسد. ایران 
پس از شکست ٢ بر یک مقابل الجزایر در بیست و دوم خرداد، تنها فیفادی ماه 
سپتامبر )شهریور( را با انجام دو مسابقه پیش رو دارد. صرف نظر از این که هنوز 
مشخص نیست کدام حریفان در فیفادی سپتامبر مقابل ایران قرار می گیرند، با از 
دست رفتن فرصت مسابقه ی خرداد، بسنده کردن به زمان دو پنجره رسمی فیفا 

در شهریور بیش از حد خوشبینانه یا شاید بی خیالی محض است.
البته بالاخره بعد از مدت ها، روز گذشته وزیر ورزش واکنش نشان داده، از ابقای 
سرمربی کروات حمایت کرده و از تدارک دو بازی دوستانه با تیم های راه یافته به 
جام جهانی در شهریور ماه خبر داده است؛ مسابقاتی در جریان اردوی تدارکاتی 
تیم ملی در کشور اتریش! اما باید ببینیم در ادامه این ١٢۴ روز باقی مانده، چه 
می کنیم یا به عبارتی چه پیش می آید. گرچه زمان از دسته رفته، حکم همان 

آبرویی را دارد که هیچ گاه باز نمی گردد.
*انگلیس و ولز

اروپا شکست  ایران در جام جهانی قطر، اگر چه در لیگ ملت های  سرگروه 
سنگینی را مقابل مجارها متحمل شده اما در رقابت با تیم های مجارستان، آلمان 
و ایتالیا بازی های رفت و برگشت خوبی را برگزار کرده، این شرایط برای ولز، رقیب 
دوم ایران در جام جهانی نیز وجود داشته است. بعد از دو بازی دوستانه تیم ملی 
انگلیس در فیفا دی های گذشته، اتحادیه فوتبال این کشور از برگزارکنندگان 
رقابت های لیگ برترشان خواست بازی های شش تیم صدرنشین خود را در 
یکی، دو هفته آخر به تعویق بیندازند تا تیم ملی  با آمادگی بیشتری در رقابت های 
جام جهانی حاضر شود. ارزیابی کارشناسان انگلیسی این بود که با توجه به فاصله 
کم بین هفته آخر رقابت های لیگ برتر و شروع مسابقات قطر، آن ها با شرایطی 
شبیه به فیفادی و با یک اردوی کوتاه وارد رقابت ها و اولین مسابقه مقابل ایران 
خواهند شد؛ اما نگرانی ها از نمایش انگلیس در جام جهانی باعث شد، برنامه 

تازه ای مدنظر اتحادیه فوتبال انگلیس قرار بگیرد.
*آمریکا

شاگردان سرمربی جنجالی و احتمالی ایران دراگان اسکوچیچ، در سومین 
دیدار خود از مرحله گروهی جام جهانی ٢٠٢٢، هشتم آذر در ورزشگاه الثمامه 
با برگزاری چهار رقابت  قطر به مصاف تیم ملی آمریکا خواهند رفت. آمریکا 
در خرداد ماه برنامه شلوغی داشت. این تیم ١١ و ١۵ خرداد، در دیدارهای 
دوستانه ای مقابل مراکش )٣ بر صفر( و اروگوئه به یک برد و تساوی بدون گل 
دست یافت. همچنین ٢١ خرداد در کنوکوکاف به برتری ۵ بر صفر برابر گرنادا 
رسید و ٢۵ خرداد نیز در دیدار با السالوادور با تساوی یک - یک متوقف شد. تیم 
ملی آمریکا دو دیدار تدارکاتی هم با آسیایی ها در برنامه دارد. جمعه اول مهر مقابل 

ژاپن قرار می گیرد و پنجم مهر نیز در اسپانیا، به مصاف عربستان می رود.
این سازهای ناکوک!

همه ی برنامه های سه تیم رقیب را بگذاریم کنار نام تیم ملی فوتبال ایران که این 
روزها میان لژیونرهای و سایر بازیکنانش اختلاف نظر و درگیری ست. کمیته ی 
فنی و هیأت رئیسه فدراسیونش آراء هم سویی ندارند. از اخراج سرمربی به ابقا او 
می رسند چون اصلًا هیأت رئیسه ندارند! البته بحث گزینه های روی میز هدایت 
تیم ملی و تضاد آراء بر سر آن در کشورمان، فراتر از فدراسیون هم رفته، آن قدر که 
رسانه های خارجی هم ما را سوژه کردند. شهر که شلوغ باشد، هر کسی که ساز 
خود را بزند، چند صدایی در تیم که بالا بگیرد، نهایت تلاشی که می کنیم همین 
برنامه ها کاغذی می شوند، دیدار دوستانه و بازی تدارکاتی هم می روند به حاشیه. 
این خلاصه وضعیت ماست در آستانه جام جهانی که کاش دیرترین صعود را به 

آن داشتیم.

از متن به حاشیه؛

گمشده فوتبال ایران در آستانه جام جهانی!

همایون شاهرخی:

 هر بازیکنی که علیه مربی صحبت  کند، باید اخراج شود
سرمربی سابق تیم ملی فوتبال ایران با تاکید بر ایجاد 
وحدت و همدلی در این تیم، می گوید، بازیکنی که علیه 
مربی صحبت می کند، باید از تیم ملی کنار گذاشته شود.

همایون شاهرخی در گفت و گویی، درباره ابقای دراگان 
اسکوچیچ در تیم ملی و اقدامات لازم برای موفقیت تیم 
ملی ایران در جام جهانی گفت: واقعیت این است که با 
اتفاقات و شانس می توانیم موفق شویم. اگر در تیم ملی 
مدیریت  باشند،  نداشته  قبول  را  مربی  باشد،  باندبازی 
مقتدر و منسجم نباشند، امید چندانی به تیم ملی نخواهد 
برویم،  این شرایط به جام جهانی هم  بود. حتی اگر در 

ممکن است پنجم شویم.
وی ادامه داد: با این مدیریت و بی اعتمادی به مربی و 
امیدوارکننده  شرایط  بازیکنان،  بین  اخیر  حاشیه های 
سراغ  می شوند،  پیر  وقتی  بازیکنان  سری  یک  نیست. 
باندبازی می روند. چند بازیکن جوان را دور خود جمع 
می کنند و این بیچاره ها هم در باند آن ها می روند. اگر 
مدیر، مدیر باشد، همه را در نطفه خفه می کند. اگر رئیس 
فدراسیون و هیات رئیسه پرقدرت باشد بازیکن نباید جرات 
کند علیه مربی صحبت کند. بازیکن نقش سرباز را برای 

وطن و فوتبال کشورش دارد.
باید یکی مثل کی روش باشد که گوشتان را بگیرد!

 سرمربی سابق تیم ملی ایران با بیان اینکه می توان تیم 

باشگاهی را عوض کرد اما در تیم ملی باید اطاعت کرد، 
افزود: اگر در باشگاهی سیستم و شرایط بازی مهیا نبود، 
برود تیمش را عوض کند. من این داستان ها را لمس کردم. 
بازیکن بزرگ و کوچکی را که در کار مربی دخالت می کند، 
نباید یک ثانیه هم در تیم باشد. من اسم نمی برم اما همه 

می دانند چه کسانی را بیرون انداختم.
شاهرخی با تاکید بر انضباط فردی گفت: اگر بازیکنی 

منضبط نباشد، در کار گروهی هم دچار مشکل می شویم. 
بعد در اجتماع به مشکل می خورید. بیچاره مردمی که 

دل شان را به این بازیکنان خوش کرده اند.
سرپرست سابق تیم ملی فوتبال ایران با اشاره به شرایط 
اسکوچیچ گفت: اسکوچیچ مربی خوش اخلاقی است. 
باید  باندبازی شود؟  باید  حالا اگر خوش اخلاق است، 
یکی مثل کی روش باشد که گوشتان را بگیرد و بیرون تان 

بچه ای هر چقدر هم  ندارد. یک  باندبازی معنی  کند؟ 
خوب باشد، اگر دندان لق بود، باید آن دندان لق را بیرون 

بیندازند.
شاهرخی تاکید کرد: دلخوشی مردم به فوتبال، کشتی و 
والیبال است. به عنوان کسی که بازی های سال های اخیر 
والیبال را دنبال می کردم. از نمایش های این تیم در چند 
بازی گذشته لذت بردم. فعل خواستن را صرف کردند. در 
حال حاضر با توجه به مشکلات، ورزش مردم را خوشحال 

می کند. 
نباید به بازیکنان دلخوش باشیم 

وی ادامه داد: اگر بازیکنان غیرت به خرج دهند و شاهد 
به  را  خوب  فوتبال  یک  می توانیم  نباشیم،  دستگی  دو 
نمایش بگذاریم. در غیر این صورت به مشکل می خوریم. 
شاید ما بتوانیم بگوییم یک دست هستیم اما باید این اتفاق 
علیه  دیدم  وقتی  افسوس خوردم  رخ دهد.  واقعیت  در 
مربی صحبت می کنند. خوبی هم حدی دارد. اگر روز اول 

همه چی قرص و محکم بود، این طور نمی شد.
شاهرخی گفت: چند ماه قبل مربی یک بازیکن را کنار 
گذاشت، همه گفتیم چرا این کار را کرد؟ اگر ایکس برود، 
حتما ایگرگ هست. حسن برود، حتما حسین است. نباید 
به بازیکنان دلخوش باشیم. من نمی دانم چرا می گویند 

بهترین تیم ملی سال های اخیر را داریم.
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محمد مهاجری:

حیثیت جناح اصولگرا به حیثیت دولت 
بسته است 

فعال سیاسی اصولگرا گفت: حیثیت جناح اصولگرا به حیثیت دولت بسته است. 
اینکه می گویم اصولگرایان منظور منهای اصولگرایان معتدل که منتقدان جدی 
دولت آقای رئیسی هستند، بقیه جریان اصولگرا موفقیت و شکست دولت آقای 
رئیسی را موفقیت و شکست خود می دانند بنابراین همه جوره پشت آقای رئیسی 
خواهند بود.  محمد مهاجری فعال سیاسی اصولگرا درگفت وگو با ایلنا، در پاسخ به 
این سوال که این روزها در سپهر سیاسی کشور با توجه به یکدستی دولت و مجلس، 
حمایت اصولگرایان از مجلس کم شده، شما نشانه کم شدن این حمایت را در کجا 
می بینید، گفت: من خیلی احساس جدی در این زمینه نداشتم. اما عمر مجلس از 
نصف گذشته و به انتخابات مجلس بعدی نزدیک تر می شویم. بنابراین نماینده های 
مجلس اگر بخواهند در حوزه های انتخابیه رای بیاورند و اگر بخواهند دائم از دولت 
تعریف و تمجید کرده و انتقادی نداشته باشند، ممکن است در حوزه های انتخابیه 
متهم به وکیل الدوله بودن شده و رای دهندگان هم آن ها را شریک دولت در برخی 
نابسامانی ها، گرانی ها و تحریم ها بدانند. به همین دلیل کاملا طبیعی است که از 
همین حالا، نمایندگان مجلس به فاز انتقاد از دولت بروند و مقداری هم نگاه به 

صندوق های رای دوره آینده داشته باشند.
دیکته وزرای اقتصادی دولت غلط های زیادی دارد

وی افزود: بخشی از  وزرا و معاونان وزرا هم واقعا متوجه شده اند که کارآمدی لازم 
در سمت های خود را ندارند و از ابتدا هم به خاطر تحمیل هایی که به دولت شده رای 
آورده اند. به هرحال مجلس هم نمی خواهد در این ناکارآمدی هایی که در بخشی از 
دولت وجود دارد، شریک محسوب شود. طبیعی است که بخواهند خود را از دولت 
جدا کنند. مهاجری در پاسخ به این سوال که مجلس در ایام انتخابات برای حضور 
آقای رئیسی دعوتنامه می فرستاد و از او برای حضور حمایت کرد، حالا این روزها 
وزرای دولت را استیضاح می کند. این رفتار را چطور می بینید؟ گفت: اوایل دولت، 
اکثریت مطلق وزرا کارنامه روشنی نداشتند و در واقع دیکته نانوشته بودند. به همین 
دلیل نمایندگان به دلیل اینکه امیدوار بودند این وزرا بتوانند کار کنند، به آنها رای 
دادند. الان نزدیک به یک سال از این دولت گذشته، وزرا دیکته نوشته اند و دیکته ای 
که نوشته شده غلط دارد. به خصوص این غلط ها در حوزه های اقتصادی خود را 
بیشتر نشان می دهد. وی تصریح کرد: اینکه نمایندگان به خاطر وضعیت اشتغال از 
وزیر کار ناراضی بودند، در وزارت صمت انتقادات فراوانی به موضوعات کارخانجاتی 
که نتوانستند به تولید مطلوب برسند، فرآیند نگران کننده صنعت خودروسازی 
در کشور و موارد شبیه دیگر وجود دارد و همچنین در مورد وزارت جهادکشاورزی 
ناکارآمدی هایی در تامین مایحتاج کشاورزی مردم به وجود آمده و پرونده ای که 
سازمان بازرسی به آن ورود کرد، همه نشان می دهد که نمایندگان مجلس حساس 
شده و دیکته هایی که الان نوشته شده را پر از غلط می بینند و طبیعی است که 

مجلس و دولت شاخ به شاخ شوند. به هر حال ماه عسل خیلی طولانی نیست.
این فعال سیاسی در پاسخ به این سوال که در نهایت عدم حمایت اصولگرایان از 
دولت را تا کجا می بینید آیا در ادامه شاهد نوعی چالش جدی خواهیم بود یا خیر، 
کاملا  دولت  رئیسی  آقای  دولت  بود.  نخواهیم  گفت: خیر شاهد چالش جدی 
اصولگراست و در واقع حیثیت جناح اصولگرا به حیثیت دولت بسته است. اینکه 
می گویم اصولگرایان منهای اصولگرایان معتدل است که منتقدان جدی دولت 
آقای رئیسی هستند، بقیه جریان اصولگرا موفقیت و شکست دولت آقای رئیسی 
را موفقیت و شکست خود می دانند. به هر حال این خطر را احساس می کنند که 
دولت آقای رئیسی در پایان چهار سال رقیبی داشته باشد که آن رقیب شاید بتواند در 
جاهایی از تبلیغات انتخابی موفق تر از آقای رئیسی عمل کند. به همین دلیل جریان 
اصولگرا حاضر نیست این اتفاق بیافتد و همه جوره پشت آقای رئیسی خواهند بود. 
بنابراین خواهید دید با همه انتقادات مجلس از دولت، موقعی که احساس خطر کنند 
کاملا پشت دولت خواهند آمد. گرچه ممکن است به اندازه قبل حامی نباشند اما در 

هر حال حمایت قابل توجهی از آقای رئیسی خواهند داشت.
مجلس نمی خواهد در ناکارآمدی های فعلی شریک محسوب شود 

مهاجری در پاسخ به این سوال که برخی از شکاف میان آقای رئیسی و قالیباف 
این شکاف وجود  اگر  را چقدر صحیح می دانید.  این مساله  صحبت می کنند، 
دارد حاصل چه رفتاری بوده و در پایان چه سرنوشتی خواهد داشت، گفت: آقای 
قالیباف در مجلس گاهی انتقادات تندی علیه دولت انجام می دهد که شاید در افکار 
عمومی نشان دهنده چالش رئیس مجلس و رئیس دولت است. من در مورد اینکه 
آیا اختلافاتی پشت پرده رخ داده و بین این دو اختلافاتی وجود دارد، خبر ندارم. اما 
فرض کنید در مورد ارز ۴۲۰۰ تومانی اختلاف جدی بین مجلس و دولت وجود دارد. 
حتی رئیس جمهور در تلویزیون از مجلس انتقاد می کند و رئیس مجلس از تریبون 
مجلس به دولت انتقاد می کند. یک تک مضرا ب های این چنینی شنیده می شود 

اما اینکه این نشان دهنده اختلاف یا گسترش اختلاف هست را من خبری ندارم.
مهاجری در پاسخ به این سوال که عدم حمایت اصولگرایان از رئیسی ممکن است 
در انتخابات ۱۴۰۴ به ضرر دولت تمام شده و سراغ نامزد دیگری بروند یا بار دیگر 
شاهد حمایت ها خواهیم بود؟ گفت: ریاست جمهوری در ایران معمولا ۸ ساله است، 
طبیعی است که آقای رئیسی وقتی در پایان ۴ سالگی دولت خود قرار بگیرد تازه 
تجربیات یک رئیس جمهور را پیدا کرده است. طبیعتا اصولگرایان حاضر نیستند 
گزینه دیگری را معرفی کنند که تازه بخواهند از آن حمایت کرده و در مقابل آقای 

رئیسی قرار دهند بنابراین تمام قد از آقای رئیسی بار دیگر حمایت خواهند کرد. 

موسوی لاری: 

سختگیری در حوزه های اجتماعی
جامعه را دوقطبی می کند

عضو مجمع روحانیون مبارز گفت: تفکری که اکنون دارد به سختگیری در حوزه 
حجاب دامن می زند در سال های قبل هم وجود داشته است اما متاسفانه الان 

احساس می کنند که میدان برای آن ها باز و عرصه فراهم شده است. 
درخصوص  ایلنا،  با  گفت وگو  در  موسوی لاری  عبدالواحد  حجت الاسلام 
ارائه  ایجاد شده در موضوع عفاف و حجاب و طرح مساله عدم  حساسیت های 
خدمات اجتماعی به برخی بانوان بدحجاب، گفت: تفکری که اکنون دارد به این 
مسائل دامن می زند در سال های قبل هم وجود داشته است. حتی به نوعی می توان 
گفت که در همه سال های گذشته همواره افرادی بودند که چنین نگاهی داشتند؛ اما 

متاسفانه الان احساس می کنند که میدان برای آن ها باز و عرصه فراهم شده است.
این  یا ۳ دهه گذشته همواره  افزود: اگر یک بررسی داشته باشید طی ۲  وی 
جریانات حضور داشتند و همین نگاه و افکار را از خود بروز می دانند و نگاهشان به 
مسائل اجتماعی همین بوده است. وزیر کشور دولت اصلاحات ادامه داد: اینکه در 
گذشته فرصت بروز و ظهور در این اندازه را پیدا نکرده بودند اما امروز در تلاش هستند 
تا افکار خود را اجرا کنند را باید در تفاوت شرایط زمانی و اتفاقاتی که در سال  های 
اخیر در جامعه رخ داده جست وجو کرد که امروز برای آن ها این احساس به وجود 
آمده است که تصور می کنند پشتوانه ای دارند و می توانند تفکرات خود را عملی کنند 
و این کار نگران کننده ای است که دارد صورت می گیرد. عضو مجمع روحانیون مبارز 
تصریح کرد: با توجه به شرایط جامعه و اثرات مخربی که چنین رفتارهایی دارد اگر 
خوش بینانه به مساله نگاه کنیم، باید بگوییم که این ها از روی کم اطلاعی و آشنا 
نبودن به مسائل جامعه دارند این کارها را می کنند اما بدبینانه اش این است که از یک 

جاهایی دارند خط می گیرند.

سخنگوی قوه قضاییه درباره حکم حبس ابد برای حمید نوری از سوی دادگاه 
سوئد، این رأی را غیرعادلانه و غیرمنصفانه خواند و گفت: حکم صادره یک رسوایی 

و محل اعتراض است. 
مسعود ستایشی روز سه شنبه در نشست خبری ضمن گرامیداشت عید سعید 
غدیرخم؛ عید اکمال دین و عید امامت و ولایت افزود: همانگونه که امام خمینی )ره( 
فرمودند غدیر قدرت این معنا را دارد که عدالت را در تمام جامعه ایجاد کند همچنین 
همانگونه که مقام معظم رهبری فرمودند عید مبارک غدیر یکی از مقاطع مهم و 

تعیین کننده در تاریخ اسلام است.
سخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی درباره حکم حبس ابد برای حمید نوری 
از سوی دادگاه سوئد و همچنین اقدامات دستگاه قضایی در این رابطه، این رأی را 
غیرعادلانه و غیرمنصفانه خواند و اظهارداشت: حکم صادره باتوجه به اینکه مراحل 

دادرسی منطبق با اصول و قواعد نبوده یک رسوایی و محل اعتراض است.
وی ادامه داد: متهم از حقوق اولیه دادرسی و شهروندی محروم بوده و منطبق 
با هیچ یک از قوانین داخلی و کنوانسیون های بین المللی نیست و وجدان جامعه 

بین المللی این موضوع را نخواهد پذیرفت.
ستایشی اضافه کرد: روند بررسی پرونده کاملا غیرحقوقی، مخدوش و کاملا 

شاهدمحور بوده و تحقیقات قانونی انجام نشده است.
وی ادامه داد: ۶۰ نفر شاهد اکثریت اعضای رسمی گروهک منافقین در دادگاه 
علیه آقای نوری شهادت دادند و این در حالی است که تناقض های فاحش در 
شهادت های شهود وجود داشته و دادگاه به این تناقضات توجه نکرده است همچنین 

هیچ فردی برای حمایت از آقای نوری در دادگاه اجازه شهادت نداشته است.
سخنگوی قوه قضاییه گفت: همزمان در مراحل دادرسی تبلیغات رسانه ای شدید 

علیه آقای نوری انجام شده  است که جای تأسف بسیار دارد.
وی با اشاره به نبود دسترسی به پزشک و هزار روز انفرادی حمید نوری، افزود: فشار 

جسمی و روحی علیه او وجود داشته و همچنان استمرار دارد.
ستایشی خطاب به قاضی سوئدی گفت: حکم صادر شده پس چرا از دیدار و 

ملاقات او با خانواده اش ممانعت می شود.
سخنگوی قوه قضاییه اضافه کرد: ۷۰ روز از آخرین جلسه دادگاه گذشته اما هنوز 

محدودیت ها ادامه دارد.
آخرین وضعیت پرونده تاج زاده وجعفر پناهی

سخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی درباره آخرین وضعیت پرونده جعفر 
پناهی افزود: پرونده وی در سال ۱۳۸۹ شعبه ۲۶ دادگاه انقلاب اسلامی به اتهام 
اجتماع و تبانی با هدف ارتکاب جرم علیه نظام رسیدگی شد و او در مجموع به ۶ 
سال حبس محکوم شده است همچنین محرومیت هایی طبق دادنامه صادره برای 

وی دیده شده است.
وی ادامه داد:  این فرد در تاریخ ۲۰ تیر ماه سال جاری برای تحمل کیفر حبس به 

بازداشتگاه اوین معرفی شده است.
سخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی درباره رسیدگی به پرونده مصطفی 
تاج زاده گفت: رسیدگی به پرونده آقای تاج زاده مطابق موازین قانونی صورت پذیرفته 

است.
وی افزود: اتهام ایشان اجتماع و تبانی و فعالیت تبلیغی علیه نظام است و در تاریخ 
۱۷ تیر قرار تأمین از نوع بازداشت موقت برای او صادر شده و اکنون در حال گذراندن 

قرار تأمین صادره بازداشت در اوین است.
پنج نفر از محکومان پرونده نیشکر هفت تپه متواری هستند

سخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی درباره آخرین وضعیت پرونده نیشکر 

هفت تپه و امید اسدبیگی متهم اصلی این پرونده، اظهارداشت: پرونده مورد بحث، 
۲۵ محکوم دارد و از میان این محکومان تعداد هشت نفر مطابق قانون درخواست 

اعاده دادرسی داشتند.
جهت  گرفت،  قرار  پذیرش  مورد  قانون  طبق  که  افرادی  اعاده  داد:  ادامه  وی 

رسیدگی به شعبه هم عرض در دادگاه ویژه جرایم اقتصادی ارجاع شده است.
ستایشی افزود: پنج نفر از ۲۵ نفر محکوم این پرونده متواری و تحت تعقیب قرار 

دارند و مابقی در حال تحمل کیفر هستند.
وی درباره آخرین وضعیت متهم ردیف اول پرونده گفت: امید اسدبیگی براساس 
دادنامه قطعی به ۲۰ سال حبس، ۷۴ ضربه شلاق، برخی محرومیت ها و پرداخت 

جرایم از ۲۵ مهر ۱۴۰۰ اجرایی شده و اکنون تحمل کیفر می کند.
ارجاع پرونده نهاده های دامی به مرجع قضایی 

سخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی درباره پرونده نهاده های دامی گفت: این 
پرونده توسط سازمان بازرسی کل کشور در حال بررسی است و بررسی ها استمرار 
دارد و هنوز به نتیجه نهایی نرسیده است و به محض اینکه به مرجع قضایی ارجاع 

شود بی درنگ اطلاع رسانی می کنیم. 
وی پس از لحظه ای طبق آخرین اطلاعات اظهارداشت: آخرین گزارش ۲۶ تیر به 
مرجع قضایی ارسال شده  است و مرجع قضایی است که طبق بررسی ها به نتیجه 

خواهد رسید که آیا تخلف یا جرمی به وقوع پیوسته است یا نه.
رسیدگی مجدد به ۲ اتهام از پرونده طبری

سخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی درباره اعاده دادرسی اکبر طبری گفت: 

اعاده دادرسی برای پرونده طبری در مورد دو اتهام پذیرفته شده است و به شعبه هم 
عرض کیفری ارجاع شده و جلسات رسیدگی به این تقاضای اعاده دادرسی به زودی 
آغاز می شود و در مورد اینکه دادگاه علنی یا غیرعلنی باشد، اصل بر علنی بودن است 
اما مقام رسیدگی کننده به پرونده مشخص می کند و در مورد این پرونده بعد از تعیین 

وقت و تصمیم برای علنی یا غیرعلنی بودن اطلاع رسانی خواهیم کرد.
پرونده جمعیت امام علی بسته شد

سخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی درباره جمعیت امام علی گفت: پرونده 
کیفری این جمعیت منحل شده در تاریخ ۱۷ خرداد سال جاری به دادگاه کیفری 
ارجاع شده همچنین نسبت به مسائل حقوقی این جمعیت به تصمیم دادگاه این 
جمعیت منحل اعلام شده است که به این تصمیم اعتراض شده و این رأی در دادگاه 
تجدید نظر عیناً ابرام تایید شده است بنابراین جمعیت مورد بحث منحل و مراتب به 
وزارت کشور و اداره ثبت شرکتها اعلام شده است و فعالیت این جمعیت غیرقانونی 

است.
1۲ سال حبس برای حسن یاوری

سخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی درباره آخرین وضعیت پرونده حسن 
یاوری از متهمان پرونده بانک سرمایه گفت: رأی قانونی این بخش از پرونده بانک 

سرمایه در ۲۴ خرداد صادر و ۱۵ متهم دارد.
 وی افزود: یکی از محکومان این پرونده فرد مورد اشاره)حسن یاوری( است که به 

۱۲ سال حبس تعزیری و ۷۴ ضربه شلاق محکوم شده است.
آخرین وضعیت پرونده سیف و عراقچی

سخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی درباره آخرین وضعیت پرونده ولی الله 
سیف و عراقچی گفت: این افراد براساس احکام صادره درخواست اعاده دادرسی 

طبق قانون داشتند. 
 وی یادآور شد: شعبه اول دیوان به موجب دادنامه صادره در آذر ۱۴۰۰ پرونده را به 
شعبه هم عرض برای رسیدگی مجدد ارسال کرد و در بهمن ماه پس از طی مراحل 
قانونی جلسات متعددی برگزار شد و این پرونده در جریان رسیدگی قرار دارد و بعد از 

حصول نتیجه اطلاع رسانی خواهد شد.
در پرونده کینگ مانی ۴ هزار میلیارد تومان مورد ادعای شکات  است

سخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی درباره آخرین وضعیت پرونده رمزارزها 
موسوم به کینگ مانی گفت: این پرونده در شمول پرونده های کثیرالشاکی حدود 
چهار هزار شاکی دارد و حدود چهارهزار میلیارد تومان ارزش پرونده است و اواسط 
تیر سال جاری کیفرخواست صادر شده و در کیفرخواست اتهام اخلال عمده در نظام 
اقتصادی از طریق ارایه رمزارز مجعول منجر به کلاهبرداری شبکه ای برای هشت 
متهم پرونده صادر شده است و دو متهم اول این پرونده با قرار هزار و ۷۰۰ و دیگری 

۷۰۰ میلیارد تومان به لحاظ عجز از تودیع وثیقه در بازداشت به سر می برند.
پرونده انتخابات اتاق بازرگانی فاقد بحث جزایی و وقوع جرم است

ستایشی در پاسخ به سوالی درباره انتخابات اتاق بازرگانی در سال ۹۷ گفت: آنچه 
در این زمینه کسب اطلاع کردیم این است که این موضوع به صورت دادخواست 

حقوقی مطرح شده و بحث جزایی و جرم مطرح نبوده است.
وی درباره ورود مدعی العموم به این پرونده خاطرنشان کرد: دادسرای عمومی 
و انقلاب محل وقوع جرم اگر اقدامی واجد شرایط عمومی باشد و وصف مجرمانه 

داشته باشد، مطابق موازین قانونی با قاطعیت رسیدگی می کند. 
ستایشی اظهارداشت: این پرونده مطابق ماده ۳۱۰ و ۳۲۵ در دادگاه عمومی 
رسیدگی در مجتمع بهشتی در جریان رسیدگی قرار دارد و در سال ۹۷ به دلیل اینکه 

شمول دستور موقت نداشته است، از دستور موقت خارج شده است.

سخنگوی قوه قضاییه:

حکم دادگاه سوئد برای حمید نوری یک رسوایی است

پژوهشگر ارشد حوزه اوراسیا گفت: کریدور شمال-جنوب که 
ایران باشد امروز این فرصت را در اختیار روسیه قرار می دهد که 
با بخش اعظم خاورمیانه، هند و دیگر شرکایش در ارتباط باشد. 
به همین دلیل است که روس ها برای تکمیل خط  آهن رشت- 
آستارا و آن ۶۴ کیلومتری که باقیمانده اعلام آمادگی کردند 
که معتقدم فرصت بسیار خوبی برای ماست تا بتوانیم در حوزه 
سیاست خارجی، تجارت خارجی و اقتصاد بهره گیری لازم را به 

نفع منافع ملی داشته باشیم.
ولی کالجی در گفت وگو با ایلنا، در ارزیابی اهداف سفر رئیس 
جمهور روسیه به ایران و همچنین اهمیت برگزاری نشست سران 
کشورهای ضامن آتش بس در سوریه موسوم به )روند آستانه( 
برای ایران در این مقطه زمانی گفت: در رابطه با سفر آقای پوتین 
باید به این مساله توجه داشته باشیم که هیچ کدام از ۴ سفر 
پیشین به عنوان سفر دوجانبه نبوده و رئیس جمهور روسیه هر 
بار برای شرکت در اجلاس های سه یا چندجانبه مانند اجلاس 
سران کشورهای حاشیه خزر یا سران اوپک گازی به ایران سفر 
کرده است و این سفر هم برای شرکت در نشست سه جانبه 
سران کشورهای روند آستانه صورت می گیرد. نکته بعدی این 
است که سفرهای پوتین پس از آغاز بحران اوکراین مورد توجه 
جامعه بین الملل است؛ رئیس جمهور روسیه نخستین سفر خود 
را به ترکمنستان و به منظور شرکت در نشست سران کشورهای 
حاشیه دریای خزر انجام داد. این سفرها از این جهت که روسیه 
با تحریم های گسترده جهان غرب مواجه است برای مسکو از 
اهمیت برخوردار است تا نشان دهد به کشوری منزوی تبدیل 
از تحریم هایی که حتی  به دنبال مفری برای رهایی  و  نشده 
گسترده تر از ایران و کره شمالی بر این کشور از نظر گستردگی 

و ماهیت اعمال شده، است و ایران یک از این مفرهاست. وی 
ادامه داد: یکی از مزیت هایی که ایران برای روسیه دارد، بحث 
ترانزیت است؛ ترانزیت روسیه به سمت اروپا بعد از جنگ اوکراین 
دچار انسداد شده و مسکو در این شرایط یک مسیر دریای سیاه 
و ترکیه، یک مسیر جنوب به سمت قفقاز، آسیای مرکزی قفقاز، 
دریای خزر به سمت ایران و یک مسیر شرق به سمت چین دارد. 
در  را  فرصت  این  امروز  باشد  ایران  که  شمال-جنوب  کریدور 
اختیار روسیه قرار می دهد که با بخش اعظم خاورمیانه، هند و 
دیگر شرکایش در ارتباط باشد. به همین دلیل است که روس ها 
برای تکمیل خط  آهن رشت- آستارا و آن ۶۴ کیلومتری که 
باقیمانده اعلام آمادگی کردند که معتقدم فرصت بسیار خوبی 
برای ماست تا بتوانیم در حوزه سیاست خارجی، تجارت خارجی 
و اقتصاد بهره گیری لازم را به نفع منافع ملی داشته باشیم. وی 
افزود: بنابراین روس ها یک نگاه بسیار جدی به مسیر ترانزیتی 
و بنادر ایران در دریای خزر، خلیج فارس و دریای عمان دارند. 
شما اگر نگاه کنید از بندر سالیانکا در آستاراخان که ۵۳ درصد 
سهام آن هم در اختیار کشتیرانی ایران است در هفته گذشته 
اولین ترانزیت حمل و نقل ترکیبی به انزلی منتقل و از انزلی با 
قطار به بندر عباس منتقل و در نهایت راهی هند شد و به این 
ترتیب کریدور شمال- جنوب بعد از نزدیک به دو دهه عملیاتی 
و جاده های  بنادر  این موقعیت،  ایران می تواند در  و  می شود 
ترانزیتی خود را در منطقه تقویت کند. یک نیاز جدی دیگر 
روس ها به ایران بحث مواد غذایی است؛ روسیه یکی از بزرگترین 
وارد کنندگان محصولات کشاورزی و لبنیاتی است و در حال 
حاضر تحریم های آمریکا و به ویژه اروپا این فرصت را در اختیار 
ما قرار داده و تا همین حالا ۶۰ درصد صادرات ما به ارواسیا و 

روسیه شامل همین محصولات می شود و در شرایطی که پنیر و 
شیر دانمارک، گل هلند، خشکبار مولداوی و خیلی از محصولات 
کشورهای اروپایی دیگر به روسیه صادر نمی شوند،  فرصت خوبی 
را برای ما فراهم کرده که البته باید توجه داشته باشیم رقبای 
قدرتمندی مانند ترکیه، هند و چین را نیز در همین حوزه داریم. 
این تحلیلگر ارشد مسائل روسیه گفت: ما امروز ظرفیت های 
خوبی داریم که اگر یکپارچگی و هماهنگی در داخل کشور 
وجود داشته باشد،  می توانیم از این مزیت استفاده کنیم. مساله 
بعد، موضوع سرمایه گذاری های مشترک ایران و روسیه و طرح ها 
و پروژه هایی است که مانند نیروگاه اتمی بوشهر و برقی کردن 
مسیر گرمسار، خط اعتباری پنج میلیارد دلاری و وضعیت ما در 
بنادر دریای خزر از دوره های قبل باقیمانده و می توانند در شرایط 
کنونی تکمیل شوند. وی افزود: در کنار موارد ذکر شده، موضوع 
چهارم سوریه است که می دانیم روند آستانه مدتی متوقف شده 
بود اما الان سه کشور احساس می کنند که لازم است این روند 
را مجددا احیا کنند. جنگ اوکراین موجب شده تا تمرکز نظامی 
روسیه از موضوع سوریه کم شود و در همین مدت ترکیه فعالیت 
افزایش داد و در صدد حمله نظامی بزرگی به شمال  را  خود 
سوریه است که این موضوع موجب نگرانی روسیه و ایران شده 
است و این موضوع قطعا در دستور کار نشست سه جانبه تهران 
قرار خواهد داشت. مساله عملیات های نظامی اسرائیل  هم در 
سوریه موضوع مهمی است به ویژه اینکه هم ترکیه و هم روسیه 
روابط خوبی با تل آویو دارند و یک ضلع تنش و درگیری در سوریه 
هم اسرائیل است و عمدتا نیز مواضع ایران در این کشور را مورد 
هدف قرار می دهد؛ این ها مسائلی است که به نظر می رسد در 
این سه جانبه مورد بررسی قرار می گیرد. کالجی در پاسخ به این 

سوال که مشاور امنیت ملی کاخ سفید ایران را به ارسال پهپاد 
برای روسیه برای استفاده در جنگ اوکراین متهم کرده است، آیا 
مسکو با این خرید در صدد است تا تهران را در جبهه خود معرفی 
کند، گفت: موضع ایران در رابطه با جنگ اوکراین مشخص و 
بی طرفی است و تلاش می کند که جنگ هرچه زودتر به پایان 
نقیض است؛  و  اخبار ضد  پهپادها  با مساله  رابطه  در  برسد. 
طرف های آمریکایی و رسانه هایشان بسیار بر این موضوع تاکید 
دارند و این خرید روس ها در مقابل موضوع پهپادهایی که ترکیه 
به اوکراین داده و بسیار در سرنوشت جنگ موثر بوده، مطرح 

می شود.
این پژوهشگر ارشد حوزه اوراسیا همچنین در خصوص گمانه 
زنی ها در رابطه با همزمانی سفر روسای جمهور آمریکا و روسیه 
به خاورمیانه گفت: حضور همزمان بایدن و پوتین در این شرایط 
در  حضور  و  خاورمیانه  منطقه  به  اوکراین  جنگ  شکاف های 
کشورهای رقیب هرچند ادعا شود این سفرها ربطی به هم ندارند 

بسیار مهم است و به نوعی یارکشی و زورآزمایی تعبیر می شود.

کالجی پژوهشگر ارشد حوزه اوراسیا :

باید از فرصت نگاه مسکو به تهران به نفع منافع ملی استفاده کنیم 

آیت الله سید حسن خمینی:

پافشاری برخی بر تشدید اختلافات بسیار خطرناک است 
یادگار امام راحل تأکید کرد پافشاری برخی بر تشدید اختلافات بسیار خطرناک 
است. دیدیم جریان تکفیری که نمونه آن در داعش بود و شما در سوریه آزارهای 
زیادی از آن دیدید، با تحلیل های غلط به جای اینکه هجمه خود را به صهیونیست ها 
و دشمنان اسلام متوجه کند، مثل خنجر در درون جامعه اسلامی به نزاع های قومی 

و طایفه ای پرداخت.
آیت الله سید حسن خمینی دوشنبه شب گذشته دردیدار جمعی از علمای اهل 
تسنن و مدیران کل اوقاف سوریه در حرم امام خمینی)س( با اشاره به اینکه غدیر 
روزی است که از منظر پیامبر)ص( ولایت و مسیر امامت تعیین شده، گفت: در 
نامه ۳۵ نهج البلاغه حضرت امیر )ع(مسئولیتی که یک حاکم اسلامی باید نسبت 
به مردم داشته باشد را تصویر می کنند و می توان گفت این همان وظایفی است که 

پیامبر)ص( از همه حاکمان اسلامی مطالبه می کرده است.
یادگار امام)ره( تصریح کرد: در این نامه مهم حضرت خطاب به مالک اشتر می 
فرمایند »مردمان نیکوکار از سخنانی شناخته شوند که خداوند درباره آنان بر زبان 
بندگان خویش جاری می سازد«. بعد از آن وقتی می خواهند وظیفه حاکم را تعیین 
ةِ«. شارحین نهج البلاغه گفته اند  عِیَّ حْمَةَ لِلرَّ شْعِرْ قَلْبَکَ الرَّ

َ
کنند می فرمایند »وَ أ

»أشعر« از »شعار« می آید. شعار به معنای »لباس زیر« است؛ در مقابل »دثار« که 
لباسی است که رو می پوشیدند. یعنی رحمت به رعیت را مانند لباس زیرین خودت 
کن و به تنت بچسبان. وی افزود: ایشان در ادامه می فرمایند که وقتی حاکم هستی 
دنبال غضب نباش. جایی که می توانی با مرحمت برخورد کنی، به سراغ غضب نرو. 
از عفو پشیمان نشو و از عقوبت کردن خوشحال نشو. ایشان وقتی اوضاف مردم را 
توضیح می دهند می فرمایند، بر مردم لغزش پدید می آید و بیماری بر آنها عارض 
می شود. اما تو نسبت به آنها مهربان برخورد کن. چون »یا برادر دینی تو هستند یا 

در خلقت با تو مشترکند«. سید حسن خمینی در ادامه تأکید کرد: بن مایه حکومت 
علوی، که پیامبر)ص( هم از ایشان می خواسته، همین تبدیل مراوده مردم و حکومت 
به یک مراوده عاطفی همراه با رحمت است. در فرازی که اشاره کردم، عبارت »یُستَدَلُّ 
عَلَی الصّالِحینَ« یعنی فردای قیامت در دادگاه عدل الهی حکام صالح را به آنچه که 
مردم درباره آنها می گویند قضاوت می کنند. سپس می فرماید بهترین ذخیره »عمل 
صالح با مردم« است. وی اظهار داشت: آنچه که امروز می توان به عنوان یک پیام از 
روز غدیر برای همه مسلمانان جهان بازگو کرد این است که باید حکومت ها با مردم 
خودشان رابطه عاطفی برقرار کنند. اصل در حکومت »عفو و بخشش« و »رابطه 
عاطفی« است. در روایاتی از ائمه معصومین)ع( داریم که اگر حاکم در عفو خطا کند 

بهتر از این است که در عقوبت اشتباه کند.
یادگار امام)ره( در ادامه گفت: روزگار سختی داریم و همه دوستان واقف هستند 
به اینکه دنیای اسلام با شرایط بسیار سختی مواجه است. آمدن صهیونیست ها به 
کشورهای عربی که متأسفانه با آنها به پیمان رسیده اند، نقطه تاریکی است. متأسفانه 
حکام بعضی از کشورهای عربی پیمان های بسیار بدی را با دشمن صهیونیستی 
برقرار  کرده اند. این روزها آمدن رئیس جمهور آمریکا هم این مسأله را تسریع کرده 

است.
وی یادآور شد: سوریه از کشورهایی است که در مقابل این جریان صهیونیستی 
مقاومت کرده و از ارکان جبهه مقاومت است. دولت و حکومت سوریه و ریاست محترم 

جمهوری آن در این مسأله جزء خطوط مقدم هستند.
یادگار امام )ره( با بیان اینکه یکی از بزرگترین آرمان های امام)ره( بحث قدس بود، 
یادآور شد: یکی دیگر از این آرمان ها موضوع »وحدت امت اسلامی« و میان شیعه و 
سنی بود که امروز در این شرایط سخت فکر می کنم ما بیش از هر زمان دیگری به این 

امور نیاز داریم. اول، نباید بگذاریم از اولویت و اهمیت بحث قدس در جهان اسلام 
کاسته شده و به فراموشی سپرده شود؛ نباید کسی بتواند این آرمان را تنزل دهد. 
دوم، نگذاریم در صفوف مسلمین شکاف عقیدتی و شکاف های باطل و تفرقه های 
غلط بیاندازند. سوم، باید همه حاکمان و حکومت ها در آشتی، رحمت و عطوفت با 

مردمشان باشند.
وی با بیان اینکه ما همراه با مردم انقلاب اسلامی ایران را به پیروزی رساندیم و ثمرات 
و اثرات آن را به وضوح دیدیم، تأکید کرد: امروز هم راه مقابله با رژیم اشغالگر قدس 
بیداری، همدلی و همراهی بیشتر مردم است. باید هرچه بیشتر تلاش کنیم که دل 
های مسلمانان به هم نزدیک تر شود. واقعا دشمنان می خواهند که ما هرچه بیشتر 
از هم دور شویم و از همین رو، امروز هیچ امری مهمتر از این نیست که همگان و به 
خصوص علمای اسلامی، بیش از اختلافات به نقاط اتحاد، عطوفت، رفاقت، رحمت 

و وحدت توجه کنند.
یادگار امام)ره( تأکید کرد: پافشاری برخی بر تشدید اختلافات بسیار خطرناک 
است. دیدیم جریان تکفیری که نمونه آن در داعش بود و شما در سوریه آزارهای 
زیادی از آن دیدید، با تحلیل های غلط به جای اینکه هجمه خود را به صهیونیست ها 
و دشمنان اسلام متوجه کند، مثل خنجر در درون جامعه اسلامی به نزاع های قومی 

و طایفه ای پرداخت.
وی در پایان گفت:  در جهان اسلام هیچ قضیه ای مهم تر از داستان فلسطین و 
بحث قدس وجود ندارد. راه آن هم این است که علمای اسلام بیش از هر زمانی با 
هم رفاقت کنند؛ و هرچه بیشتر حکومت ها با مردم از در عطوفت و رفاقت در بیایند. 
پیروزی مسلمانان از راه اتحاد دل هایشان است و حضور شما در ایران و حرم امام 

خمینی)س( ان شاء الله یکی از پایه های تحقق این ضرورت است
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کسی که معرفت و آگاهی خود را از خدا 
می گیرد نباید ]با دیر رسیدن روزی،[ او را در 
روزی رسانی کُند شمارد و به قضای او بد بین 

باشد .

چهار شنبه -29 تیر ماه 1401 - سال بیست وپنجم- شماره 5542

الکافی، ج ٢، ص 6١

آخرین وضعیت بیماری کرونا در استان قم 
رئیس دانشگاه علوم پزشکی استان قم گفت: طی ۲۴ ساعت گذشته ۵۸ بیمار جدید با علائم قطعی بیماری 
کرونا در قم بستری شدند و حال ۱۳ بیمار دیگر نیز وخیم است.مهدی مصری ، در مورد آخرین وضعیت بیماری 
کرونا در استان قم اظهار داشت: در ۲۴ ساعت منتهی به بیست و هفتم تیرماه تعداد ۴۷ بیمار با علائم کرونا 
مثبت در قم پذیرش سرپایی شدند.وی با بیان اینکه در این مدت ۵۸ بیمار جدید با علائم قطعی بیماری کرونا 
بستری شدند، عنوان کرد: در شبانه روز گذشته یکی از شهروندان قمی بر اثر کرونا فوت کرد و در مجموع تعداد 
۱۰۳ بیمار مشکوک به کرونا بستری هستند و حال ۱۳ بیمار نیز وخیم است.رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم با 
بیان اینکه از تعداد ۱۹۲ تست انجام گرفته نتیجه ۱۰۲ تست مثبت اعلام شده است، افزود: تاکنون تعداد یک 

میلیون و ۸۹۰ هزار و ۷۰۵ دُز واکسن کرونا در استان قم تزریق شده است.

کدام استان ها مجرد بیشتری دارند؟
واژه تجرد قطعی برای افرادی به کار می رود که بدون حتی یک بار ازدواج، وارد سن ۴۰ سالگی شده اند. 
تجرد قطعی که در سال ۱۳۷۵ برای مردان حدود ۱.۳ و برای زنان ۱.۲ درصد بوده، در سال ۱۳۹۵ به ۲.۳ 
برای مردان و ۳.۷ درصد برای زنان رسیده است. براساس یک بررسی دفتر پژوهش ایرنا، در بین استان های 
کشور، پراکندگی قابل توجهی از این حیث وجود دارد؛ در یک سوی طیف، استان یزد در کنار خراسان های 
شمالی، جنوبی و رضوی قرار می گیرد که پایین ترین نسبت تجرد قطعی را )با رقمی بین ۱.۱ تا ۲.۳ درصد 
برای زنان و بین ۱ تا ۱.۲ درصد برای مردان( به خود اختصاص می دهند. در آن سوی طیف، بالاترین نسبت 
تجرد قطعی برای زنان در استان های بوشهر، کرمانشاه، خوزستان و فارس )با ارقامی بین ۷.۸ تا ۵.۲ درصد( 
و برای مردان در استان های تهران، گیلان، کرمانشاه و خوزستان )با ارقامی بین ۳.۵ تا ۲.۷ درصد( مشاهده 

می شود. 

صداوسیما باز هم به سراغ »مختار« رفت! 
 سریال »مختارنامه« در حالی از هفته آینده پخش خود را دوباره در تلویزیون آغاز خواهد کرد که کماکان اثری 
درخور تاریخ مذهبی و آیینی ما ساخته نشده است.به گزارش تسنیم، سریال "مختارنامه" بعد از چند سال 
بازپخش، باز هم در زمانِ پخش مورد استقبالِ مخاطب قرار می گیرد. اما این بار خیلی ها اطلاع ندارند این اتفاق 
قرار است از یکشنبه هفته آینده بیفتد. پیگیری ها از امیر بیرامی مدیر تأمین و پخش شبکه آی فیلم نشان از تغییرِ 
کنداکتور این شبکه تلویزیونی و رفتن به سمتِ محرمی شدن، دارد.»مختارنامه« در حالی از هفته آینده ساعت 
۲۲ یک ماهی در شبکه آی فیلم پخش خواهد داشت که بیش از یک دهه پخشِ "مختارنامه" هنوز اثری درخور 
تاریخ مذهبی و آیینی ما به آنتن نیامده! و این سؤال بسیاری از کارشناسان و حتی سریال سازان دغدغه مند از 

تلویزیون است؟

 قهر اینستاگرامی استقلال و فرهاد مجیدی 
 فرهاد مجیدی باشگاه استقلال را در اینستاگرام آنفالو کرد.صفحه اینستاگرام باشگاه استقلال روزسه شنبه 
فرهاد مجیدی را آنفالو کرد و به دنبال این اتفاق سرمربی سابق استقلال هم تصمیم گرفت دیگر صفحه تیم سابق 
خود را دنبال نکند.رخ داد که در یک ماهی که از جدایی مجیدی از استقلال می گذرد دو طرف یکدیگر را در 
لیست دنبال کنندگان خود داشتند، اما مشخص نیست چه اتفاقی رخ داده که این تصمیم گرفته شده است.
البته در بین تیم ها رسم است که در اینستاگرام فقط اعضای فعلی خود را دنبال می کنند و شاید این موضوع به 

مذاق مجیدی خوش نیامده است.

 دزد به مجری ورزشی صدا و سیما زد!
سارقان وسایل مجری برنامه لذت فوتبال را به سرقت بردند.به گزارش خبرگزاری خبرآنلاین؛سارقان،وسایل 
رسول مجیدی مجری برنامه لذت فوتبال را به سرقت بردند.این اتفاق در باغ کتاب افتاد.سارقان با حمله به ماشین 
شخصی این مجری کیف و وسایل شخصی او را به سرقت بردند.خودش در این مورد می گوید:»خدا به من رحم 

کرد که فقط وسایل شخصی ام را به سرقت بردند و آسیبی به خودم نرسید.«

واکنش عبدی به ماجرای دستگیری پسر میرسلیم
عباس عبدی به ماجرای دستگیری پسر میرسلیم واکنش نشان داد. عباس عبدی در واکنش به ماجرای 
دستگیری پسر میرسلیم در توییتر نوشت: این یکی از ویرانگرترین تبعیض هایی است که در ساختار سیاسی 
ایران و نزد اصولگرایان حاکم وجود دارد. نه تنها در این باره سکوت کردند، بلکه سعی کردند آن را لاپوشانی کنند. 

ولی وای اگر کوچکتر از این، نزد منتقدانشان رخ داده بود.

رئیس سازمان فناوری اطلاعات و ارتباطات شهرداری قم خبرداد:

راه اندازی اینترنت اشیاء در شهر قم
رئیس سازمان فناوری اطلاعات و ارتباطات شهرداری قم یکی از پروژه های این سازمان را راه اندازی اینترنت 
اشیا در قم دانست و گفت: با اجرای این طرح به دنبال اجرای خدماتی مانند کنترل مصرف برق روشنایی در 

بوستان ها، آبیاری فضای سبز و حمل ونقل هستیم.
علی مؤمن حجازی با تأکید بر لزوم حرکت به سوی شهری هوشمند اظهار داشت: برای داشتن شهری 

هوشمند نیاز به هم افزایی و هم کاری همه دستگاه ها و نهادهای دولتی و خصوصی در شهر داریم.
وی وای فای شهری را عامل مؤثری در مسیر هوشمند سازی و پرداخت های الکترونیکی دانست و افزود: 
باید بدانیم ازلحاظ قانونی شهرداری مجاز به ارائه اینترنت وای فای در معابر و مکان های عمومی نبوده و تنها 

می تواند در بوستان ها، بخشی از خدمات شهرداری را ارائه دهد.
آمادگی برای راه اندازی وای فای شهری در بوستان ها 

رئیس سازمان فناوری اطلاعات و ارتباطات شهرداری قم تصریح کرد: مجموعه فاوای شهرداری با برخی 
اپراتورهای مخابراتی مبنی بر ارائه چنین خدماتی در سطح بوستان ها تفاهم نامه فی مابین دارد و چنانچه 
ضرورت ارائه خدمات در بوستان ها احساس شود، اقدامات لازم انجام می شود. وی به ایجاد و توسعه زیرساخت 
ارتباطی اینترنت اشیاء در سطح شهر اشاره کرد و گفت: اینترنت اشیاء به هر دستگاه فیزیکی اشاره داشته که 
قادر است با یک شناسه منحصربه فرد در یک شبکه بدون تعامل انسان، به تبادل اطلاعات بپردازد که یکی از 
پروژه های سازمان فاوا در سال ۱۴۰۱ است. مؤمن حجازی هدف از اجرای زیرساخت ارتباطی اینترنت اشیاء 
در سطح شهر را بیان کرد و یادآور شد: با اجرای این طرح به دنبال اجرای خدماتی مانند کنترل مصرف برق 
روشنایی در بوستان ها، آبیاری فضای سبز و حمل ونقل هستیم که این اقدامات گام مؤثری در مسیر هوشمند 

سازی شهر قم خواهد بود.
 

توسط سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم انجام می شود؛ 

راه اندازی خط تولید گرانول از نایلون های 
جمع آوری شده پسماند 

خط تولید گرانول از نایلون های جمع آوری شده از خط پردازش در راستای حفظ محیط زیست توسط 
سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم راه اندازی می شود. به گزارش روابط عمومی سازمان مدیریت پسماند 
شهرداری قم، تمامی نایلون های موجود در پسماند شهری پس از جمع آوری توسط ناوگان خدمات شهری و 
انتقال به خط پردازش، توسط عوامل انسانی از روی خط پردازش جمع آوری و به واحد بازیافت نایلون انتقال 
می یابد. در این واحد، نایلون ها وارد چرخه شست وشو و حذف آلودگی شده و سپس توسط آسیاب خرد و به 
وان شستشو انتقال یافته و پس از آبگیری و خشک نمودن، نایلون وارد دستگاه کندر می شود. با این اقدام 
و با سرمایه گذاری در این حوزه از دفن مواد پلیمری غیرقابل بازیافت، آلوده شدن و استفاده بی رویه حجم 
زمین ها و منابع طبیعی جلوگیری می گردد. خروجی دستگاه کندر جهت تولید گرانول و تولید محصولاتی از 
قبیل کف پوش، لوله های پلی اتیلن و… در صنایع استفاده می شود. گفتنی است این پروژه به صورت قرارداد 
مشارکتی در حال انجام است که آورده پیمانکار، تأمین خط شستشو و تولید کندر یا گرانول و مسئولیت های 

سازمان در این پروژه تکمیل سوله و محوطه سازی، تأمین آب و برق و … است.

از تحقق ۹۷ درصدی بودجه 1۴۰۰ تا تأکید بر بهبود خدمات رسانی؛

برگزاری شورای سازمان پایانه های مسافربری 
شهرداری قم

شورای سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم برگزار و بر حذف واسطه ها، تکریم بیشتر مسافران تأکید و 
برنامه های سازمان برای ایام اربعین حسینی مورد بررسی قرار گرفت.

پایانه های مسافربری شهرداری قم که با حضور معاون  به گزارش شهرنیوز، در جلسه شورای سازمان 
حمل ونقل و ترافیک، اعضای شورای شهر و اعضای شورای سازمان برگزار شد، ضمن ارائه گزارش مدیرعامل و 

بازرس قانونی سازمان، مصوبات جلسات گذشته و تفریغ بودجه سال ۱۴۰۰ مورد بررسی قرار گرفت.
در این جلسه همچنین از تحقق ۹۷ درصدی بودجه سال ۱۴۰۰ سازمان پایانه های مسافربری شهرداری 
قم به میزان ۹۵ میلیارد و ۲۵۰ میلیون ریال خبر داده شد. در ادامه این جلسه بر ضرورت بهره وری و استفاده 
بهینه از نیروی انسانی محدود سازمان نسبت به تلاش بر افزایش درآمدهای پیش بینی شده تأکید شد. تأکید 
بر حذف واسطه ها و دلالان در جذب مسافر و تکریم بیشتر مسافران و زائران خارجی و ثبت خاطرات خوش 
مسافران غیرایرانی از سفر به شهر قم به عنوان دومین شهر زیارتی کشور با توجه به نزدیکی به ایام سوگواری 

محرم و اربعین از تأکیدات و بحث های مهم جلسه شورای سازمان پایانه های مسافربری قم بود.
در بخشی از این جلسه همچنین از پیش بینی حضور افزون بر ۵۰۰ هزار زائر پاکستانی و هندوستانی در قم 

جهت حضور در پیاده روی حماسی اربعین و بسترسازی بر خدمات رسانی مطلوب تر تأکید گردید.

مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم :

پایانه خرمشهر امسال ساماندهی می شود
مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم از تکمیل عملیات ساماندهی 
پایانه خرمشهر در سال جاری خبرداد و گفت: طی سه ماه نخست سال جاری ۵۰۰ 
هزار مسافر از طریق پایانه های مسافربری قم جابه جا شده اند که وضعیتی نزدیک به 

دوران قبل از بیماری است.
سیدرضا حسینی در جلسه شورای اداری سازمان پایانه های مسافربری شهرداری 
قم، اظهار داشت: طی دو سال گذشته با شیوع بیماری کرونا، این سازمان لطمه و 

خسارت بی سابقه ای از کاهش و جابه جایی مسافر متحمل شد.
وی بازگشت شرایط جابه جایی مسافر به وضعیت عادی را مورد توجه قرار داد و ابراز 
کرد: در بودجه سال جاری سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم کمک های دو 
سال گذشته شهرداری قم قطع و بودجه سازمان بر مبنای درآمدهای عملیاتی در 
حال تحقق است. مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم ساماندهی 
پایانه های غیرمتمرکز را از اولویت های سازمان طی سال های اخیر دانست و گفت: با 
اعمال برخی اصلاحات هندسی، ورود و خروج اتوبوس به پایانه خرمشهر تا پایان سال 
محقق خواهد شد و تمامی مباحث مربوط به ورود و خروج زائران پاکستانی از طریق 

پایانه خرمشهر ساماندهی می شوند.
وی ادامه داد: در پایانه پارک سوار شمالی نیز ۲۰ هزار مترمربع جدول گذاری به 
همراه احداث فضا انجام گرفته که علاوه بر بهتر شدن خدمات رسانی به مسافران، سیما 

و منظر ورودی شهر را نیز بهبود بخشیده است.
حسینی خاطرنشان کرد: ایجاد بستر مناسب جهت حضور سرمایه گذار بخش 
خصوصی، بهبود وضعیت حمل بار، انجام سایبان در پایانه شهدای ۷۲ تن، نصب 
دوربین های نظارتی در پایانه فدک و شهدای ۷۲ تن و تجهیز پایانه مرکزی از اقدامات 

مهم سال گذشته این سازمان بوده است.
وی با اشاره به نصب ۳ دستگاه دوربین ثبت تخلفات ساکن در میدان شهدای ۷۲ 
تن، عنوان کرد: تخلفات ثبت شده توسط این دوربین ها به صورت آنلاین به پلیس راهور 
منتقل می شود که در بهبود شرایط ترافیک کمک مطلوبی به مجموعه مدیریت شهری 
قم کرده است. مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم یادآور شد: سال 
۹۸، ۲ میلیون و ۳۷ هزار مسافر، سال ۹۹ ، یک میلیون دویست هزار مسافر، سال 
۱۴۰۰ یک میلیون و چهارصد و هفتاد هزار مسافر و طی سه ماه نخست سال جاری 
نیز ۵۰۰ هزار مسافر از طریق پایانه های مسافربری قم جابه جا شده اند که وضعیت 

امیدوارکننده ای را نشان می دهد.
تاکسی های  و  اتوبوس  سرویس  و ۷۰۰  هزار  بر ۲۹  افزون  تردد  به  اشاره  با  وی 
برون شهری از پایانه های مسافربری قم، تصریح کرد: با توجه به کنترل نسبی بیماری 

کرونا شاهد روند افزایشی مسافر از پایانه های مسافربری قم هستیم.
حسینی اضافه کرد: سال ۹۸ درآمد این سازمان از جابه جایی مسافر افزون بر پنج 
میلیارد تومان، سال ۹۹، سه میلیارد و ۳۰۰ میلیون تومان، سال ۱۴۰۰، شش میلیارد 
و ۳۰۰ میلیون تومان و در سه ماه اول سال جاری نیز درآمد سازمان دو میلیارد و ۱۰۰ 
میلیون تومان بوده است که با ادامه این روند پیش بینی تحقق ۷۸ درصدی بودجه سال 

جاری امکان پذیر است.

مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم  خبرداد:

پیشرفت ۹۰ درصدی پروژه تونل 
جمهوری اسلامی

مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم با اشاره به مراحل پایانی پروژه تونل 
جمهوری اسلامی، از پیشرفت ۹۰ درصدی این پروژه شاخص ترافیکی شهری خبر 

داد.
سید ابوالفضل میریک امامی در گفت وگویی، با اشاره به آخرین وضعیت پروژه تونل 
جمهوری اسلامی در منطقه دو شهرداری قم، اظهار داشت: این پروژه هم اکنون ۹۰ 
درصد پیشرفت فیزیکی دارد که زیرگذر شماره چهار این پروژه حدفاصل بین بلوار 
جمهوری اسلامی تا میدان امام حسین)ع( به صورت کامل تکمیل و آسفالت شده 

است.
سه  شماره  زیرگذر  داد:  ادامه  قم  شهرداری  عمران  و  توسعه  سازمان  مدیرعامل 
حدفاصل بین میدان امام حسین)ع( تا بلوار نور شرقی نیز در مراحل نهایی خود قرار 

داشته و آماده بهره برداری است.
میریک امامی با بیان اینکه بخش پایانی پروژه نیز از حدفاصل بلوار شهیدان وکیلی 
تا خیابان شهید ستاری در مرحله اجرای دیوار است که عملیات احداث دیوارهای این 
قسمت ۹۰ درصد پیشرفت فیزیکی دارد ابراز کرد: بعد از تکمیل دیواره ها، عملیات 

زیرسازی و جدول گذاری آن آغاز خواهد شد.
وی با اشاره به اجرای نورپردازی در قسمت مسقف تونل جمهوری اسلامی، تصریح 
کرد: کنارگذرهای این تونل در خیابان سواران نیز با بهسازی و توزیع مجدد روکش 

آسفالت در اختیار شهروندان قرار گرفته است.
مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم در پایان گفت: قسمت نهایی پروژه 
از میدان شهید ستاری تا بلوار یادگار امام نیز در مرحله تملک قرار دارد که پس از اتمام 

تملکات عملیات عمرانی آن نیز آغاز خواهد شد.

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم مطرح کرد:

نقش حمل ونقلی مهم قم
 در جابه جایی مسافران اربعین

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم با بیان اینکه قم نقش مهمی در سفر 
اربعینی زائران ایرانی و غیرایرانی در مسیر رفت وبرگشت به کشور عراق دارد، گفت: 
جهت  شرایط  سفر،  سرشاخه های  با  هماهنگی  و  سفر  مبادی  با  ارتباط  ایجاد  با 

خدمات رسانی بهتر با وضعیت قابل قبول تری انجام خواهد گرفت.
مسعود طبیبی در جلسه شورای سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم، اظهار 
داشت: باید از فرصت وجود واحدهای شاخص تجاری در نزدیکی دو پایانه مسافری 
میدان ۷۲ تن و پایانه مرکزی استفاده درستی شود و طرح های اقتصادی و علمی 

دقیقی در این زمینه مورد بررسی قرار بگیرد.
معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم با تأکید بر اهمیت بهبود خدمات رسانی به 
مسافران ابراز کرد: سازمان پایانه های مسافربری شهرداری در کنار ایجاد بستر مطلوب 
جهت خدمات رسانی به مسافران، نسبت به تحقق بودجه پیش بینی شده با جدیت 

اقدام نماید.
وی اهمیت خدمات رسانی شایسته به عموم مسافران ورودی به قم و همچنین زائران 
غیرایرانی را مورد توجه قرار داد و افزود: قم به دلیل موقعیت مواصلاتی خود، بارانداز 
مسافران عراقی در مسیر رفت وبرگشت به مشهد مقدس بوده که لازم است تا بسترهای 

لازم جهت ارائه خدمات مطلوب فراهم شود.
طبیبی با بیان اینکه قم نقش مهمی در سفر اربعینی زائران ایرانی و غیرایرانی در 
مسیر رفت وبرگشت به کشور عراق دارد، یادآور شد: با ایجاد ارتباط با مبادی سفر 
وضعیت  با  بهتر  خدمات رسانی  جهت  شرایط  سفر  سرشاخه های  با  هماهنگی  و 

قابل قبول تری انجام خواهد گرفت.
 

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم خبرداد:

 برنامه ریزی برای مدیریت منابع آب 
در فضای سبز شهر

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم از برنامه ریزی این سازمان برای 
مدیریت منابع آب در فضای سبز شهری خبر داد.

به گزارش واحد خبر سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم، پیام جوادیان با 
بیان اینکه جلسه هماهنگی ستاد و مناطق با حضور مدیران سازمان ها و مناطق برگزار 
شد اظهار کرد: در این جلسه در خصوص سیاست گذاری کلان فضای سبز شهر و 

برنامه های توسعه فضای سبز در نقاط مختلف شهر صحبت شد.
سیاست گذاری  شامل  که  داشته  اصلی  محور  سه  جلسه  کرد:  خاطرنشان  وی 
عملیات کاشت در فضای سبز شهر، بررسی پروژه های فضای سبز در سال ۱۴۰۱ و 

کاهش هدررفت آب بوده است.
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم با تأکید بر اینکه در این جلسه 
گزارشات سامانه ارتباط مردمی ۱۳۷ در حوزه هدررفت آب موردبحث و بررسی قرار 
گرفت افزود: این جلسه هر ماه در محل سازمان پارک ها برگزار می شود و در بدنه 

کارشناسی و مدیریتی و سیاست گذاری بالاترین سطح را داراست.
وی با اشاره به اینکه یکی از اولویت های سازمان پارک ها بحث کاهش هدررفت آب در 
فضای سبز شهری است تصریح کرد: در این زمینه تدابیر مختلفی اندیشیده شده که 
از آن جمله آموزش مستمر نیروها و کارگران فضای سبز و همچنین فعال سازی سامانه 

۱۳۷ برای اطلاع رسانی هدررفت آب در نقاط مختلف شهر است.

ایمان/محسن عبداللهی

 رویداد ملی »هجرت اشتغال آفرینی« پیش از ظهر روز سه شنبه با حضور علی بهادری 
جهرمی سخنگوی دولت در دانشگاه قم آغاز به کار کرد.

آموزش عالی کشور باید مبتنی بر زیست بوم اشتغال شکل گیرد
سخنگوی دولت در این مراسم  با تأکید بر اینکه آموزش عالی کشور باید مبتنی بر 
زیست بوم اشتغال شکل گیرد، گفت: رشته های تحصیلی دانشگاه ها بر اساس زیست 

بوم و نیازهای جغرافیایی هر منطقه ای تعریف شود.
علی بهادری جهرمی اظهار داشت: امروز کشور در جنگ اقتصادی برابر دشمنان قرار 
دارد و با وجود اینکه رهبر معظم انقلاب در سال های اخیر بر محور قرار دادن موضوع 
اقتصاد در شعار هر سال تاکید دارند؛ اما در این مسیر راه های نرفته بسیاری وجود دارد و 

در گذشته نیز توجه لازم به این بخش صورت نگرفته است.
سخنگوی دولت ابراز داشت: دشمنان با استفاده از جنگ روانی و رسانه ای در مسیر 
شکوفایی اقتصاد کشور برنامه ریزی و تلاش می کنند که نوسانات قیمت ارز یکی از 

اقدامات آنان در عرصه جنگ روانی است.
وی با بیان اینکه در سال های جنگ تحمیلی حضور مردم در خط مقدم به شکل های 
گوناگونی سبب توفیقات شد، افزود: امروز در عرصه اقتصاد نیز مردم بایست در خط 
مقدم قرار گیرند و دستگاه های دولتی باید در این زمینه نقش هدایت گری داشته باشند.
بهادری ابراز داشت: اگر دستگاه های دولتی و اجرایی در مسیر اشتغال گروه های 
مردمی سدی ایجاد نکنند؛ ۵۰ درصد از مشکلات حوزه اقتصاد، اشتغال و کارآفرینی 
مرتفع خواهد شد. سخنگوی دولت تاکید کرد: آموزش عالی کشور می بایست مبتنی 
بر زیست بوم اشتغال شکل گیرد و رشته های تحصیلی دانشگاه ها باید بر اساس زیست 
بوم و نیازهای جغرافیایی هر منطقه ای تعریف شود و از ایجاد برخی رشته های غیرمفید 
جلوگیری شود. بهادری با تاکید بر اینکه فرهنگ اقتصاد مولد و کارآفرینی و اشتغال؛ 
ادامه در دانشگاه ها محور قرار گیرد،  می بایست در دوران تحصیل در مدارس و در 
افزود: در این زمینه نیازمند بازنگری هستیم تا محتوا و مفاد آموزشی مورد نیاز در اختیار 
دانش آموزان و دانشجویان قرار گیرد. سخنگوی دولت تاکید کرد: دولت سیزدهم در 
راستای حذف روش ها و موانع موجود در مسیر تحقق عدالت و عمومی عزم جدی دارد 
و حذف امضاهای طلایی به منظور ایجاد عدالت در ایجاد فرصت های شغلی و تسهیل 
در صدور مجوزهای کسب و کار از جمله اقدامات دولت در مسیر مردمی سازی اقتصاد 

است.
مشاور وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی:

قرارگاه ملی اشتغال تشکیل شود
مشاور وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در امور اشتغال  نی دراین مراسم گفت: برای 
اینکه زیست بوم اشتغال و کارآفرینی به اهداف خود برسد لازم است تا قرارگاه ملی 

اشتغال در شرایط جنگ اقتصادی حاکم بر کشور تشکیل شود.
علی اکبر خادمی اظهارداشت: قرارگاه ملی اشتغال توسعه کننده زیست بوم اشتغال و 
تولید در کشور خواهد بود رسالت این قرارگاه توسعه فناوری و تجمیع امکانات و ظرفیت 
های موجود است. وی بیان کرد: تحقق زیست بوم اشتغال در کشور در مرتبه اول نیازمند 
اطلاع رسانی و فرهنگ سازی و در مرتبه دوم حرکت هماهنگ نهادهای حاکمیتی در 

مسیر تولید و اشتغال است.
مشاور وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در امور اشتغال افزود: ناهمسویی ظرفیت ها و 
عوامل دخیل، فشارهای بیرونی و تحریم و زیرساخت های معیوب حکمرانی سه مشکل 

و چالش اشتغال در ایران است.
خادمی اضافه کرد: تشکیل قرارگاه اشتغال کمک خواهد کرد تا زیرساخت های معیوب 
حذف،  شفافیت و امکان دسترسی به اطلاعات فراهم، فضای کسب و کار بهبود و حذف 
فرآیندهای زائد و تربیت نیروی انسانی و کادر اجرای زیست بوم اشتغال فرصت ابتکار 

عمل پیدا کند.
وی با بیان اینکه بی اطلاعی عمومی و سردرگمی فعالان و گروه های مردمی در حوزه 
اشتغال آفرینی از چالش های مهم زیست بوم اشتغال کشور است، ابراز داشت: طرح 

زیست بوم ملی تولید و اشتغال هم اکنون در مراحل پایانی خود دارد که امید می رود هر 
چه زودتر آیین نامه اجرایی آن توسط هیات دولت ابلاغ شود.

قم جایگاه مطلوبی در زیست بوم کسب و کار کشور دارد
معاون توسعه مدیریت و منابع انسانی استانداری قم نیز دراین مراسم با اشاره به اهمیت 
دانشگاه ها در تقویت روحیه کارآفرینی، گفت: وجود ۱۱۵ شرکت دانش بنیان بهمراه 
هفت مرکز رشد و هفت شتابنده سبب شده تا این استان در زیست بوم کسب و کار 

جایگاه مطلوبی داشته باشد.
سیدمهدی قریشی افزود: برای رونق زیست بوم کسب و کار در کشور لازم است تا 

دانشگاه ها مهارت محوری را در اولویت برنامه ریزی های خود قرار دهند.
وی با بیان اینکه دانشگاه های کشور باید بصورت کارآفرینی باشند، افزود: اگر رویه 
موجود دانشگاه ها ادامه یابد علاوه بر مشکل اشتغال، در حوزه مهارت های فردی نیز 

با چالش روبه رو خواهیم شد.
معاون توسعه و مدیریت منابع انسانی استانداری افزود: در سند تحول دولت سیزدهم 
شاهد تحولات و برنامه ریزی های امیدوارکننده ای در حوزه کسب و کار و کارآفرینی 
هستیم که قانون تسهیل صدور مجوزهای کسب و کار از مهمترین آنهاست که از آن 

می توان به انقلابی در این عرصه یاد کرد.
وی با تاکید مجدد بر اهمیت دانشگاه ها در تقویت و پرورش روحیه کارآفرینی، یادآور 
شد: مجموعه مدیریت استان نسبت به حمایت از کارآفرینان عزم جدی دارد و پشتیبان 

شرکت ها و مراکز رشد است.
حضور ۴۰۰ فارغ التحصیل دانشگاهی و حوزوی در این کارگاه آموزشی 

دبیر رویداد ملی »هجرت اشتغال آفرینی« در حاشیه آغاز به کار آن، در گفت وگویی، 
بیان کرد: این رویداد از امروز با جامعه هدف 

فارغ التحصیلان دانشگاهی، طلاب و دانشجویان آغاز شد و به مدت یک هفته ادامه 
دارد.

دبیر اجرایی رویداد هجرت اشتغال آفرینی با اشاره به همکاری دانشگاه قم و وزارت 
تعاون کار و رفاه اجتماعی در برگزاری این رویداد ملی از حضور ۴۰۰ فارغ التحصیل 
دانشگاهی و حوزوی در این کارگاه آموزشی خبرداد مقصودی پرداختن به مسائل روز در 
حوزه اشتغال را از محور های این رویداد علمی خواند وگفت: فعالان اقتصادی از امروز به 

مدت ۷روز در این دوره ها آموزش می بینند.
وی آموزش کسب و کار، معرفی اصول و طراحی مشاغل، راهکار های کسب و کار با 
محور مسایل روز و جنگ اقتصادی را از سرفصل های آموزشی این رویداد بیان کرد و 
گفت: دانش آموختگان این دوره ها در موضوع مواجهه با چالش های کسب و کار مورد 

سنجش و ارزیابی قرار می گیرند.
دبیر اجرایی رویداد هجرت اشتغال آفرینی افزود: نفرات برتر این دوره به منظور بهره 
مندی از مجوز های کار آفرینی واشتغالزایی به وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی معرفی 

می شوند.

با حضور سخنگوی دولت؛

 رویداد ملی »هجرت اشتغال آفرینی« در قم افتتاح شد

 نامهربانی محیط زیست بازتاب رفتار نابخردانه با طبیعت 

طرح:محمدعلی رجبی

شهری  خدمات  و  محیط زیست  معاون 
شهرداری قم گفت: آموزش عمومی و افزایش 
ایمنی  مباحث  خصوص  در  شهروندان  آگاهی 
خصوصاً صنایع، اصناف، دانش آموزان و بانوان از 
مهم ترین فعالیت های پیشگیرانه برای جلوگیری 

از حوادث ناخوشایند است.
مهدی اصفهانیان مقدم با بیان اینکه هرساله 
شاهد بروز حوادث مختلفی در سطح شهر قم 
معظم  رهبر  سفر  از  پس  کرد:  اظهار  هستیم 
انقلاب به شهر مقدس قم و با مصوبات این سفر، 
شرایط مناسبی در حوزه ایمنی و آتش نشانی در 
شهر قم شکل گرفته است و سازمان آتش نشانی 
و خدمات ایمنی شهرداری قم به عنوان مرجع 
رسیدگی به حوادث ایمنی و آتش نشانی شناخته 

می شود.
وی با تأکید بر اینکه قم از نظر استانداردهای 
تعداد  آتش نشانی  و  ایمنی  بین المللی 
ایستگاه های استانداردی دارد تصریح کرد: در 
نیرو   ۱۷۰ تنها  آتش نشانی  سازمان   ۹۲ سال 
داشت که امروز به بیش از ۵۰۰ نفر رسیده که 
زمینه  این  در  متخصص  نیرو  کمبود  همچنان 

احساس می شود.
معاون محیط زیست و خدمات شهری شهرداری 
قم وجود ۲۴ ایستگاه آتش نشانی در قم را مورد 
توجه قرار داد و گفت: این تعداد ایستگاه مطابق 
نظر  از  ولی  است  بین المللی  استانداردهای  با 
تعداد نیروی متخصص آتش نشان فاصله زیادی با 

استانداردها داریم.

اینکه برخی شهرک های صنعتی  با بیان  وی 
اطراف قم از نظر تجهیزات و امکانات آتش نشانی 
و  نامناسب  شرایط  در  ایمنی  خدمات  و 
غیراستانداردی قرار دارند که سازمان آتش نشانی 
و خدمات ایمنی شهرداری قم علیرغم نداشتن 
تعهد قانونی خدمات رسانی به آن ها را نیز گاها 
افزود:  می دهد  انجام  حوادث   بروز  زمان  در 
ایمنی  تجهیزات  از  بسیاری  در همین حوادث 
سازمان آتش نشانی از بین رفته و هزینه سنگینی 
آن  نمونه  که  می شود  تحمیل  قم  شهرداری  به 
آتش سوزی و سوختن خودرو ۲۵ میلیارد تومانی 
سازمان آتش نشانی در حادثه سال گذشته شهرک 

صنعتی شکوهیه بود.
سازمان  پرسنل  عمده  مقدم  اصفهانیان 
آتش نشانی را نیروهای عملیاتی دانست و ابراز 
ازای هر هزار  به  استاندارد جهانی،  کرد: طبق 
باید یک آتش نشان داشته  نفر شهروند  و ۵۰۰ 
باشیم که در این زمینه حدود هزار و ۲۳۰ داوطلب 
در  که  داریم  شهر  در  آتش نشان  آموزش دیده 
مواقع بحران و حوادث می توانند بازوی حمایتی  

سازمان آتش نشانی باشند.
باید ناوگان خودرویی امدادرسانی و 

عملیاتی به روزرسانی شود
خودروی  دستگاه   ۱۰۰ اینکه  بیان  با  وی 
امدادرسانی و عملیاتی در شهر قم وجود دارد 
اضافه کرد: با توجه به اینکه قم جزو شهرهای 
ناوگان  این  باید  است،  کشور  ساز  بلندمرتبه 

به روزرسانی شود.

معاون محیط زیست و خدمات شهری شهرداری 
قم با اشاره به ضرورت آموزش ایمنی و مدیریت 
بحران به شهروندان خاطرنشان کرد: در مواقع 
بحرانی مهم ترین نکته آموزش و آگاهی در برخورد 
با بحران ها است و تجهیزات و امکاناتی که در شهر 
وجود دارد دارای کمبودهایی بوده که تنها آگاهی 
مردم، آموزش آن ها و مشارکت آنان می تواند این 

نقیصه و کمبودها را جبران کند.
وی بر ضرورت آموزش ایمنی به دانش آموزان و 
بانوان تأکید کرد و افزود: آموزش مهم ترین وظیفه 
سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی است که باید 
برای آن برنامه ریزی جامع و کامل صورت گیرد که 
نیروها،  تخصصی  و  فردی  آموزش های  شامل 

آموزش داوطلبین و آموزش شهروندان است.
اصفهانیان مقدم با تأکید بر اینکه قطعاً آموزش 
بهتر  نتیجه  و  شهروندان هزینه کمتری داشته 
ایجاد  هزینه های  به  نسبت  را  مطلوب تری  و 
ایستگاه های آتش نشانی در شهر به همراه دارد، 
اظهار داشت: اتخاذ تدابیر پیشگیرانه از حوادث 
باید  که  است  نکته  مهم ترین  بحران  مدیریت  و 
نه  پیشگیرانه  رویکرد رعایت اصول و ضوابط  با 
و بحران ها جلوگیری  از وقوع حوادث  واکنشی 

کنیم.
وی ادامه داد: آموزش عمومی و افزایش آگاهی 
شهروندان خصوصاً صنایع، اصناف، دانش آموزان 
و بانوان از مهم ترین فعالیت های پیشگیرانه برای 
جلوگیری از حوادث ناخوشایند در سطح شهر به 

شمار می روند.

معاون محیط زیست و خدمات شهری شهرداری قم تاکید کرد:

 ضرورت آموزش ایمنی و مدیریت بحران به شهروندان


